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I també en aquest número: 
> El Solfejant triomfa al nou escenari de Can 
Parera
> Exposicions escultòriques de Carles Torrent-
Pagès i Ció Abellí 
> Cassà i Llagostera organitzen el JAZZ C65
> Entrevista amb les germanes Barrios López
> Una pel·lícula sobre el Suro, al festival de 
Donostia
> L'ANC protesta per la manca de resposta de l'Ajuntament a la petició de 
penjar una pancarta a la plaça de la Coma
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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Floristeria

Editorial Opinió

Sigui perquè és una evidència molt fàcil de detectar, sigui perquè les xarxes actuals 
permeten  difondre-ho de manera immediata, o sigui perquè realment l’incivisme 
està arribant  a unes cotes inassolides fins al moment, el cert és que  si fem cas de 
la percepció general , la brutícia del poble de Cassà és un dels principals problemes 
actuals la nostra vila. I el que és més greu , ja fa molts mesos que dura i no s’ha 
fet cap acció  eficaç per posar-hi remei.

Finalment, ara sí, diuen que es posa en marxa el sistema de recollida porta  a 
porta que com que eliminarà els punts de recollida amb contenidors, potser també 
eliminarà aquestes zones d’abocament incontrolat on els  pocavergonyes hi llencen 
des de matalassos a joguines, passant per televisors vells, ordinadors caducats, 
vaixelles trencades o patates podrides... tant s’hi val!

L’actual equip de govern finalment ha reconegut que l’única solució per aconse-
guir complir amb els objectius de  recollida selectiva que  s’han d’assolir era  canvi-
ar el sistema actual de contenidors a un altre porta a porta, que  es començarà a 
implementar l’any que ve  si bé també ha avançat que  no serà tan fàcil i que atesa 
la complexitat de la nostra vila caldrà estudiar molt bé com es fa i com s’aplica per 
aconseguir que els resultats siguin els esperats.

D’entrada hi ha una data preocupant i que recorda l’alcalde Robert Mundet en 
l’entrevista que publiquen en aquest exemplar, i és que el 20% de la ciutadania 
sembla que sigui analfabeta en temes cívics i és incapaç d’entendre com s’han de 
recollir i seleccionar les escombraries i com s’ha de fer per anar-les a abocar cor-
rectament. Aquesta data  és la que s’ha de capgirar. Dir que hi ha un vint per cent 
de gent que no pot entendre com es fan les coses ben fetes no pot voler dir que 
aquests irresponsables s’hagin de donar per perduts sinó que  cal que entenguin 
un principi bàsic de convivència que segur que  poden entendre si s’explica bé... o 
s`apliquen les mesures correctores adequades.

Perquè el que també està clar és que a Cassà tot i els repetits anuncis fets dient 
que es posaria mà dura, que es controlarien tots els abocaments  irregulars, que 
es posarien càmeres, que hi hauria més sancions, que hi hauria agents  vigilant els 
contenidors... la implementació d’aquestes mesures o no s’ha fet o si s’ha fet ha 
tingut uns efectes nuls en la nostra societat, ja que en comptes d’anar a la baixa 
el nombre d’actes incívics en l’abocament d’escombraries ha anat creixent dia a 
dia  i allò que abans era insòlit ara ja és habitual, gràcies també als forasters que 
aprofiten l’oasi que representa Cassà en temes de recollida. L’espectacle és el 
mateix: les deixalles al costat de contenidor, que ja passarà algú que ho recollirà.

I llavors es planteja què passarà quan arribi el port a porta. Si amb els conteni-
dors tenim aquesta demostració de la manca de sentit cívic, què no passarà quan 
no hi hagi aquestes zones per abocar? On ho deixarà la gent? O són tots “turistes 
d’escombraries" que ara es buscaran un altre poble? 

Certament és un problema greu que -malgrat les denúncies ciutadanes continu-
ades- s’ha deixat créixer i enquistar i que ara caldrà atacar d’arrel. Potser amb la 
implementació del nou sistema s’aconseguirà  aquest canvi radical d’actitud i d’ac-
cions incíviques... Però també pot ser al revés i encara anem a pitjor i no hi ha una 
correcta actuació municipal que expliqui molt bé com s’ha de fer i sàpiga aplicar les 
mesures correctores per als que  no vulguin entendre  les noves mesures.

La gran assignatura 
pendent de Cassà
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Opinió Diuen els lectors

La pancarta de l’As-
semblea de Cassà

LA PANCARTA
Davant l’enèsim atac de l’Estat es-
panyol contra la llengua catalana -en 
aquest cas portat a terme pel TSJC, 
amb la sentència del 25% de caste-
llà- la comarcal del Gironès de l’ANC 
va decidir fer unes pancartes amb el 
lema  “SALVEM EL CATALÀ, INDEPEN-
DÈNCIA”, n’hi ha de penjades per di-
ferents poblacions de la comarca. A 
l’ANC de Cassà en vam adquirir una i 
ens va semblar que el lloc adient per 
penjar-la era el balcó de l’ajuntament 
antic a la plaça de la Coma. I és així 
com comença la història que ara us 
explicarem.

ELS FETS
A finals d’abril contactem de manera 
informal amb l’alcalde per demanar-li si 
podem penjar l’esmentada pancarta al 
balcó de l’ajuntament antic, a la plaça 
de la Coma.

Ens diu que sí i s’emporta la pancarta 
per fer-la penjar. Una setmana després 
ens la torna i ens diu que ja tenien em-
paraulat el balcó per una altra pancar-
ta, una d’Òmnium. 

Van passant els dies i en aquell balcó 
no apareix la pancarta que l’alcalde ens 
va dir que tenien emparaulada, així que 
finalment decidim entrar una instància 
per poder conèixer la versió oficial i de-
finitiva de la qüestió. L’entrem el dia 24 
de maig.

Després de 2 mesos sense resposta 
a la nostra instància –i sense cap pan-
carta al balcó- decidim demanar fer una 
intervenció en el Ple de l’Ajuntament del 
dijous 28 de juliol, tal com està pre-
vist en el Reglament Orgànic Municipal 
(ROM).

Fem la intervenció en el sentit de de-
manar una resposta positiva a la nostra 
instància, exposant les consideracions 
que donen suport a la nostra petició (les 
trobareu a continuació). L’alcalde no fa 
cap comentari ni contesta a la nostra 
pregunta i l’única resposta que obtenim 
és que en els propers dies rebrem la 
contestació oficial a la instància. 

Això sí, al balcó de la plaça de la 
Coma ha aparegut ara una pancarta 
(no la nostra), que segons l’ajuntament 
està posada des d’abans del Ple, -¿pot-
ser només unes hores abans?-. El que 
trobem molt estrany és que l’alcalde no 
ho digués en el Ple. 

A dia d’avui, quan escrivim aquest 
text -4 d’agost-, una setmana després 
del Ple, encara no tenim cap resposta 
de l’Ajuntament a la nostra instància. 
L’Ajuntament encara no s’hi ha pronun-
ciat.

LES CONSIDERACIONS
Som una entitat cassanenca des de 

fa més de 10 anys, és a dir des de 
la fundació de l’Assemblea Nacional 
Catalana i hem col·laborat en totes 
les activitats i accions que s’han fet al 
poble, d’acord amb el nostre objectiu 
fundacional, la independència de Ca-
talunya.

Pensem que la llengua és un dels 
pilars fonamentals de la cultura cata-
lana i també de la nació catalana, per 
tant, la seva defensa forma part tam-
bé del nostre objectiu. 

No cal ser historiador per saber 
que la llengua catalana fa molts anys 
(més de 300) que està sotmesa a la 
pressió de l’Estat espanyol (amb els 
diferents governs i règims que hi ha 
hagut) per fer-la desaparèixer i subs-
tituir-la pel castellà. Aquesta repres-
sió contra la llengua catalana encara 
segueix a dia d’avui, tots en podem 
posar exemples. Mentre formem part 
de l’Estat espanyol no podrem posar 
la llengua catalana al lloc que li per-
toca. Només amb la independència 
podrem abordar de forma adequada 
aquest tema. Ara tenim un estat en 
contra de la llengua (l’espanyol) i vo-
lem tenir-hi un estat a favor (el cata-
là). La independència no és una solu-
ció màgica al tema de la llengua però 
la solució passa per la independència. 
Mentre Catalunya sigui una autono-
mia d’Espanya només podrem anar 
posant pegats....

El 94,1% dels regidors del nostre 
ajuntament (16 de 17) són de partits 
independentistes la qual cosa vol dir 
que el sentir àmpliament majoritari 
del nostre poble està a favor de la in-
dependència.

Hi ha qui diu que l’espai públic ha de 
ser neutral, però això és una fal·làcia, 
fixeu-vos que sempre ho diuen els que 
no toleren que la gent expressi opi-
nions contràries a les seves, els que 
tenen el tarannà més autoritari, i molt 
en especial ho diuen per anar contra 
la independència.

Hi ha qui diu que la independència 
no pot ocupar l’espai públic perquè 
no representa tota la societat. Als 
edificis públics s’hi pengen altres sím-
bols que segur que no representen el 
100% de la població, però en canvi, 
tant les administracions com en gene-
ral la població, -i nosaltres ho compar-
tim- veu bé que s’exposin públicament 
(per exemple el “No a la guerra”, a 
favor del col·lectiu LGTBI, o d’altres 
col·lectius o moviments) perquè apor-
ten valors positius àmpliament reco-

neguts.
Finalment, hi ha qui diu que el tema 

de la independència divideix la socie-
tat, això és una altra fal·làcia, la soci-
etat s’enriqueix i s’enforteix quan els 
temes es parlen amb respecte, és el 
fonament d’una democràcia. Quan es 
prohibeix parlar de certs temes la so-
cietat s’empobreix democràticament i 
es tendeix al totalitarisme.

LA CONCLUSIÓ
És per totes aquestes consideraci-
ons que crèiem -i encara creiem- que 
l’ajuntament de Cassà hauria de do-
nar permís a la territorial de Cassà de 
l’Assemblea per penjar la pancarta al 
balcó de l’edifici de l’ajuntament antic, 
a la plaça de la Coma. 

ANC Cassà de la Selva

Una nova pista 
poliesportiva

El passat mes de juliol d’enguany vaig 
poder llegir a la revista cassanenca 
Llumiguia un comunicat de l’FD Cas-
sanenc que evidenciava la necessitat 
d’una pista poliesportiva a la zona 
esportiva. És ben cert, vistes les ne-
cessitats del club, amb un augment 
d’esportistes de totes les seccions. 
Això ha passat  al llarg de tots els 
anys, perquè la població de Cassà de 
la Selva ha augmentat  en població i 
en  esportistes.

El passat dia 4 d’agost (dijous) surt 
al Diari de Girona que Cassà tindrà 
dos nous camps -de futbol 7 i d’entre-
nament- de gespa artificial; es faran 
on hi ha l’actual camp de futbol de ter-
ra i les obres començaran el proper 
dilluns o sigui el dia 8 d’agost.

 Si fem una mica de memòria, la 
historia de les instal·lacions esporti-
ves al nostre poble ha anat  d’aquesta 
manera:

L'FD Cassanenc fundat el 1964 va 
ser la primera entitat que va posar  
sobre la taula la necessitat a l’Ajun-
tament que  feien falta unes instal-
lacions esportives a part del futbol.  
Un any abans es va inaugurar la pis-
cina descoberta, el 17 de juny; el 19 
de març del 1968 es va inaugurar la 
pista poliesportiva (bàsquet, hoquei 
patins, patinatge, handbol i futbol pis-
ta). En les mateixes instal·lacions hi 
havia el gimnàs que es feia servir per 
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Diuen els lectors Opinió
al tennis taula.

El 5 d’octubre del 1985 on hi ha-
via aquella mateixa pista s'inaugura el 
pavelló.

A l’estiu del 1994 s’inicien les obres 
de la nova pista poliesportiva.

El maig del 1995 es fa la inaugura-
ció de la pista poliesportiva que més 
tard es cobreix.

El 21 de febrer del 1999 es va in-
augurar la Nau Polivalent que es fa 
servir per actes culturals i la pràctica 
esportiva.

El 19 de març del 2011 es fa la 
inauguració del PV3, en el mateix ter-
reny on hi havia la pista poliesportiva. 
Aquell mateix dia se inaugura la pisci-
na coberta.

Han passat 11 anys i ara el 
F.D.Cassanenc es troba amb la ne-
cessitat de tenir una nova pista po-
liesportiva, a causa de l’augment de 
més equips de totes les seccions, ja 
que el PV3 també el fan servir altres 
modalitats d’esports, cosa que fa que 
els horaris de pistes d’entrenament 
s’hagin reduït sobretot en la secció de 
bàsquet (la secció amb més esportis-
tes i més equips); el PV3 també el fan 
servir el tennis taula, el voleibol i el 
patinatge. 

Esperem que  el consistori  busqui 
una solució a les necessitats del F.D. 
Cassanenc .

Xavier Carrera Bosch. Soci del F.D. 
Cassanenc.

Cassà sura?
El president Puigdemont, amb motiu 
d’una Fira del tap, va tenir l’encert de 
citar aquesta expressió nostrada en 
relació a la permanentment crítica si-
tuació de Catalunya que, malgrat tot, 
sempre se’n va sortint.

Ara jo l’expressava en interrogant, 
que m’atreveixo a convertir en afir-
mació, pensant en el decurs empre-
sarial de la nostra vila. Ens mantenim 
en equilibri a nivell local, malgrat les 
moltes atzagaiades econòmiques que 
anem rebent? No n’hi ha dubte. Cassà 
té un ADN empresarial que no perd i, 
si bé avui és poc el que representa el 
sector surer que li va imprimir aquest 
caràcter, hi ha nous sectors i compa-
nyies joves  que li han pres el relleu. 
Només cal dir que tenim dues firmes 
d’origen local entre les cinc principals 
del rànquing gironí: Grup Cañigueral i 
Eurofirms, i l’enteixinat d’iniciatives és 
prou divers com per veure el futur amb 
tranquil·litat.

Ara bé, entretant, que li ha passat 
al suro, al que tant li devem perquè 
ens ha donat personalitat, recursos 
i ha conferit en bona mesura aquest 
temperament emprenedor?

El suro no sura pas tant. Resten 
només mitja dotzena d’empreses, al-
gunes, això, si, prou grans, però res 
a veure amb aquella vila que gairebé 
en vivia, fos directament o amb indús-
tries auxiliars, tot i que també trobem 
avui companyies d’aïllaments o metal-

lúrgiques que hi tenen el seu origen. 
L’estela ha estat gran, la identificació 
es manté i hi ha encara qui manté 
amunt la flama. Però també hem ha-
gut de veure com d’un polígon nascut 
al redós del suro avui gairebé no en 
queda cap exponent.

L’última pèrdua, i la que ha motivat 
aquest escrit, és la de Manel Serra, 
una societat modèlica, de casa, que 
havia anat avançant amb el pas del 
temps i era un model a seguir. La 
precarietat inherent al sector en ma-
laurada confluència amb una acció 
desafortunada i la Covid-19, ha fet in-
viable en poc temps un projecte sòlid. 
La trobarem molt a faltar perquè, com 
deia un bon amic empresari, una em-
presa (i jo diria sobretot determinades 
indústries i sectors) és també un bé 
de tots. Però els hem d’agrair tot allò 
que han aportat en un trajecte dilatat 
que, a banda de donar feina a molta 
gent, s’ha distingit per un tracte exqui-
sit i una adhesió plena al poble i al ram.

El que ens tocaria ara, com a comu-
nitat deutora amb tot aquest llegat, és 
d’ajudar-lo, en la modesta mesura que 
puguem, perquè s’ho mereix, ho ne-
cessita i ens convé també si volem que 
aquesta identificació secular amb un 
producte tan singular com és el suro 
no sigui pura entelèquia.

És cosa seva, em direu, i ben poc 
s’hi pot fer a nivell municipal i més en-
cara particular. És el curs inexorable 
del temps... No m’hi avinc. La histò-
ria la fem dia a dia amb cada gest, la 

Viu i fes viure. Vine a donar sang
Amb el lema Viu i fes viure, vine a donar sang es va fer 
a Cassà de la Selva una nova donació de sang. Va ser el 
dissabte 30 juliol de 2022 i de manera excepcional  per 
atapeir la calor d’aquests dies a la llar de jubilats amb ho-
rari, també atípic, de 17 a 21,30 hores. Els donants varen 
agrair el canvi i també la fresqueta del local.

 Com a agraïment es va donar a cada donant una bossa 
de roba amb el lema de la campanya de donació. Donar 
aquesta bossa és una manera de dir que també es pot em-
plenar de vida una bossa, o sigui: donant sang.

 L’activitat quirúrgica ha augmentat aquest any i també l’ús 
de sang. Per garantir els tractaments, cal més de 40.000 
persones donin sang aquest estiu. Avui tenim sang per 5 
dies, quan l’òptim és tenir-ne per a 10.

 De cada donació se’n beneficien 3 persones, perquè la 
sang es separa en els diferents elements que la componen: 
glòbuls vermells, plaquetes i plasma. Cadascun d’aquests 
elements servirà per uns tractaments diferents.

 El 55% dels glòbuls vermells s’utilitzen en especialitats 
mèdiques, mentre que un 40% en usos quirúrgics. La majo-
ria de transfusions de plaquetes es fan per prevenir hemor-
ràgies en pacients que en tenen dèficit.

 El resultat de la donació va ser de 7 donants de plasma, 
5 oferiments, 71 donants de sang, 1 donant nou i 2 RED-
MO (donant de Medul·la Òssia).

 El lot d’embotits cedit per la carnisseria Jesús i Maria 
va correspondre a Meredith Alameda Quintana. També 
va col·laborar oferint vals de descompte la perruqueria 

RM Art i Estil. Gràcies de nou per la col·laboració..
 Des dels delegats de l’Associació de Donants de Sang de 

Cassà de la Selva volem agrair a tots els donants el vostre 
gest i altruisme per la vostra donació. Gràcies de tot cor.

Associació Donants de sang de Cassà
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Opinió Diuen els lectors

podem modular fins a un cert punt i 
no ens podem menystenir per res. És 
cert que un ens no empresarial amb 
un col·lectiu empetitit i en un context 
difícil dominat per l’omnipresència por-
tuguesa no ho té fàcil. Però cal ser-hi, 
els ho devem. No podem evitar el de-
curs de les coses, però sí que podem 
intentar de posar els elements per 
propiciar que quelcom que considerem 
molt nostre, pervisqui. Cassà i el seu 
ajuntament han de cultivar el substrat 
empresarial i, en particular, ajudar 
sense complexos, preferentment, el 
sector més primigeni, el suro. 

Es pot fer amb iniciatives pròpies 
com és l’impuls definitiu de la Fira del 
suro aconseguint que esdevingui un 
referent, no només popular sinó tam-
bé sectorial, difonent entre les noves 
generacions aquest patrimoni únic, 
però també amb iniciatives de més 
calat com és posar al seu servei efec-
tivament actius forestals i industrials 
com són la finca de Can Vilallonga o 
el polígon del Trust, on es concentren 
algunes de les poques fàbriques impor-
tants que ens queden. I, en complicitat 
amb altres municipis, l’agrupació sec-
torial o ens transversals com la Diputa-
ció de Girona o la Cambra de comerç 
de Sant Feliu, fer un pla de xoc per 
capgirar el rumb d’un sector en declivi, 
que malgrat l’eminent tradició i un con-
sum estable, es troba aclaparat per 
la potència de les grans corporacions 
portugueses. Crec, des d’un coneixe-
ment superficial, que el gremi català 
té un paper a jugar en el món del suro, 
encara ben viu, i, des de Girona si més 
no, ens ho hem de fer nostre i traslla-
dar-ho a nivell de país, com bé que ho 
fa l’Estat lusità. Recuperar les suredes 
malaltes, reivindicar el suro del país, 
(re)descobrir nous usos, donar credi-
bilitat i especificitat al món en qualitat 
i rigor als tapers d’aquí. Tot plegat és 
una tasca ingent d’aquells que s’hi tro-
ben, però cal que ens tinguin al seu 
costat. 

Cassà, dintre la migradesa, ha gua-
nyat pes específic dins el sector, es-

sent avui l’única localitat catalana, junt 
amb Palafrugell, on és encara signifi-
catiu. Aquest és un actiu del qual ens 
n’hem d’enorgullir i treballar per anar 
endavant. Surem el suro, gent de Cas-
sà.

Xavier Albertí

ERC, JUNTS i CUP: 
Jo no us votaré 
a les properes 
autonòmiques

Per poc que ens mirem el panorama 
econòmic, mediambiental, judicial, lin-
güístic, social, d’estat de la vivenda 
o del treball de Catalunya, sempre 
arribem a la mateixa conclusió: això 
no ho arreglarem fins que no assolim 
la independència. Fins a aquest punt 
ha arribat l’actuació de tots els esta-
ments de l’estat contra tots nosaltres 
per tal de boicotejar tot allò que fem o 
legislem des de Catalunya. És evident 
que amb la independència no troba-
rem solucions màgiques als nostres 
problemes i no se’ns aclarirà auto-
màticament el nostre camí de futur, 
però, almenys, l’àrea de debat serà 
més petita, els actors polítics com-
pletament coneguts i controlables i 
no haurem de lluitar contra decisions 
foranes dels tribunals o del govern de 
l’estat imposades per la força i no pas 
per la raó.

A les darreres eleccions autonòmi-
ques, el vot independentista va ser 
del 52%, i, per tant, jo esperava que 
l’acció de Govern de la Generalitat i 
del Parlament sorgits de les urnes 
aniria pel camí d’assolir la indepen-
dència al més aviat possible. Al prin-
cipi de la legislatura, exigíem unitat a 
totes les forces independentistes per 
aconseguir aquest objectiu que, miris 
com ho miris, és el desllorigador im-
prescindible dels maldecaps actuals. 
Però, a mesura que ha anat passant 
el temps, hem vist, amb incredulitat, 

que les actuacions del Parlament, del 
Govern de la Generalitat i dels partits 
que podem anomenar «independen-
tistes» (entre cometes) s’allunyaven 
cada dia més de la formació d’un bloc 
fort que pogués contraposar-se i con-
trarestar els abusos comesos per 
tots els estaments de l’estat sense 
excepció. En aquest sentit, veig vergo-
nyoses i degradants les destitucions 
d’en Pau Juvillà i la Laura Borràs, la 
por atroç de comptabilitzar el vot d’en 
Lluís Puig, les trobades de companyo-
nia i vassallatge d’en Pere Aragonès 
amb en Pedro Sànchez, l’acceptació 
submisa de l’espionatge a tutiquan-
ti i de l’incompliment sistemàtic de 
les inversions pressupostades, les 
declaracions insultants d’en Rufian 
sobre els polítics que van declarar la 
independència o sobre la falsa trama 
Puigdemont-russos. 

Em fa mal veure el Govern fent, fins 
i tot, la feina bruta de l’estat enviant 
els mossos contra els defensors dels 
desnonats, intentant de prohibir els 
talls a Urquinaona o personant-se en 
causes judicials contra independentis-
tes avalant les mentides de mossos 
antiavalots declaradament feixistes; 
em subleva que no es vegin amb nas-
sos de dur a terme una endreça a 
fons d’aquests antiavalots que embru-
ten la imatge d’aquest cos tan admi-
rat l’agost del 2017. Em revolta que, 
en comptes d’enfrontar-s’hi, el nos-
tre govern col·labori amb el govern 
de l’estat en dos temes clamorosos: 
l’ampliació de l’aeroport de Barcelona 
i els jocs olímpics d’hivern... perquè, 
deixant a banda les raons mediambi-
entals que els invaliden totalment, hi 
ha una altra raó molt pregona: el go-
vern de l’estat mai posarà milions per 
ampliar l'aeroport i mai voldrà que els 
jocs d’hivern girin entorn de la cata-
lanitat... només fa bullir l’olla de les 
aparences per tal de fer barallar els 
partits. I ells hi cauen de quatre potes 
completament encegats per les seves 
ànsies partidistes!

La CUP no podia posar pals a les 
rodes per a la formació d’un govern 
independentista (quan encara ens 
pensàvem que ho seria) adduint que 
Junts és un partit de dretes... quan 
aprendran QUI és, veritablement, 
l’enemic? Quan veuran aquests 3 
partits QUI és, realment, el que difi-
culta l’avenç de Catalunya cap a una 
societat igualitària, justa i lliure? Fins 
i tot els presos polítics han deixat de 
ser referent i han quedat enrere; la 
majoria completament emmudits, si 
no absorbits, per la maquinària dels 
partits i, per tant, embrancats del tot 
en les seves lluites caïnites. 

Cal, en aquests moments, no con-
fondre’s d’enemic. Com poden partits 
veritablement independentistes fer 
pactes amb partits espanyolistes que 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
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Vés darrere els teus somnis, 
sempre avançant.

Com el riu que mai s’atura.
No es permet recular !

Camina amb passió.
Sense témer, sense dubtes,

res és impossible,
intenta-ho amb motivació !

T’adonaràs del que vas intentar.
T’adonaràs que no has fracassat.

abastar el cel amb les mans?
No et posis fronteres i arribaràs !

Essent l’amo de la teva vida, 
resisteix, has de continuar !
L’orgull del teu entusiasme
farà el teu cor palpitar !

  M. Carme Ariza

Endavant

     
   SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀGINA 79)

Mots encreuats 434Sopa de lletres 434 Sudoku 195

S O N D E U A C U T
U N I O N I S M E R
P A C I E N T B R I
O D A R E R A U N
R E B A V A A L E X
T S F A B O L C A
A R E B U N A N

E C O L L A R E T
A B A T U G T S
V C A M F A A M O
E V I T I R E G A L

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

Diuen els lectors Opinió
només busquen la nostra destrucció? 
Com pot Junts per Catalunya pactar 
amb els Socialistes a la Diputació de 
Barcelona o a l’ajuntament de Cas-
sà? Com pot Esquerra donar aire a 
un PSOE que va avalar el 155 i que 
incompleix descaradament tots els 
acords que ha signat de «desjudici-
alització» de la política? Com pot en 
Junqueras donar per bones ara les 
mateixes promeses del PPSOE que fa 
molt poc temps denigrava? Com pot 
Esquerra deixar-se entabanar amb la 
pastanaga d’una suposada «taula de 
diàleg»? 

LES CONSEQÜÈNCIES
M’agradaria que molta gent decebuda 
amb el tarannà de partits i instituci-
ons suposadament «independentis-
tes» es decidís a no votar-los, perquè 
votant-los, de fet, s’avala i es reconeix 
com a bona la política nefasta, antiin-
dependentista i anticonfrontacionista, 
que han fet fins ara. Jo l’explico a tot-
hom aquest missatge. Encara que la 
conseqüència serà perdre el govern 

de la Generalitat per un mínim d’una 
legislatura, si no per més. Potser així, 
tota aquesta generació de polítics 
de vol gallinaci desapareixerà i, final-
ment, els partits acabaran identifi-
cant i aïllant l’enemic veritable. O, pot-
ser, per guanyar temps, la solució rau 
a construir una llista alternativa com-
pletament nova, tal i com està sos-
pesant de fer l’ANC. Sigui com sigui, 
per avançar cap a la independència 
caldrà portar a la pràctica una de les 
mesures (elemental) que ha pregonat 
el Consell per la República amb l’es-
clat del «Catalangate»: «establir una 
aliança entre forces independentistes 
per tal que en totes les eleccions la 
força més votada encapçali el govern 
de les institucions, amb coalició de 
govern o sense. En el cas que no n'hi 
hagi prou per obtenir la presidència 
o l'alcaldia, totes les forces indepen-
dentistes exerciran l'oposició fins a 
construir una alternativa victoriosa». 
A veure si en seran capaços.

Xavier Viñas i Teixidor

Racó de poemes

CUCA DE LLUM
Vaig néixer sent desferra 

i vivint sobre la terra,
pel sol fet de ser femella
mai he pogut ser parella

d’una criatura divina.
Jo soc larva a la primavera,

 encara no puc volar,
i al terra m’haig d’arrastrar
Doneu-me Déu el gran valor

de no perdre mai l’amor,
que dins un cos imperfecte
d’un petit cuc, un insecte,

sempre empès pel sofriment,
feu-me un tros de firmament,

on amb el mínim consum
pugui ser cuca de llum.

             
                   Enric Albertí Mias
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En Roc Boada té vint-i-nou anys i tre-
balla al torn de matins en una sala 
d’especejament de Frigorífics Costa 
Brava. Viu sol en un piset del Raval, 
a tocar de la plaça dels Porcs. És un 
apassionat dels esports, sobretot de 
la boxa: el mes de febrer va ser pro-
clamat campió de Cassà. Cada dia 
aprofita que l’encarregat de la secció 
se’n va al bar a esmorzar llomillo amb 
seques i es canvia els guants de la fei-
na pels de boxejador: venta cops sen-
se parar als porcs que pengen dels 
ganxos. A l’empresa és conegut com 
el “Semental cassanenc” i per ser 
del morro fort i discutir amb tothom. 
Diuen que l’última vegada que el van 
veure somriure va ser quan el Llagos-
tera va baixar a Tercera Divisió.

Havent dinat s’entrena al menjador 
vestit amb un xandall groc fluores-
cent comprat al mercat d’intercanvi 
de les 4R; cap al tard, se’n va a cór-
rer pel centre històric. En Roc s’indig-
na de no poder practicar la boxa al 
poble per manca d’infraestructures; 
per aquesta raó les competicions 
que s’hi organitzen, ja siguin a nivell 
local o comarcal, són il·legals i es fan 
d’amagat. Ell i altres veïns que com-
parteixen la mateixa afició han creat 
un grup de whats: “Cassà destapa la 
boxa”. Sempre que observa els equi-
paments municipals destinats al fut-
bol, bàsquet, hoquei, natació, spin-
ning… , tanca els punys amb força i 
arrufa el nas. Encara més en saber 
que s’invertiran 500.000 euros en 
un nou camp de futbol 7 amb gespa 
artificial. Per què l’ajuntament poten-
cia uns esports i els altres no?, xiscla 
davant algú que no gosaria mai por-
tar-li la contrària. Que no pago im-
postos, io?, afegeix a sang calenta. 

Des dels últims pressupostos par-
ticipatius que reivindica la instal·lació 
d’un ring a la platea de Sala Centre 
Recreatiu. Està convençut que és 
una idea brillant: l’espai davant de la 
pantalla no fa pendent i el públic, que 
vindria de tot el país, podria veure els 
combats des de les butaques situa-
des més amunt de la platea; l'escena-
ri podria acollir els mitjans de comuni-
cació i posaríem el poble en el mapa. 
En Roc no pot entendre que aquest 
local tan gran i cèntric només obri per 
unes poques funcions de teatre i ses-
sions de cinema durant l’hivern. Els 
culturetes ja tenen Girona a tocar!, 
vocifera. Malgrat aquests arguments, 
per ell indiscutibles, la proposta va ser 
denegada per haver sobrepassat els 
80.000 euros previstos.

 En Roc Boada està enamorat de 
l’Adriana Medina, que treballa al 
magatzem d’una fàbrica d’embotits 
de Vilobí. És una noia de la mateixa 
edat, trista i silenciosa; viu al carrer 
de la Llebre amb el seu germà, una 
bèstia que si crida Adrianaaa! és per 
pegar-li a la cara el dia que ella cuina 
peix. En Roc la va conèixer fa unes 
setmanes en un concurs estatal que 
va convertir el poble en la capital dels 
gossos de raça. Enmig de tanta ex-
hibició i de tanta coqueteria animal, 
ell no podia deixar de mirar-la; alguns 
opinen que fins i tot se li va escapar 
un somriure. Des que va deixar els 
estudis de tercer d’ESO que ha tin-
gut una pila de relacions, la majoria 
efímeres; ara sent la necessitat de 
viure amb una dona que el cuidi i li 
faci les feines domèstiques.

Van sortir del Polivalent i ell la va 
convidar a sopar un frankfurt amb 
ketchup i mostassa en una terras-
sa de la Coma. Li va confessar que 
desitjava convertir-se en el millor 
boxejador del país; ella va abaixar el 
cap, contrariada. Per tallar la con-
versa, l’Adriana va agafar aire i li va 
explicar la seva vida: com enyorava 
els concursos de rondalles de les Es-
coles —l’any que estudiava cinquè el 
seu grup va quedar en segona posi-
ció amb una estrofa inspirada en el 
conte dels tres porquets i el llop. Es 
va emocionar moltíssim en recordar 
que havia ballat en una colla sarda-
nista local i que un dia havien quedat 
tercers de la categoria juvenil en un 
campionat a Vilanova del Bellpuig. 
Tot i el bon ambient de la colla, va 
balbucejar mentre amagava una llà-
grima, els nois i noies es van posar a 
festejar i ella es va haver de quedar 
a casa. 

El divendres de la Festa ell li va tru-
car per menjar un bratwurst amb xili 
al König de Vilablareix; a l’altra ban-
da del mòbil, ella, educadament, li va 
confessar que s’estimava més anar 
a la Nit dels Músics. En Roc ho va 
acceptar, com un llop que es disfres-
sa de xaiet a l’espera definitiva que 
caigui la presa. Van ballar el Sereno 
i tots els bisos habituals de la sarda-
na. A ella la incomodava el caràcter 
impetuós, a vegades inhumà, d’ell. 
Siguem sincers: l’espantava. Però ls 
va entendrir veure’l com intentava se-
guir el ritme i no equivocar-se en els 
curts i els llargs. I quan el boxejador 
va aconseguir que tota la plaça callés 
amb tan sols un crit de Silenci!, va 
pensar que en Roc era l’home dels 

seus somnis. En acabat l’últim Visca! 
van abaixar els braços i van continuar 
agafats de la mà. 

A partir d’aquella nit es van veure 
cada vespre, quan ell ja havia entre-
nat i corregut. En Roc volia dema-
nar-li per sortir junts, buscava un 
moment romàntic, una ocasió es-
pecial, una escenografia única. No 
va haver d’esperar gaire: durant les 
postres del sopar de la botifarra li va 
regalar un collar de suro comprat a 
la Fira del Tap. Adriana, li va xiuxiue-
jar a l’orella, vull que siguis la meva 
parella. Ella va abaixar el cap i, al cap 
d’uns segons que a ell li van semblar 
interminables, va assentir lleugera-
ment. Ja ets meva!, en Roc va aixe-
car els braços en senyal de triomf, li 
va posar el collar al coll i li va fer un 
petó als morros.

 Un dissabte en Roc la va convidar 
a muntar a cavall a Santa Cristina. 
De tornada, un control format per les 
policies de Caldes, Llagostera i Cassà 
i la participació de la Unitat Canina els 
van fer aturar en una rotonda. Això 
és culpa del coi de conveni de col-
laboració entre els tres municipis!, 
va rondinar ell. En Roc va prometre 
a l’Adriana que si l’obligaven a bufar 
i donava negatiu, es casarien el Dia 
del Pare. Es va enorgullir d’haver su-
perat la prova: un bon esportista no 
beu ni fuma, repetia davant el silenci 
d’ella. El collar de suro li amagava el 
blau de la pallissa que el seu germà 
li havia ventat la nit abans per haver 
fregit un parell de verats amb all i ju-
livert. Feia tant que ella no menjava 
peix, que no escurava una espina!

L’endemà, quan en Roc donava els 
cops i més cops habituals al sac que 
penjava del sostre del menjador, va 
rebre un whats del grup de boxa: di-
jous a les sis de la tarda, campionat 
del sud del Gironès a la Pineda Fosca 
entre tu i el campió de Llagostera. 
Va obrir els ulls com un tigre: per 
fi podria lluitar contra en Pol Gil, el 
màxim representant de l’etern poble 
rival! En poc temps dos somnis es 
convertirien en realitat: deixaria KO 
el llagosterenc i prepararia el seu ca-
sament. Ben satisfet, es va col·locar 
els auriculars, va sintonitzar la ràdio 
municipal i va sortir a córrer. Al so de 
la sardana Mans enlaire, havia aga-
fat la velocitat d’una pantera i deixava 
enrere l’antic cine del Casal, unes ca-
garades de gos escampades pel pont 
d’en Barril, l’antiga sala d'exposicions 
de la Coma, burilles i més burilles al 
carrer de la Mel, l’aparcament de 

Relats de cinema

Rocky

Opinió Diuen els lectors
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Economia d’estar per casa (140)

Mad Max (1985)
De segur que l'amic Josep Ferrer pot pensar que li faig la 
competència amb això del cinema, no és així, però no deixa 
de ser curiós que moltes vegades algunes produccions "futu-
ristes" ho encerten, mes per casualitat que per rigor científic.
"Mad Max i la cúpula del tro" és una pel·lícula de George Miller, 
que protagonitzen Mel Gibson i Tina Turner. Val a dir que el 
paral·lelisme amb la situació actual és prou evident.

La ciutat futurista, més aviat destartalada, bruta i poc 
higiènica al mig d'un desert àrid, sense recursos energè-
tics ni aigua i abocada a una curiosa experiència: L'ener-
gia elèctrica és produïda per l'immens magatzem de porcs 
que habita als soterranis de la ciutat i que, governat per 
un individu de curta talla (un nan) fa i desfà sobre la gover-
nanta (la Tina) només amenaçant de tallar l'aixeta i deixar 
la ciutat a les fosques.

Així doncs, un personatge patètic domina tota una ciutat 
només amb la clau de l'energia, en un paisatge mancat 
d'alternatives, i on els porcs, ves per on, són fonamentals 
a través del biogàs.

Ara que s'acosta l'hivern (qui ho diria) les expectatives pel 
que fa a la Unió Europea són poc engrescadores.

Tenim un tirà que controla el gas, altres tirans que con-
trolen el petroli, d'altres els mercats dels aliments i una 
llopada d'oligarques de tots els colors i orígens amb la fam 
de guanyar més i més diners a costa del que sigui i molt 
especialment dels diners públics.

Amb aquest panorama el Banc Central Europeu apuja 
el tipus d'interès dels diners que deixa als bancs fins a un 
0,50%, semblaria poca cosa, però acostumats al zero per 
cent o a tipus negatius la cosa ja grinyola. Recepta clàssica 
per tal d'aturar la inflació que sembla desbocada a tota la 
UE. Tot en el panorama actual produït per una escalada 
d'uns factors energètics, per altra banda, totalment injus-
tificats, ja que no és problema d'escassetat de recursos, 
sinó d'una especulació salvatge (Repsol, per exemple parla 
d'un creixement de beneficis del 251%).

Certament, les receptes clàssiques passen per aquí, pu-
jada de tipus, reducció de la massa monetària i increment 
dels impostos. El que passa és que la política monetària 
depèn del BCE , però no la fiscal que depèn de cada estat. 
I aquí comença el problema, és a dir "cada loco con su 
tema" i així ens va.

Previsions. En l'àmbit d'estat, la veritat és que no massa 
optimistes, tenim una inflació del 10,5%, un creixement 
del PIB per sota del 4%, deute públic a tocar del bilió i 
mig d'euros (el més alt de la història), un dèficit públic que 
passarà del 8% i moltes possibilitats d'entrar en recessió.

Si a això que ja és prou fotut per si mateix hi afegim la 
guerra d'Ucraïna, l'increment de la despesa militar, el de-
sacord amb Algèria, la dependència energètica, la crisi cli-
màtica i la previsible especulació amb els aliments, poques 
alegries ens queden.

Llegeixo el comunicat del CNMC (comissió nacional del 
mercat de la competència) en la que imposen una multa 
(ridícula) a les sis grans constructores per pràctiques de 
"cartel" a l'hora de concursar en les grans licitacions públi-
ques durant els últims vint anys!!

Si no fos pel greu perjudici que ens han causat a tots 
els que som contribuents seria per posar-se a aplaudir i 
molt especialment al "capo" i líder d'aquesta banda el Sr. 
Florentino Pérez.

Per cert, que la presidenta d'aquest organisme la Sra. 
Cani Fernandez, sòcia del bufet d'advocats Quatrecases, 
es va inhibir de la signatura d'aquestes sancions, no fos 
cas que els "clients" s'enfadessin.

Sort que a l'estiu no passa mai res i ho deixem tot" pal 
buen tiempo".

Bon estiu, bona calor i compte amb els micos (la verola 
avança).

 
J. H.

Can Parera, les llargues pixarades 
de les Mesures, Can Frigola abando-
nat…; a la plaça de Sant Pere va pu-
jar l’escalinata de l’església i, sota la 
imatge de Sant Martí dalt del cavall, 
va saltar victoriós aixecant els braços 
una vegada, i una altra, i una altra… 
fins que es va acabar la música.

El dia del combat els aficionats lo-
cals van acordonar el perímetre de 
l’enorme plataforma de la Pineda que 
un dia s’havia anunciat com el “billar 
més gran del món”. Les dues afici-
ons s’asseurien separades a banda i 
banda del ring improvisat. L’Adriana, 
l’única dona, va agafar la seva cadi-
ra i es va asseure sota un pi bord. 
Inquieta, tremolosa, tenia el mòbil a 
la mà. Tothom esperava en Pol Cid i 
els seguidors llagosterencs. Faltaven 
cinc minuts per a les sis.

Es va sentir música de festa. Els as-
sistents van fixar la mirada al camí de 
l’entrada i van veure un camió. Es van 
aixecar, en Roc estava dintre el ring, 

vigilant amb expectació. No pot ser! 
Els de Llagostera es van presentar 
amb la carrossa de la colla de carna-
val El porró que no pari, es cruspien 
botifarres i llenques de xulles mentre 
ballaven La barbacoa, de Georgie 
Dann. El seu campió estava dret i 
amb els braços plegats sobre un pò-
dium de poliuretà pintat de vermell; 
vestia un barnús nou de trinca patro-
cinat per les botigues outlet del seu 
poble i examinava desafiant la gent 
de Cassà. Quan el camió va aparcar, 
els llagosterencs es van asseure a la 
banda oposada, escridassats sense 
pietat per l’afició local; en Pol va sal-
tar al ring i va ensenyar provocativa-
ment el logo dels seus guants, “Lla-
gostera té un toc”. En Roc se’l fitava 
amb cara de lleó famolenc. 

En Pol Cid va començar a voltar pel 
quadrilàter: escodrinyava cada me-
tre, cada racó, se’l veia enrabiat. Es 
va dirigir al cantó dels cassanencs i 
els va exigir que, o netejaven el terra, 

que estava ple de fulles, llaunes i pa-
pers, o fotia el camp. El públic es va 
tornar a aixecar i el van amenaçar; 
els de Llagostera també es van aixe-
car, indignats. Allò semblava la selva. 
En Roc va aspirar fort, va demanar 
calma als seus companys i els va or-
denar que deixessin el ring net com 
una patena sota la promesa que el 
deixaria ple de les vísceres de l’adver-
sari; i que més tard aniria a Llagoste-
ra a les cases dels aficionats, porta 
a porta, i els faria treure el fetge per 
la boca.

Però en aquell moment van sonar 
les sirenes de dos cotxes de la po-
licia, una de cada municipi, tal com 
marcava el conveni. Com els havien 
descobert? Qui els havia avisat? En 
Roc va buscar la seva xicota entre el 
públic, que s’havia esmunyit a prop 
de la riera i no podia refrenar el plor.

   —Adrianaaaaaaa!

Josep Ferrer

Diuen els lectors Opinió
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L'adeu a un amic
El dimarts dia 21 de juny 2022 al matí vaig felicitar la Ma-
ria Lluïsa Rebugent   pel seu sant ( per wathssap); a l’hora 
de sopar -era  al menjador del balneari de Sicilia (Jaraba) 
per IMSERSO, prop de Calatayud- vaig mirar el mòbil a 2/4 
de 9 del vespre i la Maria Lluïsa em deia ”En Xavier ens ha 
deixat”. En aquell moment no vaig poder contenir les llàgri-
mes i, pràcticament sense sopar, vaig pujar a l'habitació de 
l’hotel. Vaig mirar d'enviar als meus companys i companyes 
la notícia del fatal desenllaç (en Xavier Pérez ens ha deixat) 
pel mòbil.

Durant la nit em  van venir a la memòria algunes de les 
coses que havíem fet de més joves; per exemple: el 19 
de març de l'any 1968 (amb 16 anys)  es va inaugurar la 
pista del Foment Deportiu Cassanenc, vàrem ser un dels 
pioners en formar l'equip de bàsquet; aquell equip (foto) el 
formaven: Josep Pla, Jaume Duran, Xavier Pérez, Benet 
Nogué, Joaquim Ros, Xavier Carrera i Alfons Duch.

També vàrem formar part de la candidatura del PSC a 
les eleccions municipals de Cassà de la Selva l'any 1979, 
les primeres democràtiques. La llista la formàvem: Lean-
dre Bertran Pujol, 

Joan Maymí Coloreu, Joan Xirgo Carbó, Josep Pla Ca-
rabús, Carles Malagrida Barris, Josep Alameda Sanchez, 
Lluis Bargalló Bou, Mariá Vilallonga Barnada, Joan Riera 
Vidal, Francesc Xavier Pérez Martinell, Francesc Xavier 
Carrera Bosch, Narcís Pi Farrerós, Enric Plana Rigau, Jo-
sep Sagué Esteva i Josep Vila Xirgu.

 Més endavant vàrem formar part de la Junta del Fo-
ment el 15 de març del 1991 amb una assemblea de 
socis extraordinària; els integrants érem: Francesc Nadal 
(president); sotspresident: Alfons Duch; secretari, Jaume 
Costa; cap de la comissió esportiva, Joan Riera; tresorer, 

Xavier Pérez. Com a vocals: Eloi Madrià, Joaquim Roca, 
Josep M. Verdaguer, Joaquim Felip, Xavier Carrera, Joan 
Carles Codolá i Gerard Nadal.

A part de tot érem, bons amics. En l'última trobada fa 
poc  més d'un mes, el vaig anar a veure al pis a Girona. 
Vàrem recordar temps passats i vàrem parlar temes d'ac-
tualitat.

No he pogut assistir al teu enterrament en estar fora de 
viatge; estic segur, que tots els companys i companyes et 
recordarem sempre.

Que tinguis un bon viatge amic.

Xavier Carrera Bosch

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Seguim treballant per Cassà i la seva gent
El maig de l’any que ve tornen a ha-
ver-hi eleccions municipals. 

Esquerra Cassà hi hem sigut des de 
l’any 1995 de manera ininterrompu-
da treballant dia a dia per millorar el 
nostre poble i el benestar de totes les 
persones que hi vivim.

Les properes eleccions municipals 
s’ha fet una plataforma ciutadana que 
es diu Fem Cassà.

Fem Cassà és una plataforma trans-
versal que aglutina persones i entitats 
amb diferents sensibilitats i punts de 
vista, que coincideixen en les neces-
sitats del nostre poble, amb l’objectiu 
de millorar Cassà i la voluntat de tre-
ballar en positiu i sumar.

Aquest projecte comparteix els ob-
jectius i la sensibilitat d’allò que sem-
pre hem treballat des d’Esquerra Cas-
sà.

Esquerra està implicada amb el 
poble, i les persones vinculades a Es-
querra  que durant anys hem estat 
i continuem estant al servei de Cas-
sà, hem decidit participar activament 
amb aquesta plataforma, perquè el 
nostre objectiu és treballar per Cassà 
i la seva gent.

Per aquest motiu, l’assemblea d’Es-
querra Cassà hem decidit unànime-
ment sumar-nos a la plataforma Fem 
Cassà que es presentarà a les pro-
peres eleccions municipals. Ho fem al 
costat de les altres persones i entitats 
provinents de diversos espais polítics 
que, a dia d’avui, ja en formen part 
i que treballen per objectius comuns. 

Per tant a les properes eleccions 
municipals del maig del 2023 no hi 
haurà una candidatura d’Esquerra 
Cassà. Animem, doncs, a tots els 
cassanencs i cassanenques a donar 
suport i participar al projecte de Fem 
Cassà.

Fem Cassà és una alternativa cla-
ra de govern, amb un projecte sòlid 
i engrescador pel nostre poble que 
afronta els principals reptes de futur, 

comptant amb tothom i treballant per 
millorar el benestar de les persones 
que vivim a Cassà. 

Ja hi ha moltes persones que estan 
aportant el seu gra de sorra a aquest 
projecte que encapçala en Pau Pre-
sas, a qui donem tot el nostre suport. 

La secció local d’ERC Cassà conti-
nua activa i compromesa amb el nos-
tre poble i seguirà treballant per millo-
rar el dia a dia de tots els convilatans.

 
LA RECOLLIDA D’ESCOMBRARI-
ES I LA NETEJA VIÀRIA, 3 ANYS 
DONANT VOLTES
La neteja viària i la recollida d’escom-
braries és un dels aspectes en els 
que probablement més cassanencs i 
cassanenques coincidiran que cal mi-
llorar del nostre poble.

Essent un tema complex, certa-
ment, cal prendre decisions i actu-
ar, de forma meditada i reflexionada. 
Però cal anar prenent decisions des 
del primer dia, del contrari el proble-
ma s’eternitza i s’agreuja. I això és el 
que hem anat veient els darrers anys.

Finalment, després de més de 3 
anys de governar i al darrer any de 
legislatura sembla que l’equip de go-
vern de JxCat i el PSC té clar que cal 
canviar el model de recollida d’escom-
braries. En l’últim ple ens va semblar 
entendre que l’alcalde deia, amb la 
boca petita, que s’aniria cap al model 
porta a porta.

Per empendre aquest camí l’alcalde 
va anunciar que el 31 de desembre 
del 2022 es liquidava el contracte 
amb l’actual empresa de recollida de 
residus, fracció orgànica i neteja vià-
ria (SELSA), amb una indemnització 
d’uns 112.000 euros, amb la idea de 
deixar tota la recollida de residus en 
mans del Consell Comarcal i la nete-
ja  viària en mans de l’empresa que 
se l’adjudiqui en una propera licitació. 
Tanmateix, el mateix acord ja preveu 
que això es pot allargar indefinida-

ment fins que l’ajuntament no tingui 
l’alternativa a punt, tant de la recolli-
da d’escombraries com de la neteja 
viària.

I a partir del dia 1 de gener del 
2023 què?: 

La recollida d’escombraries es se-
guirà fent igual que ara, és a dir, amb 
contenidors, fins que no es resolgui la 
licitació del contracte de neteja viària 
i hi hagi una empresa que es faci càr-
rec de la neteja del poble.

Quan es resolgui aquesta licita-
ció es podrà passar tota la recollida 
d’escombraries al Consell Comarcal, 
presumiblement amb els mateixos 
contenidors i sistema actuals, fins 
que estigui completat un estudi de 
l’aplicació i el cost d’implantar el porta 
a porta a Cassà que l’alcalde diu que 
s’haurà de fer (desconeixem quan es 
posarà en marxa).

Presumiblement (i ens agradaria 
equivocar-nos) haurem arribat al final 
de la legislatura recollint les escom-
braries amb els mateixos contenidors 
i sistema que a l’inici de la legislatura. 
Ni millora de les necessitats de neteja 
del poble, ni millora dels objectius me-
diambientals de reciclatge i amb unes 
despeses cada cop més altes del 
tractament dels residus, com anunci-
ava l’equip de govern recentment, en 
quatre anys de legislatura. 

L’equip de govern argumenta que es 
tracta d’un canvi complex, tanmateix 
la gran majoria de municipis del Giro-
nès i molts municipis veïns ja han can-
viat al model de recollida de residus 
porta a porta, malgrat aquesta com-
plexitat. Creiem però que la voluntat 
és deixar tots aquests canvis per fer 
a partir del juny del 2023. No sembla 
casual aquesta indefinició ni que això 
es pretengui fer el darrer any de le-
gislatura.

D’aquí ens queden preguntes sense 
respondre i algunes consideracions:

Des d’Esquerra Cassà ens hem 

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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posat, repetidament, a disposició de 
l’equip de govern per tal de poder tre-
ballar i definir plegats la recollida de 
residus, el reciclatge i la neteja viària 
de Cassà de la Selva. Simplement pel 
fet que tenint tots experiència de go-
vern, i essent coneixedors d’aquest 
àmbit segur que entre tots podíem 
definir, des del principi de la legisla-
tura, un bon model o marcar-nos uns 
objectius comuns. Tanmateix, fins a 
dia d’avui JxCat i el PSC han decidit 
que no volien compartir la informació 
ni consensuar cap on hem d’avançar. 

I el mateix passa amb la neteja vi-
ària. Quan queda menys d’un any de 
legislatura l’equip de govern pretén 
decidir, de moment tot sol, com ha 
de ser la neteja viària, i a dia d’avui 
tampoc coneixem cap detall.

És important constatar que al pro-
per gener com a mínim hauran pas-
sat més de 3 anys i mig amb el mateix 
servei exactament, sense fer cap can-
vi o millora. L’alcalde va reconèixer al 
darrer ple que tampoc s’havien dut a 
terme algunes de les mesures que va-
ren anunciar fa uns mesos per lluitar 
contra l’incivisme com la instal·lació 
de càmeres de vigilància. Tampoc 
hem vist el desplegament de noves 
campanyes de conciènciació ni d’infor-
madors de carrer, no tenim notícies 
de les patrulles de policía “camufla-
des”, ni la imposició de noves multes 
o sancions.

De seguir el camí actual, hauran 
passat 4 anys i no s’haurà instaurat 
l’anunciat nou model de recollida d’es-
combraries i haurem passat aquesta 
legislatura sense haver fet cap canvi o 
millora substancial en la recollida d’es-
combraries. 

UN ANY MÉS SENSE REBAIXA 
DELS PREUS DE 
LA LLAR D’INFANTS
Fa dos anys que el Departament d’En-
senyament de la Generalitat va pràcti-
cament duplicar la subvenció que rep 
l’ajuntament per cada infant que va a 
la llar d’infants.

Des d’Esquerra Cassà vam dema-
nar, des d’aquest moment, que l’incre-
ment d’aquestes ajudes del Departa-
ment s’apliqués directament a reduir 
les quotes que paguen les famílies per 
la llar, en comptes de reduir l’aporta-
ció de l’ajuntament, cosa que no ha 
succeït. 

El curs que començarà el setembre 
del 2022 el P2 serà gratuït, per tant 
les famílies que es matriculin i acce-
deixin a la llar d’infants Taps no hau-
ran de pagar quotes, ja que el Depar-
tament d’Ensenyament n’assumeix la 
part de les famílies.

Aquest any la situació del Covid 
ha millorat substancialment i la xifra 
d’infants matriculats ha augmentat, 

passant del voltant d’uns 90 a més 
de 110. L’atenció global de la llar s’ha 
reduït de 8 a 7,5 hores al dia, per 
temes d’organització de la llar, i l’equip 
de govern ha fet una reducció molt 
lleugera de les quotes, exactament 
proporcional a la reducció de la mit-
ja hora d’atenció global dels infants. 
I prou.

Tornem a demanar, i esperem que 
l’equip de govern ho tingui en conside-
ració, que si les ajudes rebudes són 
més altes, és de rebut disminuir tam-
bé, de manera sensible, l’aportació de 
les famílies.

MÉS DE 200 VEÏNS 
MOSTREN PREOCUPACIÓ 
PER LA MODIFICACIÓ DEL 
PLANEJAMENT URBANÍSTIC DE 
LES SERRES
Al llarg de la legislatura el grup d’Es-
querra Cassà hem votat a favor de 
totes les propostes de modificació 
del planejament urbanístic que ha dut 
l’equip de govern de JxCat i el PSC, ex-
cepte la proposta que afecta el sector 
de l’anomenat PMU C08 Les Serres 
II.

Fent un breu recorregut històric de-
rivat de l’activitat industrial que hi ha 
en aquest sector hi ha un necessari 
trànsit de camions.

En la legislatura 2011-2015, quan 
l’actual alcalde va ser regidor d’urba-
nisme, es va esbossar la possibilitat 
de poder donar un accés per camions 
a aquestes indústries des dels bom-
bers situats al Mas Cubell evitant el 
pas dels camions per un camí estret 
i amb molt pendent que dona a la ro-
tonda del final de la Rambla 11 de 
setembre. 

Tanmateix al finalitzar la legislatura 
aquesta actuació no s’havia realitzat.

En la legislatura 2015-2019, des 
d’Esquerra Cassà, entenent la impor-
tància de les indústries ubicades en 
aquest sector i la necessitat de bus-
car una solució al trànsit de camions, 
es va aconseguir de nou el compro-
mís de la Diputació de Girona de finan-
çar una part del cost del que suposa-
va aquesta millora dels accessos i la 
resta del finançament, aniria a càrrec 
del consistori municipal. 

En disposar d’aquests recursos, es 
va proposar a l’empresa interessada 
que l’ajuntament estava disposat a 
dur-ho a terme sempre i quan la qües-
tió del desenvolupament d’aquest sec-
tor urbanístic de les Serres quedés 
fora de possibles conflictes judicials, 
en haver manifestat la majoria dels 
propietaris del sector la falta d’interès 
per desenvolupar el sector urbanístic 
(com molts altres plans de millora ur-
bana de Cassà). 

Aquesta proposta no es va accep-
tar, per la qual cosa es va desestimar 

invertir recursos públics en un sector 
que acabaria amb un procés judicial.

L’empresa, amb tot el seu dret, va 
iniciar un procés judicial contra l’ajun-
tament, que va perdre inicialment i, 
en recórrer, el va guanyar parcial-
ment. Per aquest motiu finalment hi 
ha hagut una sentència judicial que 
obliga l’ajuntament a resoldre i desen-
volupar aquest sector urbanístic. Fet 
que genera la situació actual.

Cal remarcar que la sentència 
obliga a l’ajuntament a desenvolupar 
aquest sector, però no sentencia de 
quina manera s’ha de desenvolupar.

L’ajuntament i l’equip de govern te-
nen la potestat de poder decidir si 
aquest sector ha de ser un sector 
industrial, o pot esdevenir paulatina-
ment un sector residencial.

El primer pas en la modificació de 
lleis substancials, com ho és la modifi-
cació del POUM,  és fer un procés de 
participació ciutadana en la que l’ajun-
tament fa una proposta per desenvo-
lupar aquest sector amb les possibles 
solucions alternatives i demana l’opi-
nió dels ciutadans. 

En aquest sentit l’ajuntament va de-
manar a un arquitecte que fes una 
proposta amb les consideracions que 
ha cregut més oportunes i la va pre-
sentar al ple abans de passar a infor-
mació ciutadana. 

En aquell moment el grup d’Esquer-
ra Cassà va votar en contra entenent, 
tal com vam explicar al ple, que al pro-
jecte li faltaven propostes alternatives 
rellevants a tenir en compte.  

El projecte de modificació puntual 
que promou i presenta l’ajuntament 
planteja, en totes les seves versions, 
un ús predominantment industrial per 
aquest sector.

Tant al PMU C08 (Serres2), com al 
C07 (Serres 1), com al B03 (carrer 
del Conill) hi ha habitatges, igual que 
també hi ha habitatges propers al car-
rer de la Llebre i al carrer Verneda a 
prop de les indústries existents. 

Al mateix temps que, els darrers 
anys, no s’ha instal·lat cap indústria 
més i alguna de les existents ha anat 
desapareixent en aquest sector con-
cret. 

Considerem que, en aquest sector 
concret del poble, per la seva proximi-
tat a zones residencials no s’ha d’in-
crementar l’ús industrial, una tendèn-
cia que de fet s’està duent a terme 
en d’altres sectors dels quals les in-
dústries s’han anat traslladant paula-
tinament a llocs habilitats a tal efecte. 

El projecte que presenta l’ajunta-
ment no fa cap esment tampoc a la 
mobilitat d’aquest sector, per on es-
tan passant camions de gran tonatge 
que travessen diàriament, en els dos 
sentits, cap al nucli urbà del poble, en 
un carrer amb una pendent del vol-
tant del 10%, al costat mateix d’habi-
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tatges residencials. 

No veiem en la proposta cap refe-
rència tampoc a les possibles alter-
natives a un problema que impacta 
directament en tot l’àmbit de les Ser-
res i en la mobilitat del nucli urbà de 
Cassà. 

Entenem que seria un bon moment 
per plantejar a la ciutadania una solu-
ció alternativa, que pugui donar una 
resposta definitiva al problema de la 
mobilitat a nivell del sector i a nivell del 
poble, i més quan el que de moment 
s’està plantejant és el manteniment 
d’un ús predominantment industrial al 
PMU CO8.

Des del grup d’Esquerra es va de-
manar, que tractant-se d’un tema en 
el qual podrien haver-hi diverses opci-
ons i interessos contraposats sobre 
la taula, que s’informés per escrit i de 
manera expressa a tots els afectats 
de manera directa i indirecta per la 
modificació d’aquest sector.

Un cop l’equip de govern va iniciar 
el corresponent període de consultes 
i participació, malgrat incomplir el 
compromís d’informar per escrit als 
interessats, més de 200 veïns i veï-
nes han mostrat la seva voluntat, en 
el mateix sentit que hem expressat el 
grup d’Esquerra Cassà: 

1.- contemplar la possibilitat que 
aquest sector passi a ser considerat 
com a residencial i no “predominant-

ment industrial” tot respectant la in-
dústria existent. 

2.- la inclusió d’un estudi de la mo-
bilitat de vehicles de gran tonatge en 
aquest àmbit, que atravessa el nucli 
urbà i les possibles solucions alterna-
tives que es puguin plantejar. 

Malgrat les paraules de l’alcalde i 
l’equip de govern de JxCat i el PSC que 
acusaven, sense quedar clar a qui, de 
tergiversació o manipulació, esperem 
que aquestes opinions, respectables 
com tota la resta, siguin tingudes en 
compte alhora de presentar un pro-
jecte definitiu al ple. 

FER I DESFER, PINTAR 
I DESPINTA:
Aquest estiu hem assistit a un nou 
fenomen en l’urbanisme i la via públi-
ca del nostre poble. Sempre poden 
ocórrer errors o descuits, tanmateix 
potser ha estat casualitat que han 
passat tots de cop?

Des del sentit de circulació de les bi-
cis a la rotonda de l’entrada de Cassà 
per la Carretera de Caldes, on s’hi ha 
sumat una nova senyalització pintada 
al terra al final del passeig del Ferro-
carril que indica que les bicis han de 
passar pel mig del carrer, quan hi ha 
el carril bici al costat.

O l’aparició fugaç, això sí, anunciada 
per les xarxes, de 14 aparcaments, 
també al passeig Ferrocarril, en ba-

teria, que han acabat en 6 aparca-
ments en línia perquè resulta que els 
cotxes no hi passaven.

O els diversos pedaços a les diver-
ses rotondes d’entrada a Cassà ve-
nint de Riudellots i Girona.

Finalment també han aparegut tot 
una línia d’aparcaments al recent es-
trenat carrer de la Bisbal, al seu tram 
més alt, que s’hauran de despintar 
perquè del contrari impedeixen que 
els veïns puguin sortir amb els seus 
vehicles dels garatges.

DEGRADACIÓ DELS SÍMBOLS 
DEL NOSTRE PAÍS
Per més que ho hem exposat diverses 
vegades als plens municipals la senye-
ra del geriàtric i les estelades de les 
rotondes d’entrada a Cassà, i la del 
monument a Josep Dalmàs tenen un 
estat molt deteriorat i n’urgeix la seva 
renovació. Fins al moment l’equip de 
govern de JxCat i el PSC no ha dut a 
terme cap acció al respecte.

Esperem que quan arribem a la di-
ada nacional del nostre país aquestes 
presentin un estat digne. Del contrari 
és fàcil pensar que per algun motiu, 
que l’equip de govern no explica, es 
produeix aquesta inacció.

Secció Local d’ERC Cassà
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Cassà al dia Ple Municipal

Ja feia anys que no hi havia intervenci-
ons del públic en els plens de l’Ajunta-
ment de Cassà i va ser en el del mes 
de juliol quan es va tornar a permetre 
aquesta participació ciutadana. Cer-
tament, la ciutadania demana en ben 
comptades ocasions aquesta  possi-
bilitat de fer saber als polítics i a la 
gent que segueix els plens municipals  
la seva opinió o  visió de determinats 
quefers ciutadans. La secció local 
de l’Assemblea Nacional Catalana 
de Cassà va intervenir en el ple del 
mes de juliol per demanar resposta 
de l’Ajuntament a la seva petició de 
penjar una pancarta al balcó de l‘an-
tiga casa consistorial a la plaça de la 
Coma. 

El contingut de la pancarta que ha-
via de ser: ”Salvem el català: indepen-
dència” el va  defensar Xavier Vallès, 
Coordinador de l’ANC a Cassà, que va 

exposar que només es podria salvar 
la llengua a partir d’un país indepen-
dent, ja que l’experiència històrica de 
les agressions al català per part de 
l’estat espanyol evidenciaven que el 
català no era prioritat per als governs 
de Madrid. El coordinador va argu-
mentar la necessitat de penjar la pan-
carta recordant que el 94,1% dels re-
gidors de l’Ajuntament de Cassà eren 
independentistes i que per tant, posar 
aquesta pancarta representaria el 
sentiment àmpliament majoritari de la 
gent de Cassà. A més va dir que ‘es-
pai públic no ha d’estar restringit a ex-
hibir només determinats símbols sinó 
que pel fet de ser públics ha de servir 
per defensar drets i penjar lemes que 
defensin la llibertat i els interessos de 
la ciutadania 

L’alcalde es va comprometre a do-
nar resposta a la petició de Xavier 

Vallès que va tenir el suport explícit 
del grup d’ERC, que va aplaudir (jun-
tament amb algun regidor de JxC) la 
intervenció del representant de l’ANC.

La resposta en fets es va veure aque-
lla mateixa setmana a la façana de l’an-
tic ajuntament de la plaça de la Coma 
amb una diminuta pancarta d’Òmnium 
Cultural en defensa de l’escola catala-
na. Els representants de l’ANC consi-
deraren aquesta resposta de l’Ajunta-
ment com una vergonya i una manca 
de respecte a tots els defensors de 
l’independentisme de la nostra vila.

TOTS ELS SERVEIS S’APUGEN
En el ple del mes de juliol es van acor-
dar algunes modificacions de crèdit 
per atendre els increments de preus 
d’alguns dels serveis prestats pel con-
sistori. En un cas es tractava d’una 
patida de set mil euros per al major 

L'ANC demana al ple que es 
posi una pancarta a la Coma

L'Ajuntament no havia respost la petició de l'entitat independentista

A dalt, intervenció del coordinador de l'ANC de Cassà, Xavier Vallès; A sota, parlaments de Marià Montsuñer (PSC) i Martí Vallès (ERC) al ple de juliol.
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Ple Municipal Cassà al dia
cost del suport tècnic als actes cul-
turals i en un altre de quaranta mil 
euros per al major cost del gas a les 
instal·lacions municipals. Aquesta mo-
dificació es va introduir d’urgència  i 
es va  justificar per l’increment de 
despesa que es preveu aquest any 
(més d’un 400%) i que  ja va provocar 
un increment de dotació per a  la llum 
en el mes anterior.

CONTINUEN ELS PASSOS PER 
IMPLANTAR EL SISTEMA PORTA 
A PORTA
Continuant amb el procés de can-
viar el sistema actual de recollida 
d’escombraries amb contenidors pel 
porta a porta, el ple del mes de juli-
ol va aprovar un altre pas que era el 
de la resolució i liquidació dels actuals 
contractes de gestió indirecta del ser-
vei públic de recollida i transport de 
residus urbans i del servei de neteja 
viària de Cassà de la Selva. Robert 
Mundet va fer una anàlisi àmplia dels 
camins que s’havien anat seguint des 
de mesos enrere per arribar a aquest 
punt, destacant que com el contrac-
te actual era vigent fins al 2026 calia 
trobar una solució per poder canviar 
el sistema de recollida per assolir els 
objectius de selectiva marcats per 
als municipis (55% el 2025) tot re-
cordant que amb el sistema actual 
no s’arriba al 30%. Després de ne-
gociar amb l’empresa adjudicatària, 
SELSA,  s’arribà un acord amb unes 
condicions econòmiques que tenen en 
compte les amortitzacions pendents 
de maquinària, la nau de servei i una 
indemnització per l'import del benefi-
ci industrial que deixarà de percebre 
que correspon a 113.415,91 €. 
Mundet va destacar que l’acord era 
la millor solució, tota vegada que em-
brancar-se en plets judicials podia ser 
molt més costós en temps i diners.

El portaveu de l’oposició, Martí Va-
llès va dir que l’acord arribava una 
mica tard i va lamentar que no s’ha-
gués parlat amb l’oposició abans d’ar-
ribar a un acord  tan important per 
al municipi que hagués estat millor si 

s’hagués fet amb consens de tos ple-
gats. Des d’ERC es va insistir en de-
manar si l’equip de govern tenia clar 
que es passaria al porta a porta i el 
calendari d’entrada en vigor del nou 
sistema. L’alcalde va respondre que 
ben aviat es podrien a treballar en els 
dos nous contractes, el de neteja i el 
de la recollida porta a porta, ja que 
l’u de gener del 2023 hauria finalitzat 
la licitació actual. D’entrada semblava 
que la gestió de la recollida amb el 
Consell Comarcal del Gironès era la 
més viable,  però que caldria trobar 
sortides  a problemes concrets que té 
Cassà i no tenen altres pobles del Gi-
ronès com el cas dels blocs de pisos  
per aconseguir que no es malmeti la 
imatge general del municipi. Amb el 
nou sistema Mundet va dir que a més 
del sistema porta  a porta es miraria 
d’ampliar i millorar la neteja viària al 
municipi, també caldria tenir un trac-
tament especial per ala recollida dels 
comerços, caldria  assumir la despe-
sa de cubells i bujols i també la del 
sistema informàtic que serviria per 
gestionar tot el sistema.

Al final del ple des de l’oposició es 
va fer esment a les mancances d’aigua 
que es poden generar a Cassà i el re-
gidor Joan Cañigueral es va demanar 
que es fessin gestions per trobar ai-
gua en el propi municipi per no depen-
dre tant del que arriba del Pasteral. 
L’alcalde va reconèixer que “les capes 
freàtiques potser han dit prou i amb el 
canvi climàtic ens trobem que no plou 
gaire  és una situació molt difícil i pot-
ser caldria tenir dipòsits més grans”. 
L’alcalde va advertir que si la situació 
no milrava potser caldria anar a res-
triccions: "sort tenim  tenim del Paste-
ral. ja que sino ja tindríem restriccions 
(menys recs, parar les fonts, res de 
piscines...)"; però que de moment hi 
ha aigua fins a finals d’any. Cañigueral 
va proposar fer els pous actuals més 
fondos, ja que sembla que a dos-cents 
metres de profunditat hi ha aigua; 
Mundet no va posar en dubte aquest 
fet, però va ser clar: “Podem foradar 
més; però qui ens ho garanteix que hi 
haurà aigua? No soc saurí, jo”.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com

La neteja de carrers de Cassà, serà un dels serveis que s'haurà de posar a concurs.
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Potser  és que ja se sent la precam-
panya electoral, però   tot i l’ambient 
general de calma en el ple es van no-
tar certes tibantors entre l’equip de 
govern i l’oposició (i fins i tot dins el 
mateix equip de govern). Com quan 
des d’ERC es va demanar que atenent 
a la gent que estava seguint el ple (a 
la mateixa sala, per ràdio, youtube o 
internet)  se’ls expliqués una determi-
nada qüestió. El regidor del PSC va te-
nir una intervenció de menyspreu vers 
els ciutadans que segueixen el ple di-
ent que eren “divuit persones” sense 
aclarir quines eren; cal suposar que 
no es devia referir només als regidors 
i públic que hi havia a Can Nadal, sinó 
que potser parlava dels que el seguei-
xen per youtube, ja que deu ser com-
plicat saber quanta gent està seguint 
el ple per ràdio des de casa seva o 
des del cotxe.  De fet, va semblar com  
una  actitud de menyspreu absolut a 
les persones que puguin estar inte-
ressades en seguir la vida local. Pos-
siblement siguin pocs, però si a més 
són maltractats d’aquesta manera és 
un símptoma preocupant per a la sa-
lut democràtica de la vila.

També hi va haver una certa engan-
xada entre govern i oposició quan 
es va  debatre el punt que el mes pas-
sat havia quedat sobre la taula. Des 
d’Esquerra, en el ple de juny es van 
adonar que en el redactat de propos-
ta de l’addenda al conveni  l'Ajunta-
ment de Cassà de la Selva i SUMAR, 
per la gestió de la Residència per a 
Gent Gran i Centre de Dia "Sant Josep 
hi havia una quantitat que es podia en-
tendre que s’abonava dues cegades i 
per això van demanar que es repas-
sés el text. En la presentació de la pro-
posta, de nou al ple de juliol, ja es va 
fer aquest canvi; però des d’ERC van 
insistir que  aquest error que es po-
dria qualificar de redactat o tècnic, ja 
s’havia repetit en altres ocasions i que 
calia anar amb compte perquè era un 
tema preocupant i més quan com en 
aquest cas es tractava de qüestions 
econòmiques: “com pot ser que no 
ho llegís ningú? Tenim dos regidors al 
tema i capo no s’ho ha mirat? És pre-
ocupant”! va dir  el portaveu d’ERC, 
Martí Vallès.  Esquerra va dir que 
l’Ajuntament hauria d’anar més amb 
compte amb aquestes qüestions i va 
lamentar que no hi hagués hagut un 

reconeixement de l’errada que s’havia 
produït. Mundet va renéixer que havia 
estat un error humà.

Per cert, que hom s’esperava la in-
tervenció del regidor del PSC en re-
lació amb la petició del representant 
de l’ANC i si fem cas del que va estar 
escrivint tenia clar com hi respondria; 
però finalment va desistir d’explicar 
quina era la seva opinió sobre el fet de 
posar una pancarta independentista 
al balcó de l’antic ajuntament de Cas-
sà a la plaça de la Coma. Devia tenir 
motius perquè la seva rellevància en-
tre els integrants del ple va ser recor-
dada pel coordinador de l’ANC quan 
va deixar clar que el 94,1% dels inte-
grants del ple són independentistes. 
Val a dir que el regidor del PSC fins i 
tot va començar a llegir la seva mani-
festació i va agrair al representant de 
l‘ANC que hagués vingut al ple; però 
l’alcalde el va tallar i li va demanar que 
fes la seva intervenció quan li toqués 
en el punt d'informes de regidors. I 
quan li va tocar, o no se’n va recordar 
o es va repensar...

El regidor Marià Montsuñer tampoc 
no va poder intervenir quan la regido-
ra d’ERC Sílvia Soliguer va demanar 
que se substituïssin les estelades 
ubicades en llocs públics de Cassà 
que estan molt malmeses Va aixecar 
la mà per demanar la paraula; però 
finalment no va intervenir.

En el ple ens vam quedar sense 
entendre quantes places d’aparca-
ment  a la zona blava hi ha a Cassà. 
Vallès va dir que segons l’adjudicació 
s’havien comptat setze places a Can 
Parera i ell les havia anat a comptar i 
eren 14, per la qual cosa els números 
no quadraven i no s’arribava a les 163 
places totals de l’adjudicació . El regi-
dor de governació, Marià Montsuñer 
va dir simplement que no hi havia cap 
error. I no es va acabar d’aclarir si 
eren 14 o 16...

El tema de Les Serres i el projecte 
urbanístic va tornar a sortir al tema 
quan des d’ERC es va demanar que 
s’informés els veïns del procés, ja que 
alguns residents a la zona no havien 
rebut la corresponent notificació; des 
de l’alcaldia Robert Mundet va quali-
ficar de cínica la intervenció del por-
taveu d’ERC, Martí Vallès, ja que li va 

recordar el grup de l’oposició havia 
votat en contra precisament d’una 
proposta que el que feia era exposar 
al públic el projecte. Mundet a més va 
deixar clar que “l’única que cosa que 
ha fet aquest equip de govern és fer 
un tràmit al que obliga llei i és exposar 
la proposta de fer una modificació del 
POUM”. Va recordar que tot venia ar-
ran d’una sentència del TSJC “i vostès 
ja saben de què va”, va dir dirigint-se 
als regidors d’ERC “i que ara que vos-
tès es desentenguin... és la seva opi-
nió”. L’alcalde va insistir que era un 
provés d’informació i que l’Ajuntament 
no es pronunciava sobre la proposta 
urbanística;  va acabar explicant dient 
que “hi ha molta desinformació i 
molta manipulació”. Mundet després 
va dir que “el que busquem és que hi 
hagi acord entre els veïns de la zona 
per desenvolupar la zona; no fer un 
polígon industrial nou ni cap altra fa-
bulació com malauradament s’ha dit” i 
va insistir que s’estava tergiversant la 
informació; Vallès va insistir que hi ha-
via altres alternatives que no s’havien 
presentat i va insistir que no estaven 
d’acord amb la modificació prevista; 
va afegir que els primers que havien 
desinformat eren l’equip de govern 
“que no ha complert amb la informa-
ció als veïns”; va rebutjar la manipula-
ció que havia denunciat l’alcalde i va 
demanar que digués clarament a què 
es referia.

I entremig del debat aquesta picaba-
ralla dialèctica:

Vallès: Agrairia que no em tornessis 
a tallar, quan tinc la paraula 

Mundet: Ho intentaré. 
Vallès: Espero que ho aconseguei-

xis. He respectat el teu torn de pa-
raula...

Mundet: Doncs ho farem així.

També l’alcalde va rebutjar les crí-
tiques sobre els problemes amb les 
cruïlles  a les vies verdes  i va recor-
dar que “els comentaris i suggeri-
ments de millora que ens han fet ar-
ribar les hem manifestat a l’empresa 
que fa les obres i ella i el consorci de 
les vies verdes són responsables que 
això es faci bé”. Mundet va acabar di-
ent que “tothom ha de ser consci-
ent del vehicle amb què va, tant els 
que porten cotxe com els ciclistes i si 
el carril passa per un punt determinat 
cal que tothom ho faci bé”.

Cassà al dia Ple Municipal

Una mica en broma, però no tant...

'Si cremes un contenidor no et 
banyaràs a la piscina municipal'
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Marià Montsuñer (PSC) tampoc no va estalviar re-

trets als seus companys de govern (JxC); en la seva 
intervenció va excusar-se per no haver assistit al ple 
anterior (“el primer al qual deixo d’assistir”) i va dir que 
s’excusava “perquè l’alcalde no ho havia fet” en nom 
seu. Igualment  va explicar que si la zona blava de Can 
Parera no estava en marxa el mes anterior era per 
una “qüestió calculada” per  compensar els veïns que 
havien patit les obres. En el ple anterior quan des de 
l’oposició es va preguntar com és que no funcionava la 
zona blava a can Parera, des de l’equip de govern es va 
manifestar un desconeixement d’aquest fet, que segons 
Montsuñer era una cosa calculada i planificada.

Acabem amb els comentaris del regidor del PSC que 
va voler “fer un afegit en relació amb l’opinió referent al 
conveni de policies per determinada persona que ja sap 
qui és i que va dir que no serveix per res”. El regidor 
del PSC va dir que era una opinió legitima infinitament 
responsable i residual. També va explicar que s’estava 
preparant una nova normativa ciutadana que entre al-
tres coses preveu que “si tu cremes un contenidor no 
et banyaràs a la piscina municipal”.

Des d’ERC de tant en tant revifen temes que s’han 
aprovat al ple i dels quals no se n’ha parlat més; en 
aquest cas van recordar que feia més d’un any (abril del 
2021) s’havia aprovat una moció per estudiar l’aplica-
ció del vot telemàtic al ple com a mesura per afavorir 
la conciliació familiar, especialment en el cas de les do-
nes. Des de l’equip de govern no  es recordaven de la 
qüestió i el secretari va advertir que el vot telemàtic no 
es podia emprar en el ple i que només s’havia acordat 
en temps de pandèmia. La regidora d’EC Helga Nuell 
va aprofitar el seu torn per explicar que havia consultat 
l’acta  i que el que es va acordar era crear una comissió 
per estudiar el tema i que això no s’havia fet per la qual 
cosa es va demanar que es tirés endavant.

Joan Carles Codolà

Relació de temes tractats en la sessió ordinària del ple 
celebrat el 28 de juliol de 2022:

1.- Aprovar l'acte del Ple del 30/06/2022. S’aprova 
per unanimitat

2.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 
2022/1501 al 2022/1697. Es ret compte

3.- Aprovació de la compatibilitat de la monitora-recepci-
onista de la Piscina Municipal. S’aprova per unanimitat

4.- Aprovació de la compatibilitat monitor de natació de 
la Piscina Municipal. S’aprova per unanimitat

5.- Modificació de crèdit extraordinari per subvenció de 
Cassabike. S’aprova per unanimitat

6.- Modificació de suplement de crèdit 3SC 5/2022. 
S’aprova amb vuits a favor (JxC i PSC) i vuit absten-
cions (ERC)

7.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. S’aprova amb 
vuits a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)

8.- Acord de resolució contractual de mutu acord i per 
a la liquidació del contracte de gestió indirecta del servei 
públic de recollida i transport de residus urbans i del servei 
de neteja. S’aprova per unanimitat

9.- Addenda al document d'Encàrrec a Mitjà Propi signat 
entre l'Ajuntament de Cassà de la Selva i SUMAR, Serveis 
Públics d'Acció Social de Catalunya, S.L. per la gestió de la 
Residència per a Gent Gran i Centre de Dia "Sant Josep". 

S’aprova per unanimitat
10.- Ratificar l'aprovació inicial de la modificació dels 

estatuts del Consorci de Benestar Social Gironès-Salt. 
S’aprova per unanimitat

11.- Contractació de la concessió de Serveis per a la 
Gestió i Explotació de les Zones d'Estacionament Regulat a 
la Via Pública al municipi de Cassà de la Selva, mitjançant 
un procediment obert reservat, amb una pluralitat de cri-
teris d'adjudicació.  S’aprova per unanimitat

12.- Adhesió al Pla de Serveis d'Assistència en matèria 
d'assistència tècnica en matèria de turisme del Consell Co-
marcal del Gironès. S’aprova per unanimitat

13.- Acceptació de la proposta de la Mesa de Contracta-
ció i Adjudicació de la Contractació Privada mitjançant un 
procediment obert d'una nau industrial per a magatzem de 
material municipal. S’aprova per unanimitat

14.- Moció per al suport de la Campanya per al Reco-
neixement de l'Ecocidi com a delicte o crim contra la pau. 
S’aprova per unanimitat

15.- Entrada de moció urgent. S’aprova per unanimitat
15B.- Modificació de crèdit per augmentar la partida per 

al subministrament de gas als edificis municipals. S’apro-
va per unanimitat

16.- Informes d'Alcaldia i regidors.
17.- Precs i preguntes.

Els temes del ple del mes de juliol

Suport a Stop Ecocidi
El ple va aprovar per unanimitat una moció que dona suport 
a la campanya Stop Ecocidi:

"Els ecocidis comesos durant dècades a través del dany 
i la destrucció massiva d‘ecosistemes han catalitzat la cri-
si ecològica i climàtica actual. El dany ambiental i la pèrdua 
de biodiversitat a escala global, resultat d'activitats humanes 
irresponsables, continua creixent a un ritme vertiginós mal-
grat el coneixement dels seus riscos per part d’empreses, 
governs i la resta d’actors responsables. Aquesta situació 
posa en risc el nostre futur i el de milions d'éssers vius més, 
i debilita la base física i biològica que sosté la vida al planeta.

Per la seguretat de la nostra generació i de les generaci-
ons futures, és responsabilitat tant de la ciutadania com de 
les entitats socials, sector privat i institucions públiques del 
nostre país preservar els espais naturals i serveis ecosistè-
mics que sustenten les nostres vides. De la mateixa manera, 
és la nostra responsabilitat la de vetllar perquè la petjada 
ecològica de la nostra economia no comporti cap destrucció 
o greu dany ambiental.

Els actuals tractats, acords i ordenaments jurídics esta-
tals interns no preveuen la correcció o compensació del crim 
d’ecocidi. Malgrat les contínues demandes de la societat civil, 
la destrucció de la naturalesa queda impune de forma reite-
rada. Cal canviar les regles per acabar amb la impunitat. És 
urgent crear una norma internacional que prohibeixi i sancio-
ni penalment causar danys massius al nostre planeta.

En els darrers temps s'han produït avenços molt significa-
tius al respecte en l'esfera política internacional. .../... .

Tenint en compte tot l’anterior, les entitats que signem 
aquest manifest ens adrecem a les forces polítiques demo-
cràtiques del Parlament de Catalunya amb la finalitat que 
aproveu la “Proposta per presentar a la Mesa del Congrés 
dels Diputats la Proposició de llei de modificació de la Llei 
de l'Estat 10/1995, de 23 de novembre, del Codi Penal, 
per reconèixer al nostre ordenament legal el crim d'ecocidi i 
donar suport a la iniciativa adreçada a l'Estatut de Roma per 
incorporar-lo al Tribunal Penal Internacional”.
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Cassà al dia Entrevista

L’any que ve es començarà a imple-
mentar la recollida d’escombraries 
porta a porta al municipi de Cassà i 
a Can Trinxeria s’hi adequarà algunes 
sales perquè serveixin d’explicació de 
la relació de Cassà amb el món del 
suro. Aquests podrien ser dos dels 
titulars de l’entrevista que vam man-
tenir amb l’alcalde de Cassà, Robert 
Mundet, que aquest mes de juny ha 
complert tres anys a l’alcaldia de la 
vila. Acabava d’anunciar la seva de-
cisió de tornar a ser el cap de llista 
i candidat a l’alcaldia per Junts per 
Cassà i en aquesta xerrada hem ana-
litzat la tasca feta  en aquests tres 
anys de govern municipal de JxC en 
coalició amb el PSC.
Us els imaginàveu així?
Ni somiar-ho; em pensava que seria 

una legislatura com algunes de les 
altres en les quals havia estat de re-
gidor, que  vas fent el dia a dia i hi ha 
algun incident que t’obliga a aturar-te 
i anar trampejant... però és que en 
aquests tres anys ens n’hem trobat 
una darrera l’altra...

Afortunadament en situacions tan 
complicades com aquestes crec que 
tots ens hem posat molt les piles hem 
hagut d’adaptar-nos a la situació que 
ens trobàvem, ja sigui pel Glòria que 
va fer força danys, o amb la pandè-
mia.. Pensa que en temps de Covid 
ens trobàvem amb situacions noves 
cada dia i amb normatives que sor-
tien diumenge a la tarda i les havies 
d’aplicar dilluns mateix... Però mal-
grat tot ens n’hem sortit. I no hem 
deixat de fer molta cosa del programa 

electoral crec que malgrat això tots 
ens hem sabut adaptar. Ha estat una 
gestió amb complicacions;   I si estàs 
al servei públic hi has de ser pel bo i 
pel dolent.
Com va funcionar la gestió de la 
pandèmia en relació amb altres 
municipis  o institucions?
Jo crec que més bé, ja que seguida 
vam actuar sabent que no podíem 
esperar que  ens vinguessin de fora 
a ajudar-nos. Quan hi ha problemes 
d’aquests tan grans cada ajunta-
ment ha de treballar i no esperar 
gaire del que t’arribi de fora. Ho 
hem vist en el cas de la pandèmia 
que hem tingut molt pocs ajuts... O 
en el cas dels refugiats d’Ucraïna: 
fan una crida perquè vinguin i tot ple-
gat, però després qui se’n fa càrrec 

'Hem d'aprofitar Can Trinxeria 
per explicar millor el suro'

Robert Mundet, tres anys d'alcalde de Cassà de la Selva

Robert Mundet, durant l'entrevista 
mantinguda aquest estiu. A la pàgi-
na següent, visitant les obres de Can 
Trinxeria.
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Entrevista Cassà al dia
és l’ajuntament; i d’ajudes, poques.
Quants refugiats heu atès a Cas-
sà?
Una cinquantena; hi ha dues famílies 
en dos pisos municipals i la resta amb 
amics, familiars i coneguts. Però afor-
tunadament s’estan adaptant bé; tot i 
que l’idioma és una barrera important 
i costa molt ja n’hi ha que comencen 
a pescar-ne més en català que en an-
glès!
En el programa electoral es plan-
tejaven  diferents propostes per a 
implantar aplicacions que actives-
sin l’smart city a Cassà... No s’ha 
fet gaire res...
Crec que sí.  S’ha anat fent i encara 
que no al nivell més elevat que teníem 
pensat s’han fet coses. Hi ha més de 
mil cinc-centes incidències que entren 
dins l’APP i ens ho envien...
Parlava d’aquella proposta de te-
nir una aplicació que permetés al 
ciutadà poder interactuar directa-
ment amb l’Ajuntament per plante-
jar problemes o qüestions i rebre 
respostes ràpides...
Els regidors ho tenim i el ciutadà ho 
pot fer a través de  la web. Hem anat avançant en aquest 
i altres temes. Com ara el tema del consum energètic dels 
edificis municipals i adequar-los a les noves tecnologies 
que ens ajudin a l’estalvi energètic s’ha d’anar fent. I abans 
de final d’any canviarem 260 punts de llum del poble i els 
passarem a leds  per aconseguir més estalvi energètic.

I coses més petites com el pas de vianants automàtics 
amb llum, més punts de recàrrega de vehicles elèctrics...

Potser un dels avantatges de la pandèmia és l’apari-
ció de noves fonts de finançament... Què demanarà 
l’Ajuntament de Cassà als fons Next Generations.
Diferents paquets. La renovació de la Residència Gerià-
trica és un dels importants. S’ha estructurat en quatre 
fases per tal d’anar posant al dia el nostre centre. Com 
a millores pensem en incrementar el nombre d’habita-
cions individuals, aconseguir que totes les habitacions 
tinguin els seus sanitaris... en definitiva aconseguir que 
els residents gaudeixen d’una millor qualitat de vida en 
la seva estada al centre. El resident ha de poder tenir 
més autonomia i amb una major privacitat i que perso-
na tingui el seu espai vital més adequat. 

També cal que hi hagi el nou centre de dia a l’espai 
que dona a l’aparcament de l’escola. El centre de dia és 
un servei que anirà a l’alça, ja que la gent viu més anys, 
però també cal tenir present que cada cop hi ha uns 
graus més elevat de dependències. Això comporta que 
en un centre com el nostre amb 70 residents cal que 
hi hagi 70 treballadors. Esperem que aquest projecte 
des de la conselleria de salut i de serveis social ho ve-
gin com un projecte important i de  qualitat necessari 
per al poble i més quan tots els pobles veïns van avan-
çant cap a aquesta direcció. 
Passar la gestió del centre a l’empresa pública SU-
MAR va ser una bona decisió?
Va ser una decisió encertada molt rumiada i molt clara. 
Ens hauríem fet molt de mal si la gestió de la pandèmia 
no s’hagués fet amb el serveis de Sumar; amb els re-

cursos municipals segur que no haguéssim pogut i hauríem 
patit molt per la salut dels nostres residents. Amb Sumar 
s’ha gestionat amb una gran professionalitat tot el procés 
de la pandèmia i molt millor que com treballaven abans. 
Cert que hi va haver un pic al febrer  quan va haver-hi quatre 
defuncions i ens va agafar un brot quan estàvem a la cua de 
la pandèmia però cal tenir present que els afectats ja tenien 
altres malalties que van agreujar-se amb la Covid.
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"Volem millorar la Residència 
Geriàtrica amb els fons 

Next Generation"
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Quins altres projectes es presen-
ten al fons Next Generation?
El segon el compartim amb el Consell 
Comarcal del Gironès  i és un projecte 
de desenvolupament turístic i de les 
vies verdes; com a municipi no hi po-
díem accedir per les nostres dimen-
sions i a través del Consell Comarcal 
ens hem sumat al projecte turístic 
dels pobles del Gironès per promou-
re les vies verdes i el patrimoni dels 
municipis.

Una altra proposta és la millora 
energètica en edificis municipals per 
posar plaques fotovoltaiques al PAV3, 
el pavelló del Foment, la Sala Galà, la 
Llar de jubilats, l’escola Aldric i la Sala 
Centre Recreatiu. Són edificis amb 
teulades molt grosses que poden 
acollir força plaques; a més si sobra 
energia podríem compartir-la amb els 
veïns. 

Val a dir que ja tenim tots els pro-
jectes fets i entenem que són actua-
cions molt interessants de poder fer,  
però necessitem el suport d’aquestes 
subvencions que poden arribar a un 
70-80%.
I, per altra banda, amb la nova li-
citació de la xarxa d’aigua i clave-
gueram també caldrà fer alguna 
actuació, no?
Sí; cal tenir clar que l’estat de la xarxa 
de Cassà és molt deficitària; per això 
hem fet una programació de totes les 
obres que es consideren urgents; fa-
rem els projectes i els afegirem a la 
licitació amb la qual cosa uns quants 
d’aquests deu projectes entraran en 
la licitació per executar-los juntament 
amb el contracte del servei. No hi en-
traran tots, ja que serà una licitació 
per deu anys, però són actuacions 
que cal fer i hauríem de trobar la ma-
nera que amb altres subvencions de 

la Diputació o de l’ACA els poguéssim 
executar.
També es licitarà un nou contracte 
de neteja de carrers i de recollida 
d’escombraries per passar el porta 
a porta...
El problema de la neteja de Cassà és 
que tenim un contracte absolutament 
desfasat, ja que el contracte es va fer 
el 2009 amb unes condicions i una 
realitat que eren ben diferents de les 
actuals, encara que se’n fes una re-
novació el 2018. Però la situació ge-
neral del poble no hi té res a veure 
amb la de fa tretze anys. Per 
això vam negociar amb l’em-
presa i hem resolt de mane-
ra positiva i hem arribat a un 
acord econòmic que considero molt 
positiu; si no ens haguéssim pogut 
posar d’acord aquest tema s’hauria 

pogut eternitzar i acabar al jutjat i per 
això és bo arribar a una entesa. Hi ha 
d’haver una indemnització perquè te-
nien un contracte vigent fins al 2026 
i a partir d’aquí intentar avançar per 
tal de poder fer l’encomana de la re-
collida d’escombraries al Consell Co-
marcal del Gironès que d’entrada és 
l’opció que sembla més econòmica; 
a més caldrà una licitació en paral·lel 
del servei de neteja...
L’experiència d’altres pobles que 
estan fent la recollida porta a por-
ta és forca positiva...

Els pobles que hi han entrat aquest 
any fa un any i mig que hi treballen i 
costa arribar a tothom, encara hi ha 

un 20% de gent que no 
ho fa bé. A Cassà sabem 
que hi ha molta gent que 
no té consciència del 
que s’ha de fer;  però és 
el sistema que s’ha de-
mostrat que serveix per 
fer el salt més important 
per incrementar la reco-
llida. I tenim una norma-
tiva de la Unió Europea i 
un compromís municipal 
de complir-ho i hi hem 
d’anar.
Quan es trigarà? Dos 
anys?
No, abans; en un any hi 
hem d'estar treballant.
S’ha pensat l’opció de 
començar fent-ho per 
sectors?
No es pot fer. S’ha d’im-
plantar a tot el poble al 
mateix temps per evitar 
les “excursions noctur-
nes”  a altres zones on 

"Costarà fer entendre  a tot-
hom el sistema porta a porta"
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hi haguessin contenidors. Però sí que 
cal estudiar respostes particulars per 
exemple per als veïnats que necessi-
taran nous espais d’abocament; o la 
deixalleria que també haurà d’ampliar 
el seu horari.

Però el més important és canviar 
la mentalitat de la gent, que entengui 
que les coses s’han de fer bé i no pas 
pensar que algú que vagi al darrere ja 
ho netejarà...
Però no hi ha solució per evitar 
aquests actes d’incivisme? S’havia 
parlat de càmeres, de més vigilàn-
cia, sancions.. però la situació con-
tinua igual o pitjor sobretot a les 
zones de contenidors.....
Les càmeres les tenim encarregades 
i es posaran aquest any en alguns 
punts més crítics, però no en podem 
posar a cada cantonada i carrer; cal 
que siguem més adults i entenimen-
tats. A més tenim visita de turisme 
d’escombraries i encara hi ha massa 
punts al poble que hem de passar-hi a 
netejar-ho... tot plegat ens dona una 
imatge del poble que no és desitjable- 
L’Ajuntament fa el que li pertoca, però 
el ciutadà ha d’entendre els límits del 
comportament; no es tracta de deixar 
una bossa sinó de deixar un matalàs 
o un cotxet de criatura al mig del car-
rer...
Qui més bé faci la recollida selecti-
va també tindrà més barat el ser-
vei?

Caldrà veure com ho podem fer; ara 
hi ha un estalvi de 40 euros al rebut 
per anar a la deixalleria deu cops l’any 
i la gent ho hauria d’aprofitar.

Hi ha accions responsables com les 
de Cassanet que serveixen per visu-
alitzar que la merda al carrer fa mal  
estèticament perquè no és el poble 
que vols, però tothom ha de ser res-
ponsable i a vegades no es gent de 
fora sinó del mateix Cassà...
Canviem de tema... Aquests dies 
s’han iniciat les obres de reforma 
de Can Trinxeria;  quina funcionali-
tat acabarà tenint l’edifici?
Abans que res voldria dir que l’em-
presa que executa les obres és de Gi-
rona, és molt propera i té molt bona 
predisposició per fer una bona 
actuació; els resultats dels tre-
balls ens permetran encabir els 
serveis que previstos i una amor-
tització general de l’edifici molt 
millor que tenim ara.
Què s’hi farà al pis superior?
El pis de dalt quedarà totalment nou; 
hi haurà quatre sales diàfanes, que és 
on estan treballant ara, que ens po-
den donar força utilitat. Hi  haurà una 
sala d’actes, una sala de treball i dues 
per a exposicions on tenim pensat 
fer-hi alguna cosa relacionada amb el 
tema del suro,

A Cassà tenim una ruta del suro pel 
poble; però no es toca , no es veu ni 
es poden comprovar les qualitats del 

suro. No volem fer-hi un espai etnolò-
gic com el Museu del suro sinó una 
cosa més didàctica per explicar les 
qualitats  del suro per posar en valor 
les característiques del suro que no 
es coneixen prou bé.

Hem de mirar com ho fem; però 
volem ajuntar esforços amb l’Institut 
Català del Suro i amb la nova de la 
càtedra del suro per trobar els ele-
ments  adequats; però hem de millo-
rar la ruta del suro i  pensar que sí,  
en la fira del tap pots anar a veure el 
procés de fabricació o la pela, però no 
tens més referències i seria bo que 
com a municipi difusor del suro pogu-
éssim ensenyar alguna cosa des de 
Can Trinxeria.

I la resta de Can Trinxeria com que-
darà?
Estructuralment, l’edifici de Can Trin-
xeria no canviarà. És una bona aposta 
per concentrar personal en un sol edi-
fici i tenir uns serveis molt compartits 
i això és important  perquè el ciutadà 
podrà fer diverses gestions relaciona-
des  en un mateix edificis. No podem 
posar tot el personal municipal en un 
sol centre, que seria allò més desitja-
ble però mirarem d’anar-los concen-
trant. Ara tenim personal  can Nadal, 

MATERIALS CASSÀ 

www.optimusferreteria.com 
www.materialscassa.com       Ctra. de Girona a Sant Feliu Km 14  - Cassà de la Selva - 972 46 37 86       

BOTIGA I EXPOSICIÓ  
PARQUETS 

GRIFERIA I ACCESSORIS DE BANY 
BARBACOES I LLARS DE FOC  

CONSTRUCCIÓ 
REG I FONTANERIA  

JARDINERIA I PROTECCIÓ LABORAL  
TALL I DESBAST  
ELECTRICITAT  

EINES I MAQUINÀRIA 
CARGOLERIA I PERFILERIA 
TOTA CLASSE DE PINTURES  

I COLORS A LA CARTA  

"A Can Trinxeria hem de tenir 
un espai per explicar les quali-

tats del suro"

agost 2022 · núm. 834 · Llumiguia    21



Cassà al dia Entrevista

amb l’edifici soterrat, l’estaciò... Ara 
mirarem que com tots els serveis 
d’atenció a les persones estiguin con-
centrats aquí,  a an Trinxeria.
Per a l’antic ajuntament a la Coma, 
hi ha pensada alguna cosa?
Necessita una remodelació total, ja 
que hi ha unes barreres arquitectò-
niques que impedeixen  l’accés  als 
pisos superiors; està desfasat,  no 
compleix cap normativa... S’ha de fer 
un estudi per veure que s’hi pot fer. 
Però jo no veig que hagi de servir per 
local d’entitats. Per fer reunions i tro-
bades ja hi ha alternatives i com a ma-
gatzem tampoc no seria un lloc idoni. 
Per exemple hi ha l’edifici de l’Escorxa-
dor que el fan servir les entitats i hi ha 
un espai al darrere que també es po-
dria reorganitzar... Abans de fer res 
cal pensar-hi bé i invertir amb seny.

Vam fer una aposta per destinar 
l’antiga sala de plens a  un lloguer 
aprofitant que la Caixa tenia interès 
en poder fer ús d’aquell espai per am-
pliar les seves oficines i vam dir si no 
saps que fer-hi millor treure’n un pro-
fit; l’ús que es feia d’aquesta sala es 
pot trobar en altres espais del poble 
i tindrem uns diners per poder fer la 
renovació de tot l’edifici quan calgui. 
Parlant de serveis... S’ha pensat 
en possibles ampliacions de la bi-
blioteca i/o les escoles d’art i de 
música?
La biblioteca... Ara la gent és més de 
mòbils i de pantalles. Crec que les bi-
blioteques s’han d’adaptar i han de fer 
un canvi; no crec que la seva funció 
hagi de ser la d’oferir un servei de lec-
tura en viu; ha de ser un servei més 
dinàmic. No sé si ha de ser més gran, 
però  no crec que ampliar la bibliote-

ca hagi de ser una de les prioritats 
actuals.

Pel que fa a les escoles d’art i músi-
ca tenim l’espai que tenim i amb això 
hem de jugar. Com més alumnes tin-
guéssim a l’escola de música, millor; 
però actualment conservem un nivell 
important cosa que no passa a nivell 
comarcal (l’Escola de Música del Giro-
nès té problemes per pocs alumnes) 
i a Cassà ho gestionem correctament 
a través d’una licitació pública i fun-
ciona bé. Pel que fa a l’escola d’art 
dona servei a cinquanta persones i 
crec que estan ben encabits en aquell 
espai. També ens agradaria fer més 
cursos, però cal que hi hagi els alum-
nes necessaris per tal que sigui via-
ble. Tot cal dimensionar-ho per tal que 
funcioni adequadament.
I a Can Parera? L’experiència com 
espai per a fer-hi concerts (Festa 
Major, Solfejant) pot fer replante-
jar el seu ús com a aparcament  
de la zona del cobert?
D’entrada nosaltres pensàvem que 
tant l’espai de la casa com el del 

porxo haurien de ser espais d’aparca-
ment oberts; però ens van fer veure 
que hi havia un porxo que per la seva 
història es podia mantenir i per això 
es va treballar en conservar aquesta 
estructura, ja que es podia fer.  L’es-
pai està destinat a ser aparcament 
per als veïns i per accedir a comerços 
del centre del poble. I si de manera 
puntual s’hi fan actes  culturals, és 
una bona manera de treure’n rendi-
ment i utilitat, crec que ha estat una 
bona inversió, s’ha dignificat l’espai i 
ha passat a ser municipal. Si d’aquí a 
vint anys allà s’hi vol fer alguna cosa, 
el que estigui al capdavant que hi faci 
el que cregui convenient; però ara la 
necessitat de l’aparcament al centre 
el poble era més que necessari diguin 
el que diguin; el preu era assumible i 
per això ho vam tirar endavant.

No s’ha pensat en fer una remode-
lació de la plaça seguint la línia de 
millora del nucli antic?
La plaça de mn. Cinto tenia un projec-
te inicial que ara ja no és  viable,  ja 
que és un espai amb uns desnivells 
important i segons com podrien que-
dar-hi moltes  barreres arquitectòni-
ques; caldria tornar-se a reinterpre-
tar tot aquest espai..
Robert Mundet, quan decidiu tor-
nar-vos a presentar i per què? 
M’hauria agradat anunciar-ho quan 
faltava un any per les eleccions, però 
gairebé ha estat així. Em considero 
amb ganes i molt animat per continu-
ar al capdavant de l’Ajuntament.

Hi ha molta gent que quan ets al-
calde “t’acompanya en el sentiment”... 
Jo em sento satisfet de la feina que 
es fa, de la manera com es treballa 
i dels companys que em donen su-

"El projecte inicial per a la 
plaça Mn. Cinto ja no és 

 viable; s'ha de fer de nou"

Robert Mundet es planteja en el futur la 
reforma de la carretera Provincial.
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port; tots plegats treballem molt bé i 
per això em sento amb ganes de tor-
nar-me  a presentar. Després de tres 
anys a l’alcaldia, tinc moltes coses al 
cap que es podrien fer i penso que 
potser hauria de donar-hi continuïtat.
Esteu satisfet doncs de la feina 
feta?
Jo diré sempre que tots els regidors 
han fet una gran feina i  s’ha posat 
molt d’ordre a la gestió municipal. Les 
idees que han aportat els regidors a 
cada àrea han donat un plus de mo-
viment i d’expansió al que es feia fins 
al moment. Veient això em sento amb 
ganes de tornar-me a presentar.
Si tornéssiu a ser alcalde, en els 
quatre anys següents què voldríeu 
fer?
Ens hem d’atrevir a convertir la car-
retera Provincial en un carrer que 
serveixi de cremallera que enllaci 
els dos sectors del poble, a banda i 
banda. A més, vull canviar-li el nom 
perquè aquest nom de “Provincial” 
em sona molt a una altra època, a 
antiquat. Tenim dos quilòmetres i mig 
de carrer que ens separa massa els 
dos costats; aquest carrer hauria de 
ser d’unió i hauríem de saber remo-
delar-ho perquè fos un carrer, No pot 
ser una Rambla, però sí que se li pot 
donar altres possibilitats i sortides, 
amb més opcions comercials... Tot 
això passa per fer-hi diverses actua-
cions,  lligar zones verdes i aparca-
ments... 
El projecte de la fàbrica Rich de 
l’anterior govern municipal el dei-
xeu de banda com a possible zona 
d’aparcaments?
Ara per ara no veig que sigui viable fer 
aquella operació; per aquells diners 
pots comprar alguna cosa i el poble 
en sortirà més beneficiat i en podrí-
em treure més suc que d’un lloguer 
a precari. 

Tinc clar que qui digui que a Cassà 

no falten aparcaments és que no veu 
la realitat o no volta pel poble. Hau-
rem de ser capaços de buscar-ne a 
través de lloguer que sempre ho pots 
perdre o adquirir patrimoni. 

I a la carretera caldrà actuar a les 
cruïlles del Caprabo, del carrer del 
Castell i del carrer del Molí, que són 
molt importants del poble; i evident-
ment, la rotonda final del carrer Cas-
tellflorit.

Algun altre tema pendent...?
També m’agradaria acabar i comple-
tar tots els equipaments esportius, 
especialment el PAV3 i la piscina co-
berta. Ambdós es van inaugurar a  
corre cuita i amb moltes mancances. 
A la piscina ens falten sales i hem ar-
ribat a trobar l’equilibri econòmic; no 
ens podem deixar perdre aquest plus 
de qualitat. Per això hem de millorar 
tots el tema de maquinària i posar-hi 
més sales per que són les  que real-
ment donen més socis. El PAV3 és un 
equipament que va néixer molt coixos 
amb problemes d’aïllament, de so, de 
ventilació.. la llista és interminable i 
estem farts d’anar-hi fent pedaços.
I la reforma de la piscina descober-
ta d’estiu?
La piscina descoberta és un projecte 
que fa por perquè si la fem on està 
ara, ens caldrà fer-hi una solera i el 
pressupost s’enfila fins al 750.000€; 
potser seria més rendible fer-la en un 
altre lloc amb un terreny més adequat 
que no pas en una zona al costat d'una 
antiga riera, una zona inundable, un 
terreny que no és ferm.  Faríem una 
inversió molt cara per un equipament 
que es fa servir entre el 24 de juny i 
els 15 de setembre... I hi ha altres 
prioritats municipals com per exemple 

garantir que portem aigua al poble i 
que n’hi haurà per tothom.
Econòmicament, com està l’Ajunta-
ment de Cassà?
En aquests quatre anys hem anat bé. 
No hem fet créixer l’endeutament per 
arribar a tenir un panorama negre; te-
nim uns crèdits molt assolibles i tenim 
actuacions a les quals hem avançat 
els diners, però ens tornaran via PU-
OSC o l’ACA per exemple a les obres 
de la riera del polígon. 

En general cal tenir present que els 
ajuntaments estan en una situació fe-
ble d’ingressos en una etapa en la que 
tot s’encareix molt i hem vist que han 
baixat  els ingressos de les plusvàlu-
es; però el que no podíem fer era gra-
var més les butxaques de les famílies 
i vam abaixar l’IBI i congelat impostos;  
només hem apujat les escombraries 
perquè el que ens costa el servei ha 
de repercutir al ciutadà.
I la situació de creixement general 
de Cassà com la veieu?
Hi veig un dinamisme que em fa pen-
sar que la gent pensa que Cassà és 
un lloc per fer-hi alguna cosa. S’estan 
activant noves indústries al polígon, 
tenim una nova zona comercial...  es-
tem en un punt del mapa que dona 
molt de joc, prop de la costa i de Gi-
rona, de l’aeroport i amb Barcelona 
relativament a prop. Necessitem més 
zona industrial i tant de bo es pogués 
desenvolupar el polígon del Mas Ros 
que és el que cal a  Cassà. No cal que 
sigui indústria clàssica sinó empreses 
de serveis o mitjana empresa per te-
mes de logística, això donaria valor a 
la situació estratègica de Cassà. Hi ha 
moviment i veig que hi ha ganes d’in-
vertir i que les empreses que hi ha es 
quedin a cas i creixin. Això és bo per-
què permet  que els veïns es puguin 
quedar al mateix poble a treballar.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

"La Carretera Provincial 
ha de canviar de nom i 

de fesomia "
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Cassà al dia Notícies

Dos artistes cassanencs, Ció Abellí i 
Carles Torrent-Pagès han estat notícia 
les darreres setmanes per les seves 
exposicions. Per una banda «Sense fi» 
és el títol sota el qual l’artista Carles 
Torrent Pagès ha presentat un con-
junt de dotze peces escultòriques per 
ser descobertes en l’entorn del Parc 
dels Estanys a Platja d'Aro. Com ens 
recorda en el catàleg Alexandre Roa 
Casellas, "Torrent-Pagès ha incidit es-
pecialment en el treball sobre l’aigua 
com a matèria escultòrica, fent dels 
remolins i el seu fluir un recurs artís-
tic lligat íntimament a la seva pròpia 
naturalesa. Si una cosa ens recorda 
Torrent Pagès amb el seu treball és 
que el gran poder de l’art rau, no tant 
en una imitació del món, sinó en una 
plasmació dels seus misteris fasci-
nants per part de la mirada humana, 

sempre condemnada a una percepció 
limitada.../...Més enllà de la pròpia 
experiència, proposen també un joc 
de simbolismes molt suggeridor que 
lliga amb el món de l’espiritualitat, de 
la introspecció o de l’entorn natural".

Per altra banda, el diumenge 24 de 
juliol s'inaugurà a l'Hospital de Calella 
de la Costa (Maresme) una escultu-
ra de Ció Abellí dedicada als Sanita-
ris. L'escultura és una promoció de 
l'Ajuntament de Calella, en homenat-
ge als Sanitaris, un reconeixement a 
l'enorme tasca i vocacional dedicació 
que aquest col·lectiu projecta vers 
la societat i que es fa encara més 
palès des de l'inici de la pandèmia 
de Covid19. Ha estat concebuda en 
forma d'entramat de mans de tota 
edat i sexe que interactuen naixent 
unes de dins les altres en constant 

recolzament. L'escultura, de 2,30m 
d'altura, és un elaborat baix relleu 
en bronze sobre un peu de marbre 
blanc de Carrara a manera d'escala 
semicircular que evoca el color de la 
netedat impecable i l'esforç constant 
per assolir vèncer les malalties. La 
mateixa artista deia que "l'escultura 
és, doncs, un emotiu homenatge als 
professionals sanitaris del CAP i Hos-
pital de Calella però extensiu a tots 
els professionals del sector sanitari 
en general. Tinc amistats al sector i 
us asseguro que hi deixen la pell a la 
feina, pensant en ells ha sortit també 
aquesta imatge".

 L'obra ha estat modelada en argila 
al taller de Cassà de la Selva, fosa en 
bronze a la foneria Vulcano de Serra 
de Daró i peu de marbre de Marbres 
Costa de Riudellots de la Selva.

Exposicions escultòriques 
de Torrent-Pagès i Ció Abellí

Cares Torrent-Pagès, al parc dels Estanys de Platja d'Aro; i Ció Abellí amb l'escultura inaugurada a l'Hospital de Calella.
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La pel·lícula ‘Suro’, l’òpera prima de 
Mikel Gurrea, protagonitzada per Vicky 
Luengo i Pol López, preveu arribar als 
cinemes al desembre després del seu 
pas pel festival de Donostia aquest mes 
de setembre. El film està produït per 
Lastor Media i coproduït per Malmo 
Pictures i la vasca Irusoin. “És una pel-
lícula que sorprendrà molt i ens tornarà 
a donar una alegria suplementària a la 
d’‘Alcarràs’ i farà que el cinema català 
tingui un nivell com crec que es me-
reix”, assegura, en declaracions efectu-
ades a l'agència ACN, Tono Folguera, 
de Lastor Media. 

Folguera destaca que aquest any la 
productora Lastor Media estrena dues 
pel·lícules en català molt importants: la 
primera, ‘Alcarràs’, de Carla Simón, i la 
segona, ‘Suro’, que es preveu que arribi 
als cinemes al desembre.

La pel·lícula, rodada en català, narra 
la història d’una parella jove que here-
ta una granja d’extracció de suro a la 
Catalunya rural, a la zona de l’Albera, 
explica Folguera. En el paper d'un dels 
peladors de suro que  treballa a la zona 
al film hi surt cassanenc Eloi Madrià, un 
dels grans especialistes  en l'extracció 
del suro al nostre país.

Una parella jove hereta una granja 
d’extracció de suro a la Catalunya rural, 
a la zona de l’Albera, explica Folguera. 
Com a propietaris forasters, somien 
en construir una vida justa i sostenible, 
però descobriran que els seus ideals 
xoquen de cara amb la seva imperiosa 
necessitat de guanyar diners. “Comen-
cen aquesta vida neorural i s’enfronten 
a la duresa de les peculiaritats de la lle-

La pel·lícula 'Suro' aspirant 
a la Conxa d'Or a Donostia

El pelador cassanenc Eloi Madrià apareix al film
Dos fotgrames del film que té el suro com a eix central
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Esteve Artigas i Marcó

va del suro”, apunta Folguera.
La cinta està protagonitzada per 

Vicky Luengo i Pol López. El reparti-
ment el completen actors i actrius no 
professionals de les comarques de l'Alt 
Empordà, el Baix Empordà, la Selva o el 
Maresme, que es van incorporar a la 
producció després d'un llarg procés de 
càsting realitzat durant un any i mig per 
tot el territori català.

La pel·lícula compta amb la partici-
pació de TV3 i EITB, el finançament de 
l'ICAA i l'ICEC i el suport d'Europa Creati-
va MEDIA al Desenvolupament.

Les coproduccions catalanes 'Suro', 
de Mikel Gurrea, 'La maternal', de Pi-
lar Palomero, i 'Girasoles silvestres', 
de Jaime Rosales, competiran per la 
Conxa d'Or al 70è Festival de Sant Se-
bastià. A més, 'Suro' serà la primera 
pel·lícula rodada en català que opta al 
guardó des del 2015. Tres de les qua-

tre aspirants estatals a la Conxa comp-
ten amb producció catalana, i la quarta 
és 'La consagración de la primavera', 
de Fernando Franco. El festival ha anun-
ciat aquest divendres els 18 títols espa-
nyols presents a la seva 70a edició –del 
16 al 24 de setembre-, entre els quals 
també hi ha el documental d'Isabel Coi-
xet 'El sostre groc', i els darrers treballs 
d'Isaki Lacuesta ('Un año, una noche') 
i d'Oriol Paulo ('Los renglones torcidos 
de Dios').

Text i fotos: ACN
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Estem al mes de juny del 2022, la tro-
bada es al Centre Recreatiu de Cassà 
de la Selva; a les tres de la tarda, fa 
força calor i convido les tres germa-
nes, Paqui, Dora i Mariluz a una begu-
da. Després de fer les presentacions 
comencen a parlar les tres, al final 
decidim que me enviaran per email la 
història de la família Barrios. La filla de 
la Paqui, la Marta Planas Barrios és la 
que m'ha enviat l'escrit.

DADES BÀSIQUES
MARILUZ BARRIOS LÓPEZ, nascuda el 
el 4 d'abril de 1961a Granada

ADORACION BARRIOS LÓPEZ, nascu-
da el 18 de juliol de 1952 a Pinos Genil 
(Granada)

PAQUI BARRIOS LÓPEZ, nascuda el 
21 d'abril de 1964 a Nonaspe (Sara-
gossa)

HISTÒRIA DE LA FAMÍLIA
Les nostres arrels tenen origen a Pi-
nos Genil, un poble petit al peu de la 
Sierra Nevada a 7 km de Granada. És 
un poble preciós amb cases blanques, 
on hi passa pel mig el riu Genil, en el 
qual hi passàvem part del dia en remull, 
jugant quan érem petits. Pel que fa als 
nostres avis, tant paterns com ma-
terns, van viure i van créixer en aquest 
petit poblet, tots provenien de famílies 
treballadores, les quals treballaven els 
camps. Els nostres avis paterns, Anto-
nio i Francisca, tenien algunes propie-
tats rurals on van criar als seus fills: 
Antonio, el nostre pare, Eduardo, Fran-
cisco i Carmela, els nostres oncles, 
dos dels quals van emigrar a diferents 

llocs d'Espanya per motius de feina. Pel 
que fa als nostres avis materns, Ma-
ria i José, van haver d'emigrar a Brasil 
per motius econòmics. Va ser molt dur 
per ells emigrar ja que van haver de 
deixar-ho tot per anar a un altre país 
diferent, i les condicions en les quals 
van viatjar, en vaixell, van ser dures. I 
un cop, van arribar allà, on va néixer la 
nostre mare, es van trobar amb una 
guerra.

Pel que fa al nostre pare, Antonio 
Barrios Uceda, va néixer a Pinos Genil 
el 29 d'Abril del 1920, el nostre pare 
era un home afectuós que estimava 
amb bogeria els seus fills. Era un home 
avançat a la seva època, ja que pel que 
recordem feia sempre les tasques de 
la casa juntament amb la nostre mare, 
també cuinava molt bé sobretot un dels 
seus plats estrella era el conill a “l'ajillo”. 
Era un home treballador que va realit-
zar diferents feines al llarg de la seva 
vida, va treballar al camp, a la construc-
ció, com a cuiner i a més es dedicava 
també a treballar la fusta per fer cadi-
res les quals les venia.

Pel que fa a la nostra mare, Mari Paz 
López González, va néixer el 28 d'Abril 
del 1924 a Jundai a l'estat de Sau 
Paulo a Brasil, va néixer en una tenda 
de campanya quan estava acabant la 
guerra i d'aquí ve el seu nom, Maria per 
la seva mare i de la Paz degut a que 
estava acabant la guerra. Només amb 
40 dies de vida la nostre mare es va 
embarcar en un viatge de tornada cap 
a Granada amb vaixell i tampoc va ser 
un trajecte fàcil ja que els hi van robar 
tot i no tenien absolutament res quan 

van tornar. La família de la mare es va 
tornar a instal·lar a Pinos Genil, on va 
créixer, va anar a l'escola, va treballar i 
va criar a 5 dels 6 fills que va tenir jun-
tament amb el  nostre pare. La nostre 
mare era una gran persona, una perso-
na molt valenta amb un gran cor.

Els nostres pares en aquest petit po-
blet on havien crescut i en el qual van 
tenir a 5 dels seus 6 fills, Antonio, Án-
gel, Julio,Adoración i Mariluz, la nostre 
germana petita, la Paqui va néixer a 
Nonaspe, Saragossa. Pel que fa a la 
nostra vida allà, jo (Adoración) recor-
do que van ser uns anys molt feliços, 
vivíem en una casa gran amb tota la 
nostra família i ens passàvem el dia ju-
gant al carrer o bé banyant-nos al riu, 
vam passar una infantesa molt feliç. La 
casa es dividia en tres parts, en una 
d'ella hi vivia jo i els meus germans i a 
l'altre el meu oncle Pepe, i quedava una 
part de la casa reservada a visites dels 
meus avis i la resta dels meus oncles 
quan venien de vacances o a veure'ns. 
Així doncs jo vaig passar 11 anys de la 
meva vida(Adoración) vivint a Pinos Ge-
nil i la Mariluz tenia dos anys quan vam 
haver de marxar. Vam haver de marxar 
de Pinos Genil, degut a que el nostre 
oncle va trobar feina a Nonaspe Sara-
gossa, el nostre oncle era una persona 
molt inquieta la qual no es quedava molt 
de temps parada en un mateix lloc.

Així doncs, al cap d'un any de marxar 
el nostre oncle, el nostre pare també va 
decidir marxar a Nonsape, el juliol del 
1963, i tota la família, menys el nostre 
germà gran el qual estava treballant de 
cambrer a Mallorca, vam marxar cap 

Cassà al dia Entrevista

La família de les germanes Mari 
Luz, Dora i Paqui Barrios López

Les germanes Barrios (Dora, Paqui i Mari Luz), en l'actualitat. A la dreta, la família en una imatge del 1966: Julio, Mari Paz, Dora, Antonio, Paqui i Mari 
Luz.
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a Saragossa. No ens va ser fàcil emi-
grar d'un lloc a l'altre, ja que érem molt 
feliços vivint en aquell poblet preciós 
de color blanc del qual proveníem. Era 
encantador i força acollidor; jo (Adora-
ción) recordo que Nonaspe en aquella 
època era molt rural, tothom tenia ani-
mals i es dedicava a treballar al camp. 
Era un poble d'arbres fruiters, hi havia 
oliveres, ametllers, vinyes i molts horts. 
Al principi ens va ser difícil perquè ens 
sentíem  com estranys, ja que no conei-
xíem a ningú, però la gent va ser molt 
amable amb nosaltres i de seguida vam 
fer amics. No obstant això, vam passar 
4 anys de la nostra vida allà els quals 
van ser feliços, ja que a més a més, allà 
va néixer la Paqui, la nostre germana 
petita i la nena dels ulls del nostre pare. 
Allà jo(Adoración), també vaig conèixer 
el meu home, pel que tinc molts bons 
records d'aquella època.

Durant el temps que vam viure allà, 
vam viure en una casa situada a la plaça 
del poble. A Nonaspe el nostre pare i el 
nostre oncle van treballar per la compa-
nyia ENHER, el nostre pare va treballar 
com ajudant de cuiner i el nostre oncle 
en la construcció d'un pantà. No obs-
tant això, al cap d'un temps el nostre 
pare va haver de deixar de treballar per 
motius de salut, els quals ja venien de 
molt abans, el nostre pare quan vivien a 
Pinos Genil, va patir una forta pulmonia 
de la qual no es va acabar de recuperar 
del tot. Així doncs en aquesta època va 
ser quan es va començar a dedicar a la 
fusta i a construir cadires per després 
vendre-les.

Quatre anys desprès d'arribar, el nos-
tre oncle va tornar a marxar, ja que el 
pantà estava acabat i ja no hi havia fei-
na de paleta, aquest cop cap a Catalu-
nya per buscar una nova feina. 

Així doncs, l'any 1967, un any des-
prés de que el nostre oncle emigrés, 
vam agafar totes les nostres coses i 
vam anar a parar a Catalunya. El pro-
cés d'emigrar a Catalunya va ser molt 
més dur que el d'anar a viure a Nonas-
pe. En primer lloc perquè emigrar mai 
és fàcil, ho has de deixar tot i anar a 
un lloc on no coneixes a quasi a ningú 
i en segon lloc perquè allà l'idioma i les 
tradicions eren molt diferents. Pel que 
el principi ens sentíem una mica des-
plaçats, no obstant això recordo que 
jo (Adoración), em vaig sentir acollida i 
no vaig tenir cap tipus de problema per 
aprendre el català. Nosaltres (Paqui i 
Mariluz), tampoc ja que com que érem 
molt petites i anàvem a l'escola vam 
aprendre de seguida el català i no vam 
tenir problemes per fer amics. Pel que 
fa als nostres pares a ells si que els hi 
va costar molt més aprendre el català i 
adaptar-se ja que eren molt més grans 
i no tenien la facilitat que nosaltres te-
níem.

Un cop vam arribar a Catalunya, vam 
estar vivint a Can Socarrell, una casa 

rural, situada a la carretera de Caldes 
de Malavella, van estar-hi vivint un any i 
mig. Ho recordem com una època molt 
feliç, ja que tots els germans, tot i que 
alguns ja eren grans, vivíem junts. Un 
cop van arribar a Catalunya, a la meva 
mare no li va costar gens trobar feina, 
va treballar com ajudant de cuinera a 
l'escola la Salle Cassà i també es de-
dicava a la neteja d'algunes cases del 
poble, degut a que necessitaven diners, 
perquè a casa en aquella època només 
entrava el sou de la nostre mare degut 
a que el nostre pare tenia la salut deli-
cada. Així que la nostra mare va fer tot 
el possible per tirar la família endavant.

Al cap d'un any i poc de viure allà, 
els nostres pares van decidir canviar de 
casa, degut a que aquella època no hi 
havia cotxes ni tants mitjans de trans-
port com hi ha ara i del dia a dia es 
feia molt difícil ja que la casa quedava 
lluny del poble. Així vam anar a viure al 
carrer Germà Agustí, allà hi guardem 
grans records, però, també molt trists 
i molt durs, ja que allà va morir el nos-

tre pare i la nostre àvia. Pel que la nos-
tra mare, any i mig desprès, va decidir 
tornar a canviar de casa i també va 
canviar de feina i va passar a treballar 
a la fàbrica de suro Francisco Oller. El 
motiu del canvi de casa va ser degut a 
que aquella casa li recordava a la mort 
del seu home i a la seva sogra. Final-
ment vam anar a viure al carrer Joa-
quim Bosch, on vam passar uns anys 
molt  feliços, i on vam fer molts amics 
i ens vam sentir molt acollits per part 
dels nostres veïns.

Realment una història impressionant, 
el relat es molt enriquidor, sobretot 
quant ens parlen les tres germanes, el 
fet d'aprendre el català en poc temps. 
És l'assignatura que encara alguns po-
lítics espanyols no entenen això de la” 
Immersió lingüística“ es un clar exem-
ple de com els nous vinguts van apren-
dre el català.

Xavier Carrera Bosch.

Imatge del 1964 amb la Mari Luz entre els seus pares, Antonio i Mari Paz.
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Ja tornem a tenir el Solfejant aquí! 
Enguany és la dinovena edició i comp-
ta amb Tutti Veus, Chicuelo Trio, Les 
Sommeliers, La Ludwing Band i Les 
Anxovetes. El Solfejant és el nostre ci-
cle de música en directe que té lloc 
cada estiu i que aquest 2022 ha aga-
fat l’espai de Can Parera -a Can Trin-
xeria s'hi feien obres- com a escenari i 
pren el lema “sota les estrelles”.

Els encarregats d’inaugurar el cicle 
d’aquest any van ser la coral cassanen-
ca Tutti Veus, que van oferir un “repàs 
de cançons de la història de la rumba”. 
Abans, el regidor de Cultura, Joan Ca-
sabó, va destacar “la importància de 
poder començar i acabar el Solfejant 
amb grups locals”. Al concert, es van 
poder escoltar cançons de La Trinca, 
Txarango, Sílvia Pérez Cruz, Joan Ma-
nuel Serrat i Gertrudis, entre d’altres. 
Van fer saltar al públic de la cadira i ba-
llar un petit remix de deu cançons que 

El Solfejant també triomfa al 
nou escenari de Can Parera

Actuacions de Tutti Veus i Chicuelo
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va ser la gran traca final del concert.
L’Anna Pérez, la directora del grup 

coral, va dir que “sempre és un plaer 
cantar a Cassà”, i és que tant públic 
com cantants van donar-ho tot, i això, 
es va notar a la sortida, on tothom 
deia que l’espectacle “Rumb a la rum-
ba” els havia encantat.

La segona nit del festival va portar 
a Cassà un dels millors guitarristes de 
flamenc del món: Juan Gómez “Chicue-
lo”. Anava acompanyat d’una banda de 
músics formada per Jacobo Sánchez 
i Carlos Caro, a la percussió i al violí 
respectivament. El guitarrista de Cor-
nellà de Llobregat ha estat de gira al 
Japó i als Estats Units, ha guanyat un 
Goya a la millor cançó original per “No 
te puedo encontrar” i ha treballat amb artistes de la talla de 
Joan Manuel Serrat o Diego “El Cigala” entre d’altres.

Un cop comença el concert, el públic no va poder deixar 
de mirar cap a l’escenari, va quedar totalment embadalit 
per la música. Pel repertori de flamenc tradicional, soleà, 
Taranta..., Chicuelo tocava sol, mentre que amb la banda 
tocaven més fusió.

Una vegada acabat el concert, el públic salta, es posa 
dempeus i no para d’aplaudir fins que a Can Parera sona 
una altra vegada flamenc, aquesta vegada sí que és l’última 
cançó de la nit. Ha estat la primera vegada que venen a 
Cassà i estan “molt agraïts de poder ser aquí. El públic ha 
sigut una meravella i tocar aquí, un regal”.

El tercer concert d’aquesta edició va ser a càrrec de les 
Sommeliers, un grup de cinc noies que, malgrat que fusi-
onen jazz i música clàssica, han anat evolucionant cap a 
“l’electrònica i coses més modernes”. Es van formar l’any 
2015 i els seus instruments són el clarinet, el violí, el violon-
cel, el piano i la veu.

Van venir al Solfejant per presentar el seu tercer disc “Per 
dins i per fora”, que parla del valor de la vida, de les perso-
nes que van i venen...

El seu, va ser un concert d’escoltar atentament, perquè 
cada tema era completament diferent de l’anterior, es va 
passar de boleros a electrònica passant per alguna versió 
de temes tan coneguts com “La plaça del diamant” de Ra-
mon Muntaner. Tot i això, el públic també va poder partici-
par-hi.

El quatre d’agost va venir el segon millor grup d’Espolla, 
la Ludwing Band. Van començar a trepitjar els escenaris 

l’any 2017 i ja han guanyat el premi Enderrock de la crítica 
a “millor disc de l’any” per l’àlbum que van venir a presentar. 
Enguany, també, estan nominats al Premi Cerverí a la millor 
lletra en català per “S’ha mort l’home més vell d’Espolla”.

Ells mateixos ho van dir: “cassanencs i cassanenques, ve-
niu a cantar amb la Ludwing Band!”, i així va ser. El públic de 
Can Parera va ballar, cantar i riure acompanyant aquesta 
formació musical, que fins aquell vespre, molts encara no 
coneixien. Les seves cançons beuen de grans artistes com 
Bob Dylan o Pau Riba, però tenen alguna cosa especial que 
fa que encara que no coneguis les lletres, t’ho passis d’allò 
més bé.

Quan l’actuació va acabar, el públic es va desfer en aplau-

Dos estils ben diferents al porxo de Can Pare-
ra: les Sommeliers i la Ludwing Band
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diments, elogis i paraules boniques 
pels d’Espolla, que van regalar una 
gran nit d’estiu.

La dinovena edició del festival va aca-
bar amb Les Anxovetes, un conjunt de 
veu, guitarra i contrabaix conegut ar-
reu del territori per cantar havaneres. 
El dijous onze d’agost van venir a pre-
sentar el seu espectacle “(d)ones” i tal 
com van dir sobre l’escenari: “avui can-
tem a la dona, avui cantem al mar”. El 
concert es va basar en cançons prò-
pies escrites per alguna de les “anxo-
vetes” o dels “seitons” (els músics que 
les acompanyen), però la gran majoria 
de lletres parlen d’això,

de dones i el mar: una dona emba-
rassada que creua l’estret, una dona 
capitana de tripulació, una peixatera 
que ven mentre canta...

Aquí, Les Anxovetes estan a casa, 
i tocar-hi, diuen, “comporta més res-
ponsabilitat i nervis, però també és un 
orgull, molt emotiu”. “(d)ones” va sor-
gir “perquè un productor ens va insinu-
ar que provéssim d’escriure cançons, 
de fer el nostre repertori” i, acostuma-
des a cantar havaneres, “quan cantes 
cançons teves o dels teus companys, 
l’emoció és molt més forta, i això es 
transmet fora de l’escenari”.

El públic, com sempre, no va dece-

bre i va estar a l’altura del concert, 
quan van acabar, hi va haver una plu-
ja d’aplaudiments que no paraven de 
demanar més cançons. “El públic ha 
respost molt bé, i n’estem molt agra-
ïdes!”.

Un any més, el Solfejant no ha de-
sencantat i ha fet de les nits dels dijous 
d’estiu, unes nits per recordar.

Ens veiem l’any vinent, amb la vinte-
na edició, llarga vida al Solfejant!

Text: Xènia Carreras
Fotos: Brauli Gener i Olga Carrillo

Les Anxovetes van tancar el Solfejant d'enguany
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Per primera vegada Llagostera i Cas-
sà de la Selva s'han unit per crear un 
projecte conjunt amb l'objectiu de pro-
moure els espais de música local en 
directe. Es tracta d'una nova proposta 
que neix de la col·laboració entre les 
àrees de cultura d'ambdós ajunta-
ments amb la voluntat d'instaurar-se 
com a un esdeveniment de referèn-
cia cultural dins del món del gènere 
musical del Jazzi que sota a el nom 
de C-65 identifica aquesta voluntat de 
buscar metafòricament la via d'unió i 
comunicació entre els dos municipis, 
fa referència a la carretera C-65 que 
uneix Llagostera i Cassà de la Selva.

El cicle comptà amb dos concerts a 
càrrec d'Àlex Cassanyes, a Llagostera 
el dia 8 de juliol i de Seven Sides el dia 
22 de juliol a Cassà de la Selva. Tots 
dos concerts finalitzaren amb un jam-
session oberta amb la participació de 
músics locals.

A Cassà de la Selva Seven Sides ( a 
les fotografies, presentà una propos-
ta jazzística particular, una formació 
a set bandes amb les tres veus de 
Paula Barranco, Elisenda Julià i Diana 
Palou acompanyades de Víctor Car-
rascosa a la trompeta, Diego Hervale-
jo al piano, Juan Pastor al contrabaix, 
David Gómez a la bateria amb els 
arranjaments i les composicions d'Al-
fons Carrascosa. Alfons Carrascosa.

Les actuacions van tenir  lloc a la 
Piscina La Canyera de Llagostera i a 
la piscina Municipal de Cassà de la 
Selva a les 21 h amb servei de bar i 
sopar, que en el cas de Cassà no va 
estar a l'altura de les circumstàncies, 
ja que no va anar al ritme necessari 
a les necessitats del públic assistent.

Fotos: J. C. C.

Llagostera i 
Cassà, units 
pel jazz al C65
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Alcaldia

Visita de la directora dels Serveis 
Territorials del Departament de 

Presidència 
El passat 27 de juliol la directora dels Serveis Territorials 
del Departament de la Presidència a Girona, Sra. Maria 
Josep Porta, va visitar l'Ajuntament i es va reunir amb 

l'alcalde i el regidor de Governació.
En aquesta trobada, van parlar sobre les inversions que 

s’han de fer en els propers mesos en el poble i es va de-
manar una millora de la seguretat de la variant C-65. La 
variant de Cassà, juntament amb tot el tram de la C-65 
des de Girona a Sant Feliu, presenta un alt volum de vehi-
cles durant tot l’any i s’agreuja durant els mesos d’estiu o 
en període de vacances. 

Arxiu Municipal
Nova visita teatralit-
zada per Santa Tecla
Per Santa Tecla es tornarà a fer 
la visita “Cassà medieval” A càrrec 
dels Guies “Uficials” 

Després de l’èxit que va obtenir la 
primera visita que es va programar 
el mes d’abril d’enguany, tornem a 
repetir aquest recorregut pel nucli 
antic de Cassà que recrea el Cas-
sà medieval. Una visita teatralitza-
da que d'una manera divertida ens 
donarà a conèixer aquest passat a un públic familiar i que... 
s'assembla molt més del que podem pensar a l'actualitat. 
La visita està basada en el llibre Una jornada particular. 
Cassà 1320 d'Elvis Mallorquí en el qual s’estudia la visita 
que va fer entre el 13 i el 17 d'abril de 1320 en Pere Canut 
qui va recollir les respostes dels cassanencs a un qüestio-
nari proposat pel bisbe que ens descobreix com era Cassà 
al segle XIV. Uns carrers al voltant de l'església on es reunia 

l'antic govern local, on la 
diferència de poder entre 
senyors eclesiàstics i se-
glars s'anava consolidant 
i un escenari d'intrigues i 
d'amants de clergues i pa-
gesos.

Dia: Dissabte 24 de se-
tembre

Hora: 19 hores
Lloc de trobada plaça de 

Sant Pere
Reserva d’entrades obli-

gatòria a la pàgina cassa-
cultura.cat. 

Preu 3 euros adults, 
gratuït menors de 12 anys.

PRESENTACIÓ DEL CATÀLEG ONLINE DE LA 
COL·LECCIÓ DE PERGAMINS DE CAN FRIGOLA
El 2018 varen ingressar a l’Arxiu Municipal de Cassà de 
la Selva (AMCS) més de dos-cents pergamins que es con-
servaven a can Frigola del carrer d’Avall, el més antic dels 
quals data del segle XII. Gràcies a la voluntat de la família 
aquests pergamins es custodien en el dipòsit de l’arxiu i 
s’han digitalitzat, transcrit i sistematitzat en una base de 
dades que avui es fa pública i consultable online. D’aquesta 
manera l’arxiu municipal fa un pas més per acomplir un 
dels seus objectius que és fer cada vegada més assequi-
bles als ciutadans els documents que custodia la institu-
ció i per assolir aquest objectiu ha comptat amb la col-
laboració inestimable de l’investigador cassanenc Joaquim 
Mundet que n’ha fet la transcripció. L’acte estarà presen-
tat pel doctor en història Elvis Mallorquí i comptarà amb 
la participació de l’arxivera Núria Casellas que n’ha fet la 
catalogació i el mateix Joaquim Mundet. Aquest projecte 
ha comptat amb subvencions de la Diputació de Girona i la 
Generalitat de Catalunya.

Dia 24 de setembre
Hora:11:30
Lloc: Casal de jubilats
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Promoció Econòmica
Torna el sopar de tapes per do-
nar el tret de sortida a la fira 

de Santa Tecla
El dissabte 23 de setembre i donant la benvinguda a la Fira 
de Santa Tecla torna amb més força  que mai el Sopar de 
Tapes després de l’aturada de dos anys provocada per la 
pandèmia. De les 7 del vespre a la mitjanit es podrà as-
saborir un ampli assortiment de tapes i begudes que ens 
oferiran 14 expositors del sector gastronòmic cassanenc 
amb l’acompanyament musical del DJ Robert de Palma 
amb la FurgoDisco.

Els comensals comptaran amb una zona de taules on 
podran degustar, en un ambient festiu, les propostes culi-
nàries que hauran preparat els expositors mitjançant l’in-
tercanvi de tiquets que es vendran en el mateix recinte.

A més, aquesta sisena edició del Sopar de Tapes estre-
narà nova ubicació al passeig Vilaret per tal de conviure 
simultàniament  amb un dels actes més tradicionals de 
la Fira, la Nit del Cremat, que començarà a les 22 h. Així 
doncs, la gastronomia i la música seran les protagonistes 
del divendres de la Fira de Santa Tecla.

DIARI DE CULTURA DEL DARRER TRIMESTRE
Després de les vacances d’estiu, i amb la tornada a la 
normalitat, l’Àrea de Cultura de Cassà de la Selva està 
ultimant els detalls per fer arribar a tots els habitatges del 
municipi, el Diari de Cultura. A l’igual que els darrers anys 
edita dos publicacions amb tota la programació cultura de 
Cassà de la Selva. L’any passat se li va donar un format de 
diari clàssic, que es mantindrà aquest darrer trimestre de 
l’any. Aquest diari arribarà a tot el poble a finals del mes 
de setembre i com sempre, es podran consultar totes les 
activitats en el web cassacultura.cat. 

EL DRAC CASSIANO DE LA COLLA GEGANTERA 
SERÀ EL PROTAGONISTA DEL CARTELL DE 
SANTA TECLA 
El setembre és el mes de la Fira de Santa Tecla de 
Cassà, i aquest dies des de Cultura estem enviant 
el fulletó amb tota la programació de la “Festa 
Petita de Cassà”. Amb el parèntesi d’aquest dos 
anys de pandèmia, aquest any tornarem a la nor-
malitat amb els principals actes de cada any, i 
algunes novetats que us anirem informant. 

Cultura

El sopar de Tapes va néixer a l’any 2015, organitzat per 
l’àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva, amb l’objectiu de promocionar i difondre l’ofer-
ta de la restauració i del sector gastronòmic local, convi-
dant als assistents a descobrir la qualitat dels productes 
que s’hi ofereixen.
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Protecció Civil
Les policies locals de Cassà, 

Llagostera i Caldes van actuar 
de forma conjunta en 
un control de trànsit

El passat diumenge, 24 de juliol va tenir lloc una nova actu-
ació conjunta en el marc del conveni de col·laboració de les 
policies locals dels tres municipis.

Es van dur a terme tres actuacions, una a cada municipi 
que es van coordinar amb un dispositiu conjunt de trànsit i 
seguretat ciutadana on es van ser controlats 24 vehicles, es 
van identificar 23 persones, es van produir 6 denúncies per 
infraccions de trànsit, 2 denúncies per infraccions de la Llei 
4/2015 de seguretat ciutadana, i un aixecament per esbri-
nament de domicili.

Els controls van tenir lloc el passat cap de setmana, el dis-
positiu es va situar a tres punts de control seleccionats prèvi-
ament de cada municipi, aquests emplaçaments se seleccio-
nen per cada acció coordinada per tal de donar cobertura als 
punts més estratègics dels tres municipis. Aquestes accions 
es fan per millorar la cobertura i la capacitat d'actuació de les 
policies locals optimitzant els seus recursos i donant una res-
posta més efectiva per a la protecció de la seguretat ciutada-
na. Els dispositius conjunts s'aniran fent de forma periòdica 
segons es va establir en el conveni de col·laboració.

LA POLICIA LOCAL DE CASSÀ DISPOSA D’UN NOU 
RADAR PER CONTROLAR LA VELOCITAT DELS VE-
HICLES
Aquests dies la Policia Local de Cassà està fent proves amb 
el nou radar que ha adquirit i que serà propietat del munici-
pi. Fins ara es disposava d’un radar compartit amb altres 
poblacions. 

La finalitat d’aquest radar és regular i evitar l’excés de ve-
locitat que hi ha en alguns carrers del municipi i també actes 
incívics d’alguns conductors. Aquest sistema a més de detec-
tar i enregistrar la velocitat del vehicle i la matrícula, també 
permet captar alguns actes incívics dels conductors. 

El radar es pot programar i fa un enregistrament dels ve-
hicles que se salten les bandes reductores o que passen els 
semàfors en vermell entre altres infraccions. Al detectar mo-
viments, fa l’enregistrament de les imatges en vídeo i guarda 
la trajectòria que ha fet el vehicle durant la seva infracció.

Aquesta informació arriba directament a un sistema infor-
màtic que processa les imatges i un cop supervisades per 
l’agent responsable, es procedeix a identificar el vehicle i a 
comunicar la infracció al seu responsable.
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Serveis Socials

Esports

NOUS LLITS PER ALS RESIDENTS DE LA RESIDÈN-
CIA GERIÀTRICA SANT JOSEP 
A principis de setembre es farà el canvi de 44 llits de la Re-
sidencia. Amb aquest nou mobiliari es guanyarà en confort 
i en la millora de l’assistència, són mòbils i els treballadors 
no faran tants esforços per moure els residents.

AVANCEM AMB EL PLA D’IGUALTAT
A finals de juliol es van enviar les enquestes per concre-
tar el pla d'igualtat a tots els treballadors de l'ajuntament. 
Aquesta enquesta és imprescindible per tirar endavant el 
Pla i esperem que hi participin el màxim de treballadors i 
treballadores.

CONTINUEM AMB EL SUPORT ALS REFUGIATS
El passat 21 de juliol es va fer el trasllat de una de les 
famílies ucraïneses acollides per una família de manera 
provisional, a un nou habitatge que ens han ofert uns par-
ticulars i que els han fet un contracte de lloguer social per 
tal de que puguin refer de manera independent la seva 
nova vida al nostre municipi. Agraïm des d'aquí la bona vo-
luntat d'aquests propietaris i de la família que els ha acollit 
fins aquesta data. En especial també a la família que tot i 
no tenir-los acollits a casa seva els han acompanyat i els 
acompanyen encara en tots els tràmits que necessiten fer 
tant a nivell de salut com a nivell més legal i com no, a 
nivell d'esbarjo i  de de descoberta del seu entorn de mane-
ra totalment altruista. També volem agrair a la comunitat 
ucraïnesa que en tot moment ens ajuda en les tasques de 
traducció amb els seus veïns.

TREBALLEM PER POSAR SANCIONS ALS GRANS 
TENIDORS
Des de l’àrea de Ciutadania es continua treballant i ja s’es-
tan ultimant els últims processos per tal de poder aplicar 
a partir del 1 de gener el recàrrec del 50 % del IBI als 
pisos buits propietat de bancs i fons d'inversió del nostre 
municipi.

En el poble hi ha molts immobles que pertanyen a grans 
tenidors i no han fet res per adequar-los per posar-los a la 
venda o en sistema de lloguer. 

AMPLIACIÓ DEL PROGRAMA MAIS
Aquest programa d'integració laboral que fins ara sola-
ment  beneficiava a les persones amb renda mínima ga-

rantida, ha ampliat 6 supòsits nous per accedir-hi: perso-
nes aturades de llarga durada més grans de quaranta-cinc 
anys en situació de risc o exclusió social;  persones amb 
problemes de drogoaddicció o  que es troben en procés 
de rehabilitació i reinserció social; joves majors de 16 anys 
i menors de 30 provinents d'institucions de protecció de 
menors; interns de centres penitenciaris (la situació dels 
quals els permet accedir a una ocupació, persones en lli-
bertat condicional i exreclusos); persones perceptores de 
l'ingrés mínim vital (imv); persones que no puguin accedir a 
la renda garantida de ciutadania o ingrés mínim vital  però 
que es trobin, segons el parer dels serveis socials compe-
tents, en situació de risc d'exclusió.     

Amb aquesta ampliació esperem poder acompanyar en 
aquest procés de recerca de feina a un major número de 
persones amb risc del nostre municipi.

NOVES PISTES DE VÒLEI AL PAV3
Al PAV 3 s’han habilitat quatre forats més per dues pistes 
de vòlei, ja en teníem una de central i una lateral, doncs, i 
ara s’han afegit dues pistes més laterals. 
Aquesta reforma respon a la gran demanada que ha tingut 
l’activitat de vòlei així s’ha intentat optimitzar l’espai, per 
donar cabuda a totes les activitats que s’hi fan. Les pistes 
ja estan pintades.

NOVA PORTA AUTOMÀTICA A L’EDIFICI DE LA PIS-
CINA COBERTA
Al setembre es posarà una porta automàtica a l’entrada de 
la piscina, actualment les portes estan lligades, degut a la 
dilatació i contracció de l’edifici, que feia que no es pogues-
sin tancar i obrir. Han quedat malmeses i tortes després 
d’onze anys de funcionament i és per això que es posaran 
unes noves portes automàtiques enlloc de les actuals.
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Medi Ambient

L’equip de govern va fer un estudi de 
costos i condicions amb el suport jurí-
dic d'una empresa externa per resoldre 
el contracte que tenia vigència fins a 
principis de 2026.

El sistema de recollida actual basat 
en la selecció per contenidors s’havia 
signat al 2018 i els darrers mesos 
aquest servei ha suposat unes despe-
ses cada cop més altes. D’altra banda 
els objectius mediambientals i les ne-
cessitats de neteja actuals fan que ara 
es plantegi un nou model de recollida, 
que millori el percentatge de reciclatge, 
els ODS a Europa marca uns objectius 
de reciclatge mínim pel 2025 del 55% 
del pes dels residus, i augmentant fins 
al 65% al 2035.

Fins a arribar a l’extinció del contrac-
te ha estat procés molt complex, consi-
derant que aquest servei representa un 
percentatge molt alt dels pressupostos 
del consistori.

Per fer efectiva la liquidació del con-
tracte, s’han de tenir en compte les 
amortitzacions pendents de maquinà-
ria, la nau de servei i una indemnització 
per l'import del benefici industrial que 
deixarà de percebre el prestatari des de 
la data mateixa de liquidació anticipada i 
fins a l'1 de gener del 2026, que es tra-
dueix en una liquidació de 113.415,91 
€. A més de resoldre aquest contracte, 
també es resoldrà el contracte actual 
que el consistori té amb SELSA pel ser-
vei de neteja dels carrers.

La resolució del contracte perme-
trà començar a definir un nou model 
de recollida d’escombraries, similar al 
que porta a terme el Consell Comarcal 
del Gironès en molts municipis, que 
augmentarà el volum de reciclatge que 
s'està  exigint. L’equip de govern ha arri-
bat a aquest punt de mutu acord. El nou 
model, porta a porta s’haurà d’adaptar 
a les característiques i la complexitat 
de Cassà amb una població de 10.600 
habitants, la tercera del Gironès.

ANTECEDENTS I OBJECTIU DE 
LA RESOLUCIÓ
El contracte de concessió del servei 
públic de recollida i transport de resi-
dus urbans i del servei de neteja viària 
de Cassà de la Selva va ser adjudicat 
definitivament en data 1 de gener de 
2018, d’acord amb el ple de clàusules 
administratives i prescripcions tècni-
ques aprovades pel Ple de l’Ajuntament 
en data 1 d’octubre de 2009, per un 
import de 734.988,80 euros (IVA in-
clòs) anuals, a l’empresa SERVICIOS ES-
PECIALES DE LIMPIEZA, S.A., SELSA. 

La durada del contracte és de 8 (vuit) 
anys a partir de la data d’inici de la pres-
tació del servei, per tant el contracte és 
vigent fins l’1 de gener de 2026.

Tot i que els plecs es van aprovar l’any 
2009, l’adjudicació definitiva no es va 
produir fins l’any 2018, després d’un 
llarg litigi judicial amb la primera adjudi-
catària, CESPA COMPAÑÍA ESPAÑOLA 
DE SERVICIOS PÚBLICOS AUXILIARES, 
S.A. (CESPA, S.A.).

En concret, En el ple de data 12 de 
juliol de 2010 s’eleva la proposta d’ad-
judicació del servei a favor de l’entitat 
mercantil CESPA. Aquest acord va ser 
anul·lat per sentència del Jutjat Conten-
ciós Administratiu núm. 1 de Girona, 
posteriorment confirmada en via de 
recurs d’apel·lació per la Sala Contenci-
osa Administrativa del Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya, en la sentèn-
cia núm. 841/2015, de 30 de desem-
bre de 2015. 

Aquests pronunciaments judicials 
obligaven l’Ajuntament a retrotraure les 
actuacions de la licitació fins a la cons-
titució de la mesa de contractació, per 
tal que aquesta proposés l’adjudicació 
del contracte de forma motivada, ate-
nent al dictamen pericial practicat en 
les actuacions del recurs contenciós 
administratiu. 

En execució d’aquesta sentència, i 
després dels tràmits pertinents, el ple 
municipal, en sessió de 18 de setem-
bre de 2017 va elevar a definitiva l’adju-
dicació provisional del servei a favor de 
la mercantil SERVICIOS ESPECIALES DE 
LIMPIEZA, S.A., SELSA, efectuada el 5 
de setembre de 2016, que ha estat 
prestant el servei fins ara.

L’Ajuntament de Cassà de la Selva, 
va encarregar a PW Advisory & Capi-
tal Services, SA (PWACS) una anàlisi 
del contracte actual de concessió del 
servei de recollida de residus urbans i 
neteja viària per tal de plantejar la vi-
abilitat d’una possible modificació i/o 
resolució del contracte, de cara a im-
plantar un nou sistema de gestió de les 
escombraries -a través de la recollida 
porta a porta- que doni compliment als 
requeriments i exigències europees i 
mediambientals sobre la recollida se-
lectiva. Actualment, el nivell de recollida 
selectiva al municipi és del 38,87%, 
lluny del 60% que exigeixen les directi-
ves comunitàries aplicables.

S’HAN FET DUES MODIFICACI-
ONS DEL CONTRACTE ACTUAL
Paral·lelament al procés d’adjudicació i 
signatura del contracte, en sessió ple-

nària de 19 de desembre de 2017, 
se’n va aprovar una modificació, per 
raons d’interès públic, consistent en 
donar de baixa determinats serveis in-
closos en la prestació de neteja viària, 
que va comportar la modificació del 
pressupost, el qual va quedar fixat en 
673.486,56€ anuals, IVA inclòs. El 
contracte corresponent a aquesta mo-
dificació es va signar el dia 1 de gener 
de 2018, en la mateixa data que el con-
tracte de gestió del servei. 

Amb posterioritat a l’inici de la pres-
tació, es va procedir a una nova mo-
dificació consistent en l’ampliació del 
contracte per tal d’incorporar un peó a 
la plantilla adscrita al servei de neteja. 
Amb aquesta modificació, aprovada pel 
Ple el 26 de juliol de 2018, en base a 
l’informe de la tècnica de Medi Ambient 
de 13 de juliol de 2018, l’import del con-
tracte queda fixat en 728.286,04€, 
IVA inclòs. El contracte corresponent a 
aquesta darrera modificació es va sig-
nar el dia 7 de gener de 2019.

CONVENI MARC DE DELEGACIÓ 
ENTRE L’AJUNTAMENT DE CAS-
SÀ I EL CONSELL COMARCAL 
DEL GIRONÈS, PER A LA PRESTA-
CIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA, 
TRACTAMENT I VALORITZACIÓ 
DELS RESIDUS MUNICIPALS
Amb la signatura d’aquest conveni 
l’Ajuntament de Cassà podrà delegar 
durant la vigència del conveni la gestió 
de les altres fraccions de residus que 
no s'han delegat mitjançant l’aprovació 
d’un Annex al conveni actual.

PASSOS PER ADEQUAR-NOS A 
LA NORMATIVA
L’Ajuntament ha pres dos acords sobre 
la necessitat de canvi del sistema de 
gestió dels residus per incrementar la 
recollida selectiva: 

1.- L’ACORD DE PLE D’ADHESIO 
AL PACTE D’ALCALDES PEL CLIMA 
I L’ENERGIA SOSTENIBLE, adoptat 
en el ple de 24 de setembre de 2020. 
Amb aquest acord l’Ajuntament fa seus 
els objectius de la Unió Europea per 
l’any 2030 i adopta el compromís de 
reduir les emissions de CO2 en el seu 
territori en més del 40 per cent per 
a l’any 2030 mitjançant la millora de 
l’eficiència energètica i un major ús de 
fonts d’energia renovables i l’augment 
de la resiliència mitjançant l’adaptació 
als impactes del canvi climàtic.

2.- MOCIÓ EN SUPORT A L’AGEN-
DA 2030 I ALS ODS, adoptat en el ple 

Acord per resoldre el contracte de gestió 
de la recollida d’escombraries amb SELSA
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de 28 d’octubre de 2021. 
Amb aquesta aprovació l’Ajuntament 

es compromet a treballar des del seu 
àmbit d’influència per ajudar a assolir 
els ODS (Objectius de Desenvolupament 
Sostenible) i donar compliment a l’Agen-
da 2030, alineant les seves actuacions 
i polítiques als 17 objectius previstos.

Tot i això, no podem oblidar que 
existeix un marc normatiu –europeu, 
estatal i català-, d’obligat compliment 
per part de totes les administracions 
públiques –i per tant, també per part 
del consistori de Cassà de la Selva-, que 
fixa molt clarament quin són els objec-
tius que s’han d’assolir en la recollida 
selectiva dels residus urbans.

PER QUÈ NO ES POT FER EL CAN-
VI AMB LA MATEIXA EMPRESA? 
No és possible plantejar una modificació 
contractual, ja que si bé es pot a dur a 
terme per raons d’interès públic i per 
raons de necessitat d’ajustar la presta-
ció a especificacions mediambientals, 
ens trobem amb la limitació que de que 
no es podran alterar les condicions es-
sencials de la licitació i adjudicació, que 
es fixa quan les modificacions del con-
tracte igualin o excedeixin, en més o en 
menys, el 10% del preu d’adjudicació 
del contracte. L’única solució possible: 
la resolució per Mutu Acord

Per què es pugui portar a terme una 
resolució per mutu acord, prevista en 
l’article 223 del Reial Decret Legislatiu 

3/2011, de 14 de novembre, cal la 
inexistència de causa de resolució im-
putable al contractista, i que existeixin 
raons d’interès públic o altres circum-
stàncies de caràcter excepcional facin 
innecessària o inconvenient la perma-
nència del contracte, i també la impres-
cindible convergència de la voluntat del 
contractista y de l’Administració. 

Un cop determinades les diferents al-
ternatives jurídiques, i en funció de les 
diverses converses mantingudes amb 
l’Ajuntament i l’empresa que actual-
ment gestiona el servei, es planteja una 
proposta de Resolució del contracte 
per mutu acord, acordant unes condici-
ons econòmiques en quant a la liquida-
ció del mateix.

HUMANA N’HI RECULL MÉS DE 4 TO-
NES, I ROBA AMIGA MÉS DE 6 TO-
NES EN EL PRIMER SEMESTRE I EVI-
TA L’EMISSIÓ DE 60 TONES DE CO2.
La recollida selectiva i la gestió del residu tèx-
til han permès recuperar més de 10 tones a 
Cassà de la Selva durant el primer semestre 
d’enguany per part d’Humana Fundación Pu-
eblo para Pueblo,  són 4 tones, l’equivalent a 
18.000 peces de roba. El 90% tindran una 
segona vida gràcies a la reutilització i el reci-
clatge, dos elements claus per a l’economia 
circular i la creació i manteniment de llocs de 
treball de qualitat (ocupació verda). 

En el cas d’Humana això representa un in-
crement del 16,5%. El residu tèxtil (la roba, 
el calçat, els complements i el tèxtil de la llar 
que ja no s’utilitzen) es diposita en els conte-
nidors de fàcil accés, que es buiden periòdi-
cament per a garantir-ne un bon servei.

A Catalunya, cada persona consumeix anualment entre 
21,5 i 26 kg de roba, però només es recull selectivament 
el 12% dels residus tèxtils, un total de 140.000 tones/any, 
que van a parar als abocadors, o bé s’incineren. Aquests 
residus s’han convertit en un problema global: en els darrers 
15 anys s’ha duplicat el nombre de peces venudes a tot el 
món, mentre que la seva vida útil s’ha reduït prop d’un 20%.

“La recollida selectiva de roba té un gran potencial per a ga-
rantir-ne una segona vida: gairebé el 60% se’n pot reutilitzar 
i el 32%, reciclar. Per això és important que es dipositi en un 
contenidor de roba, perquè gairebé el 90% del residu tèxtil 
no acaba en el punt de recollida adequat sinó a la brossa”, 
asseguren des d’Humana.

PACTE PER A LA MODA CIRCULAR I FUTUR LLEI 
CATALANA DE RESIDUS
Recentment s’ha presentat el Pacte per a la Moda Circular, 
un acord signat per 55 empreses i entitats per afavorir una 
transformació del sector del tèxtil. Entre els compromisos 
adquirits destaquen els de reduir entre un 5 i un 10% la ge-
neració de residus tèxtils; assolir entre el 25 i el 30% en la 
recollida selectiva d’aquesta fracció l’any 2024; i incrementar 
el percentatge de valorització material de la part recollida 
selectivament. En concret, entre el 55 i el 60% s’haurà de 
destinar a la preparació per a la reutilització i, entre el 40 i el 
50%, al reciclatge dels residus tèxtils.

D’altra banda, el Govern treball en 
l’avantprojecte de llei de prevenció i ges-
tió dels residus i d’ús eficient dels recur-
sos de Catalunya, que inclou objectius i 
mesures concrets per als residus tèxtils: 
per a l'any 2025, planteja una reducció 
a tot el país del 10% d’aquests residus, 
respecte al generat al 2019, i d’un 25% 
per al 2030. Per aconseguir-ho, es plan-
tegen mesures per fomentar la recollida 
selectiva i la seva reutilització, com ara 
l’obligació d’incorporar un lineal, o córner, 
de tèxtil de segona mà en superfícies co-
mercials superiors als 1.200 metres 
quadrats. 

BENEFICI AMBIENTAL I SOCIAL
La reutilització del tèxtil contribueix a lluita 
contra el canvi climàtic: per cada kg de 

roba recuperada (i que no acaba en un abocador per a ser 
incinerat) s’hi evita l’emissió de 6,1 kg de CO2, segons un 
estudi de la Federació Humana People to People. 

DESTINACIÓ DE LA ROBA USADA
La principal destinació de la roba dipositada en els conteni-
dors és la planta de preparació per a la reutilització que Hu-
mana té a l’Ametlla del Vallès (Vallès Oriental) i una petita part 
es ven a empreses de reutilització i reciclatge. La destinació 
de les peces tractades és:

• El 59% es destina a la reutilització: el 17% mitjançant les 
botigues de moda sostenible d’Humana i el 42% s'exporta, 
principalment a l’Àfrica per a comercialitzar-la, fer accessible 
la roba als països menys desenvolupats i generar-hi recursos 
per a la cooperació al desenvolupament.

• El 32% es troba en un estat que no en permet la reuti-
lització i es ven a empreses de reciclatge per a què elaborin 
altres productes (mantes, aïllants o draps per a la indústria 
d'automoció).

• El 2% són residus impropis (plàstics, cartrons, altres) 
que es posa en mans de gestors autoritzats corresponents.

• L’1% són residus que es destinen a valorització energè-
tica.

• El 6% no es pot reutilitzar ni reciclar ni valoritzar energè-
ticament i s'envia a un centre de tractament de residus per 
a disposició final. 

El 90% de la roba usada recuperada a Cassà té una 
segona vida via reutilització i reciclatge
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Urbanisme  i Via pública

Quatre noves rutes pedalables s’han 
integrat aquest estiu a la xarxa de 
Vies Verdes de Girona. Són 40,8 qui-
lòmetres repartits per les comarques 
de la Garrotxa, el Gironès, la Selva i 
el Baix Empordà que milloren la mo-
bilitat sostenible a la demarcació. En 
els darrers dos anys, el mapa de ru-
tes per als senderistes i els ciclistes 
a Girona s'ha incrementat en més de 
170 quilòmetres.

El dia 28 de juliol es van presentar 
les quatre noves rutes pedalables 
(fotos superiors) que s'han dut a ter-
me entre la primavera i l'estiu d'en-
guany, i que se sumen a la xarxa de 
les vies verdes de Girona. Aquestes 
rutes són la via verda de la Vall d'en 
Bas, la via verda del Pla Gironès Sud 
(Fornells - Campllong - Sant Andreu 
Salou - Cassà de la Selva - Llambilles), 
la via verda de les Masies (Aiguaviva 
- Aeroport de Girona / Vilobí d'Onyar) 
i l'enllaç de la Ruta del Carrilet amb 
la Ruta del Tren Petit (Calonge i Sant 
Antoni - Castell - Platja d'Aro). En to-
tal, sumen 40,8 quilòmetres nous. 

Aquestes rutes han estat possibles 
gràcies al finançament provinent del 
Fons Europeu de Desenvolupament 
Regional (FEDER) gestionat per la Ge-
neralitat de Catalunya, a les aporta-
cions de la Diputació de Girona i dels 
municipis implicats i a un ajut per al 
Desenvolupament de Plans de Fo-
ment Territorial del Turisme. 

La presentació, va tenir lloc a la 
sala de premsa Ferran Agulló de la 

Quatre noves rutes pedalables a la 
xarxa de Vies Verdes de Girona

Resum del finançament de la Via Verda del Pla Gironès Sud

Diputació de Girona, va anar a càrrec 
del president de la Diputació de Giro-
na, Miquel Noguer, i el diputat i presi-
dent delegat del Consorci de les Vies 
Verdes de Girona, Eduard Llorà.

Les noves rutes s'emmarquen en 
un context de gran creixement de les 
vies verdes i les vies de mobilitat de 
les comarques gironines, i afavorei-
xen tant l'ús turístic com, sobretot, 
la mobilitat quotidiana i sostenible. 
Per això, les actuacions s'han inclòs 
en els objectius de desenvolupament 
sostenible específics de l'eix prioritari 
4: inversions per afavorir el pas a una 
economia baixa en carboni a tots els 
sectors, i dins el objectius de foment 
de la mobilitat urbana sostenible.

El president de la Diputació de Gi-
rona, Miquel Noguer, va ressaltar: 
«Reafirmem la nostra voluntat i com-

promís, i així ho estem aplicant a tra-
vés del Consorci de les Vies Verdes, 
de teixir una xarxa de camins que 
vertebrin el territori i que siguin una 
referència en la mobilitat sostenible i 
saludable intermunicipal». Les noves 
rutes s'emmarquen en un context 
de gran creixement de les vies ver-
des de les comarques gironines, que 
afavoreixen també el turisme famili-
ar i esportiu, a banda de la mobilitat 
quotidiana. «En els dos últims anys, 
el mapa de rutes per als senderistes 
i els ciclistes a la nostra demarcació 
ha crescut en 170 quilòmetres», va 
destacar Miquel Noguer.

A continuació, el president delegat 
del Consorci de les Vies Verdes, Edu-
ard Llorà, va detallar les actuacions 
de les quatre rutes finalitzades en els 
darrers mesos. 
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NOVES FONTS A LES PLACES DEL POBLE
La brigada municipal ha enllestit els treballs per instal·lar 
una nova font a la plaça dels Porcs per solucionar les con-
tinues fuites d’aigua que hi havia en aquest espai per culpa 
de les arrels dels arbres. S’ha canviat la ubicació, es faran 
les connexions noves d’aigua i es posarà un model de font 
que serveixi també per poder donar de beure als animals 
de companyia. 

Aquest model de font s’anirà col·locant en els diferents 
espais del poble. En total s’instal·laran set fonts a diferents 
ubicacions del municipi, les més afectades són la de la 
plaça dels Porcs i la del parc dels Fruiters, aquestes dues 
tenien el mecanisme trencat degut a actes incívics.

COMENCEN LES OBRES DEL NOU CAMP 
DE FUTBOL 7
A començaments d’aquest mes d’agost han començat les 
obres del nou camp de futbol de gespa artificial, que es 
farà a la zona del camp de terra actual de la zona espor-
tiva.

En aquest camp, que comptarà amb 2 porteries fixes i 
quatre d’abatibles, també hi ha una àmplia zona d’entrena-
ment, que fa de límit entre el camp gran i el nou. A part, es 
milloren els accessos, la il·luminació i la tanca perimetral.

A l’edifici del PAV 3 s’instal·larà dues portes de control 
d’accés a zona de vestuaris i una porta d’accés al passadís 
nord i una porta automàtica a l’entrada des de l’aparca-
ment ac-tual. També es posarà un sistema de cloració de 
l’aigua del dipòsit de reg del camp actual.

El termini d’execució de l’obra és de 3 mesos. Dilluns dia 
8 d’agost ja s’iniciaren els treballs. Per seguretat contra 
la calor es preveu que comencin a les 7:30h del matí tot i 

que fins a les 8 no utilitzaran les màquines que facin més 
soroll. Empresa adjudicatària: SPORTS&LANDSCAPE, S.L, 
Pressupost adjudicat: 486.953,23 euros IVA inclòs.

ASFALTATGE D’UN TRAM DE LA C65
La millora del ferm del tram que va des 
de les illetes de l’entrada del poble fins 
la rotonda dels Taps s’ha fet al final en 
dues fases. En la primera es va fresar i 
asfaltar el tram de la rotonda dels Taps 
fins l’entrada del polígon i en la sego-
na, s’ha arreglat tot el voltant de la illeta 
gran i s’han fet els treballs de senyalit-
zació de pintura viària. Aquesta obra, a 
càrrec del Departament de Presidència 
de la Generalitat, es va consensuar des-
prés d’una visita que es va fer fa mesos, 
l’alcalde i el regidor de Governació, als 
Serveis Territorials de Carreteres de Gi-
rona per tal de millorar els accessos al 
poble.

El pressupost total de les obres dels 
quatre projectes és de 4.846.119,94 
d'euros (IVA inclòs), i està cofinançat 
amb un ajut FEDER d'1.855.748,79 
d'euros (50% de la despesa elegible) 
i per la Diputació de Girona, amb 
820.182,31 euros. La resta es fi-
nança amb les aportacions dels ajun-
taments de les rutes, que hi contribu-
eixen amb 1.780.502,47 d'euros, i 
amb un ajut per al Desenvolupament 
de Plans de Foment Territorial del Tu-
risme de la Generalitat de Catalunya, 
d'import 400.000 euros.

Llorà va destacar la gran evolució 

de les vies verdes de Girona, van co-
mençar amb una xarxa de 110 quilò-
metres gestionats pel Consorci de les 
Vies verdes de Girona el 2004, fins 
els 280 quilòmetres de ruta actuals.

VIA VERDA DEL PLA GIRONÈS 
SUD
Aquesta via verda uneix els municipis 
de Fornells de la Selva, Sant Andreu 
Salou, Campllong, Cassà de la Selva 
i Llambilles, a la comarca del Giro-
nès. Són 28,5 quilòmetres de ruta 
que connecten amb la ruta del Car-

rilet i permeten seguir el recorregut 
fins a Girona o Sant Feliu de Guíxols. 
Es tracta d’una via intermunicipal que 
engloba diverses tipologies de vies 
ciclistes: camí verd compartit amb 
vianants, pista de bicicletes bidirecci-
onal, carril bici protegit en zona inte-
rurbana i carrer en zona 30. Aquests 
traçats permeten potenciar els des-
plaçaments diaris a peu i en bicicleta, 
i afavoreixen una mobilitat sostenible; 
a més, enllacen amb la xarxa clàssica 
de vies verdes, amb una llarga tradi-
ció turística.
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MILLORA DE LA SEGURETAT A LES ROTONDA DEL 
C/ GERMÀ AGUSTÍ I ILLETES DE LA CARRETERA 
DE RIUDELLOTS
Després de diverses reunions amb el Consorci de Vies 
Verdes i d’altres amb membres de l'entitat Mou-te en bici 
i veure sobre el terreny per part dels serveis tècnics i 
l'àrea de Governació que la proposta feta en el projecte 
de la nova Via Verda no garantia prou la seguretat en un 
punt del poble amb molt de trànsit. Per aquest motiu es 
va demanar al Consorci de Vies Verdes que plantegi altres 
alternatives per aquest encreuament, el de la rotonda de 
La Salle al c Germà Agustí, amb la consideració que s'ha 
de millorar la seguretat amb un nou traçat i reforçar la 
senyalització perquè no porti a cap confusió. 

Per altra banda, per tal de millorar la visibilitat i la segu-
retat en l'encreuament de la via pública amb el nou tram 
de la via verda es va treure el monument a la sardana i es 
va rebaixar el talús de la primera illeta.

Amb aquesta actuació es millora un punt conflictiu del 
pas de la via verda pel seu pas pel centre de la vila. En 

aquest tram, amb molt volum de trànsit rodat durant tot 
el dia es va prendre la decisió supletòria al projecte inicial 
per maximitzar la seguretat.

HAN COMENÇAT LES OBRES A CAN TRINXERIA
Després de resoldre la licitació pública el passat mes de 
juny, a principis de mes de juliol van començar les obres 
d'adequació de les diferents plantes de can Trinxeria per 
adaptar-les a les diferents àrees municipals destinades a 
l'atenció a les persones.

Els primers treballs han consistit a treure totes les ra-
joles del segon pis, l'enderroc d'alguns envans i parets, 
i l'obertura d'un nou finestral a la banda del passadís in-
terior que va cap al pati. A part d'aquests treballs, que 
seran els de més moviment de terres, es començaran a 
preparar les parets per la instal·lació dels nous serveis.

L’obra va a càrrec de l’empresa REHATEC ZENIT, SL 
de Girona i es va licitar per un import de 335.367,34€.

S’ACABEN LES OBRES DEL C/ LA BISBAL
A finals de juliol s’han acabat els treballs de remodelació i 
de renovació dels serveis al c/ La Bisbal segons el projecte 
aprovat. Les obres han deixat tots els serveis soterrats (llum, 
telecomunicacions, aigua i gas) a través de noves canonades, 
s’han eliminat les voreres, diferenciant aquest espai reservat 
als vianants amb panots, seguint el mateix estil que la resta 
de centre del poble que s’ha reformat.

La millora de la seguretat del pas de vianants que creua 
direcció al c/Indústria és una de les millores que hi havia en 
el projecte. Hi haurà il·luminació en el terra i en la senyalitza-
ció vertical que hi ha a les voreres del c Marina i Provincial.
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NOU ACCÉS A L’APARCAMENT DEL PAV3
A finals de mes de juliol han començat el nou accés des 
de la rampa que comunica la rambla Onze de Setembre i 
el grup Sant Josep amb l’aparcament del PAV3. Aquesta 
obra estava inclosa en el projecte del tram urbà de la nova 
via verda que creua el poble. S’ha optat per una estructura 
de formigó en comptes d’una de metàl·lica i es situarà al 
costat del transformador.

NOU HORARI DE LA ZONA BLAVA EL MES D’AGOST
Com cada any, la zona blava de la població només funcio-
narà de 9 a 13 hores, de l’1 al 31 d’agost.

NOVES REGULARITZACIONS A LA PLAÇA DE LA 
COMA
A principis de mes d’agost s’han produït diversos canvis a 
la plaça de la Coma per millorar el tema de les escombra-
ries i per regular millor l’aparcament.

Pel que fa a les escombraries s’ha instal·lat una barrera 
amb imatges del municipi per trencar la mala imatge del 
conjunt de contenidors que hi ha en el mateix punt. S’han 
reduït els contenidors grisos, desplaçant-ne uns quants al 
c/ Castell i s’han mogut els de la selectiva davant de l’edifi-
ci de l’Ajuntament vell. Es recorda que els comerços tenen 
la recollida selectiva porta a porta des de fa temps i que 
hauran de maximitzar aquest servei per evitar col·lapsar 
els contenidors.  

Pel que fa als aparcaments, els destinats a vehicles de 
persones amb mobilitat reduïda es posaran al costat de 
les escales de la plaça i es desplaçarà la zona de càrrega i 
descàrrega de la baixada de la Coma al c/ Provincial.

Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                    TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Recomanacions estiuenques
NOVEL·LA JUVENIL
El cicle de l’etern emperador, de Laura Gallego, editat per Montena
Llibre seleccionat al 27è premi Protagonista Jove a la categoria 12-14 anys 

que organitza el Consell Català del llibre Infantil i Juvenil.
Fidel al seu estil, Gallego ens situa en un món imaginari, en concret al gran 

imperi d’Akidavia.
L’Emperador d’Akidavia és etern i després de la seva mort la seva essència 

passa a un nadó que és dut a palau i allà serà educat per agafar les regnes 
de l’imperi en el moment en què se li despertin els poders… Vida i mort. Or i 
Sang. Així és el poder de l’Etern Emperador d’Akidavia. Aquesta és la història de 
Vintanelalandali, dissetena encarnació. Però també és la història del Kelan, un 
noi de poble, fill de caçador i orfe de mare, criat en un remot racó d’Akidavia. 
La seva vida canvia totalment quan decideix desafiar l’autoritat local. Dues vides 
totalment oposades que acabaran entrellaçant-se. I quan els destins de tots 
dos es creuin, el futur de l'imperi farà un gir inesperat.

Tot i les seves més de 500 pàgines és una lectura àgil i intensa. D’aquelles 
que atrapa fins a altes hores de la matinada. Amb moltes intrigues, lluites de 
poder i girs de guió. Una fantasia èpica ideal per a bons lectors que busquen 
aventura, emoció i màgia.

NOVEL·LA PER A ADULTS
Diguem-ne amor, de Marta Vives, editat per Ara Llibres
"Què és l’amor? Es pot definir d’una sola manera? Quants tipus d’amor caben 

en una única paraula?»
D’això ens parla Marta Vives en aquest recull d’històries d'amor, amb les 

quals molt sovint empatitzem i ens hi reconeixem. Són dotze vivències reals que 
els protagonistes han confiat a l’autora i que ella, amb tot el material adquirit, 
ha transcrit d’una manera molt delicada i sensible. La Marta s’allunya de la 
cursileria i l’ensucrament per oferir-nos històries que emocionen, que colpeixen 
i que fan endinsar-nos en la intimitat dels personatges, en les seves vivències i 
les seves emocions més profundes.

Primers amors, amistats indestructibles, poliamor, segones oportunitats, 
amors filials, etc. Cadascuna de les històries que omplen les pàgines d’aquest 
llibre ens demostra que existeixen mil i una maneres d’estimar.

Una lectura ideal per a aquestes vacances, fresca, plaent i entretinguda; una 
lectura que us captivarà i us encantarà.

Biblioteca Municipal

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Després de 6 anys al capdavant de l’Escola d’art, aquest 
ha estat el meu últim curs com a coordinadora del centre. 
És bo que hi hagi relleu i noves idees i crec que aquest 
és un bon moment per fer un pas enrere. He gaudit de 
6 anys magnífics envoltada d’un equip preciós que m’ha 
acompanyat en tot moment i amb qui hem treballat i viscut 
moments fantàstics. Professors, alumnes, tècnics, regi-
dors i equips de govern, famílies, entitats… tots plegats 
hem aportat el nostre granet de sorra per seguir fent, de 
l’escola d’art, un espai de creació i de trobada artística on 
hi conflueixen interessos i inquietuds. Gràcies a tots. 

Així doncs, me’n vaig feliç d’haver tingut l’oportunitat de 
dirigir aquesta gran escola  i agraeixo a tots els que d’al-
guna manera o altra m’hi heu acompanyat. Espero haver 
complert les expectatives que se m’havien encomenat.  
Amb el meu final, arriba l’inici i la il·lusió d’una nova co-
ordinadora, la Marta Carreté, gran professional i artista 
que donarà empenta i vitalitat a l’Escola d’art. El seu llarg 
bagatge en el món artístic permetrà aportar un gran valor 
afegit a la programació i als continguts de l’Escola. Me’n 
vaig contenta i tranquil·la de saber-la a ella al capdavant, 
us deixo en les millors mans possibles.

No vull acabar aquest comiat sense agrair també, la 
dedicació, esforç i professionalitat que ha dedicat a l’Es-
cola, tots aquests anys al meu costat, la Ció Abellí, gran 
professora i amiga que també plega. La vida li ha obert 
noves oportunitats que la porten a abandonar la docencia. 
La seva tasca ha estat exemplar i alumnes i companys la 
trobarem a faltar. Gràcies per tant, Ció. 

Així doncs, moltes gràcies a tots per l’oportunitat que 
m’heu brindat, me’n vaig amb la motxilla carregada d’apre-
nentatges, amistats i bons records i, m’enduc per sempre 
més, un tros de Cassà a dins del cor. 

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora de l’Escola d’art Josep 
Lloveras

COMPTE ENRERE
Comença el compte enrere. Com passa amb la major part 
de les coses, tot el comença troba un final i en aquest fi-
nal d'alguns, arriba l'arrencada d'uns altres. Jo sóc part 
d'aquests últims i em sento afalagada de les portes que 
s'obren i l'oportunitat que se'm brinda. Sóc la Marta Carreté 
i al setembre agafo el relleu de la Mariona Puigbaldoyra com 
a coordinadora de l'escola d'art. Perquè la conec personal i 
professionalment, sé com costarà que aquells amb els qui 

començo aquesta "aventura" que és viure i crear deixin de 
mirar enrere durant un temps. La Mariona és una professi-
onal com n'hi ha poques i una persona excepcional. Ho dic 
des del cap, el cor i la certesa, i arrenco amb aquest llistó 
tan amunt com les ganes d'atrapar-lo.

Com a punt de partida tinc la sort de conèixer alguns 
dels professors i em bullen tot d'idees pel cap que de segur 
podrem fer amb tot l'equip de l'Escola d'Art Josep Llove-
ras. De segur que amb una mica de paciència per part 
de l'equip al qual m'incorporo i a l'experiència després de 
formar-me en belles arts i comunicació i els últims anys 
-molts- de la meva vida dedicats a la creació de projectes 
museogràfics, a l'empoderament de joves a través de l'art 
a PPT's d'instituts, a fer classes d'art a alguns centres 
cívics i quan el temps i les muses m'ho han permès a la 
creació d'exposicions pròpies, podrem fer coses grans i 
boniques. Sense creativitat no hi ha canvi, ni creixement i 
moltes vegades alegria. M'agradarà conèixer-vos, agafar el 
ritme i la confiança i gaudir i seguir plegats aquest trajecte!

 
Marta Carreté

Escola Municipal d'Art Josep Lloveras

Tot allò que comença, acaba
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Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local

Meteorològiques

JULIOL 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 24,98º C  La mit-

jana de juliol de Cassà és de 23,50º ( 
+ 1,48º)

Màxima absoluta: 39ºC dia 15 a 2/4 
i 10 minuts de les dotze del migdia.

Mínima absoluta: 12,7ºC el dia 2 a 
les 5 i 11 minuts del matí.

Mitjana de les màximes: 33º   C 
Mitjana de les mínimes: 16º   C

Pluges:
Tres dies amb una mica de precipi-

tació: 
Dia 6      1,2 l 
Dia 28    1,8 l
Dia 29    0,6 l
Precipitació total: 3,6 litres (la mitja-

na global de tots els mesos de juliol és 
de 26,46 litres)

Vent dominant:  Xaloc (ESE) durant 
24 dies. Ràfega més forta de vent : 
32,7 Km/h d’ ESE (Xaloc) el dia 3 a les 
12 i 3 minuts del migdia.

(Dates tretes del Meteocat)

TORNEM-HI: JULIOL CALORÓS I 
MOLT SEC
Continuem amb la tònica d’aquest any. 
Aquest mes de juliol ha destacat per la 
calor i la forta sequera. Pensem que 
les temperatures màximes han passat 
dels 30 graus en vint-i-nou dies, i pel 
que fa a la precipitació, ha caigut la mi-
sèria de 3,6 litres, un 13% del que sol 
caure aquest mes i un total de només 
15,2 en el que portem d’estiu. A veure 
si l’assumpte s’espavila una mica en els 
propers mesos si no passa com es veu 
a la imatge, que les fulles dels plàtans 
del Passeig  cauen abans d'hora per 
l'estrès hídric. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/

Policia Local

ACCIDENTS MES DE JULIOL 2022

Accidentes amb danys materials:
Dia 06: C-65 – Vehicles implicats: Peugeot 307.
Dia 11: - C/ Major –Vehicles implicats: Fiat 500.
Dia 13: - Vt. Serres. Vehicles implicats: Daf.
Dia 17: - C/ Nou. Vehicles implicats: Honda Civic.
Dia 25: - C/ Provincial amb C/ Castellflorit. Vehicles implicats: Mercedes 

Benz i Renault Clio.
Dia 29: - C/Remei amb C/Via. Vehicle implicat: Camió Renault 34 DPAC.
Dia 29: - Rtda. C-65 amb C-250A –Vehicles implicats: Nissan Almera i 

BMW 545.
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Màximes, mínimes i pluges de  JULIOL 2022
Temp. mitjana :  24,98 º C  Pluja total : 3,6 litres                                
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Dolors Ribas Terrades Va morir el 8 de juliol de 2022, 
a l’edat de 64 anys. Era casada amb Pere Crous Ciura-
na. La cerimònia exequial es va celebrar el 8 de juliol a 
la Sala de cerimònies del Tanatori de Cassà de la Selva.

M. Àngels Vilà Dalmau
Va morir el 29 de juliol de 2022, a l’edat de 54 anys. 
Era vídua de Jesús JHiménez Jiménez i deixa dos fills, 
Gerard i Judith. La cerimònia exequial es va celebrar l'u 
d'agost a la Sala  de cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Estadística local
Defuncions - juliol 2022

Amb el suport de

Premsa Comarcal

2.080
setmanes

14.610
dies

Estadística Cassà al dia
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Entitats Colla Gegantera

Després de moltes sortides 
fora tornava a tocar que els 
cassanencs i cassanenques 
poguessin tornar veure els 
seus gegants ballar pel po-
ble, i amb un dels millors 
esdeveniments per fer-ho: 
la Festa Major.

El dissabte vam sortir per 
partida doble. Al matí vam 
acompanyar a l’artista local 
Jaume Roser en la inaugu-
ració de la nova escultura 
del poble i a la tarda vam 
tornar a fer la cercavila pels 
carrers del poble acompa-
nyats pels gegants de les 
escoles del Puig d’Arques i 
la Salle. Un recorregut que 
com sempre va fer parada 
a la residència geriàtrica 
per visitar els avis i acos-
tar-los la Festa.

Molts assajos de grallers, 
percussió, geganters i ba-
lladors, van fer aflorar els 
nervis de ballar a la plaça 
de la Coma. Dos anys han 
passat, des que els gegants 
van ballar a la Coma per úl-
tim cop, però no es van per-
dre cap de les altres festes 
majors; ja fos al pati de Can 
Trinxeria i retransmès en 
directe perquè tothom ho 
pogués veure des de casa 
o ballant a la pista de sorra 
perquè tothom pogués veu-
re els ballets amb distànci-
es de seguretat i tranquil-
litat.

Arribat el diumenge la pla-
ça tornava a estar a vessar, 
com si res hagués passat. 
Les garlandes engalanaven 
la plaça i ja arribada la tar-
da entraven els gegants a 
plaça. Vam poder gaudir 
dels balls de nans, cavallets 
gegantons i gegants acom-
panyats pels músics de la 
colla fent sonar les melodi-
es tan nostrades.

I el dilluns hi vam tornar, 
nans músics, nans vells, cavallets, gegantons i gegants 
tornaven a entrar a la plaça acompanyats aquest cop per 
la Cobla Selvatana, qui va tornar a interpretar els ballets de 
la faràndula cassanenca sense deixar-nos l’excepcional Ball 
Egipci que sempre deixa embadalit a tothom.

També val a dir, que sense la col·laboració de molta gent, 
aquest gran reguitzell de balls no serien possibles. Durant 
molts anys, aquest inclòs, hem tingut balladors que s’han 

hagut de desdoblar perquè tota la faràndula sortís a ballar. 
Per tant, des d’aquí fem una crida a tothom que li pugui 
interessar seguir fomentant la nostra cultura local, que 
es posi en contacte amb nosaltres per seguir mantenint 
aquests balls tan únics que tenim.

Però amb la Festa Major no s’acaba tot, encara ens 
queda tot un reguitzell de sortides fora del poble per seguir 
mostrant que els gegants de Cassà són els millors que hi 
ha.

Els nostres gegants reviuen 
una festa major com sempre
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Notícies De tot Arreu

El passat de juliol es va presentar  la pro-
gramació del Musicant 2022 amb l’actua-
ció de la Black Music Ensemble. L’amena-
ça de pluja va obligar els organitzadors a 
traslladar el concert al pavelló.

Enguany el Festival de Música del País 
de Campllong arriba a la seva dinovena edi-
ció amb un cartell de luxe on hi actuaran 
Obeses, Marina Rossell, Balkan Paradise 
Orquestra, Sabor de Gràcia i Musicàtnia, 
a Caterina Albert a càrrec de l’Orquestra 
de Cambra Terrassa 48. 

La presentació del festival Musicant 
2022 va anar a càrrec del periodista Llu-
ís Falgàs i de l’alcalde de Campllong, Lluís 
Freixas. També hi va participar el director 
del Musicant, Albert Bosch (foto de la dre-
ta) i es va fer un agraïment a Xavier Fontané dissenyador 
dels 19 cartells del Musicant.   

Durant la presentació la Black Music Ensemble va oferir 
un repertori de funk i soul enèrgic que no va deixar indife-
rent a ningú. Es tracta d’una selecció de músics dels di-
ferents projectes formatius que formen part de la família 
Black Music Big Band.

El Musicant 2022 començarà el dia 30 d’agost amb l’Or-
questra de Cambra de Terrassa 48 i la soprano Marta Vale-
ro. Sabor de Gràcia: Rumba catalana actuarà l’endemà 31 
d’agost i seguirà amb la Balkan Paradise Orquestra l’1 de 
setembre, Obeses + Cor d’obeses el dia 2 i, finalment, Mari-
na Rossell el dia 3 de setembre, tancarà el Musicant 2022.

Amb les 19 edicions del Festival, Campllong ha sabut con-
vertir i mantenir el Musicant com a referent en els festivals 
de petit format de Catalunya, gràcies a la implicació del vo-
luntariat, tal i hi com va destacar l’alcalde de Campllong, 
Lluís Freixas.   

Les entrades dels concerts, ja estan a la venda al preu de 
12€ si s’adquireixen anticipadament i de 15€ si es compren 
a taquilla. També s’ofereix un pack especial per poder anar 
a veure els 5 concerts per només 50€. Més informació a 
https://musicantcampllong.cat/

CONCERTS DEL MUSICANT
Dimarts, 30 d’agost: Musicàtnia, a Caterina Albert a càr-
rec de l’Orquestra de Cambra Terrassa 48 i la soprano 
Marta Velero. Els lligams de Caterina Albert (Víctor Cata-
là) amb compositors modernistes i noucentistes catalans 
com Garreta, Bou o Burgunyó. Artistes que van musicar 
texts de l’escriptora empordanesa i d’altres autors actuals 
com Albert Guinovart que es deixen captivar pel seu món. 
Un repàs musical a una època esplendorosa de la cultura 
catalana presentat en format d’actriu recitant, soprano i 
orquestra de corda. Amb la direcció de Quim Termens i 
recitat per Rosa Cadafalch 

Dimecres, 31 d’agost: Sabor de Gràcia, rumba catalana. 
Sabor de Gràcia neix el 1994 de la mà d’un gitano del barri 
barcelonès de Gràcia, Antonio Carbonell “Sicus”. Amb 25 
anys de trajectòria artística i experiència en els escenaris 
són els hereus de la Rumba Catalana de Peret. Durant la 
seva carrera musical, han realitzat gires de concerts per 
Amèrica i Europa. Col·laborant amb artistes de primer nivell 
com Gipsy Kings, Estrella Morente, Gilberto Santa Rosa… 
La seva música viatja entre la salsa, la rumba i la música 

d’arrel llatina i omple d’alegria i ritme totes les festes. 
Dijous, 1 de setembre: Balkan Paradise Orquestra BP 

Tour. Les integrants de Balkan Paradise Orchestra presen-
ten el seu nou espectacle basat en la fórmula BPΩ com a 
essència de la banda. Una essència en estat pur basada 
en el magnetisme B, que fa que el públic quedi impactat 
i no pugui parar de ballar; en la potència P de les seves 
coreografies i del so dels seus instruments; i també en la 
resistència Ω física que tenen elles per donar-ho tot i trans-
metre la seva música. 

Divendres, 2 de setembre: Obeses + Cor d’Obeses Amb 
l’Ai al cor. La veu com a pilar fonamental de la música d’Obe-
ses. El seu cor mixt de 12 veus aporta una capa més d’èpi-
ca i transcendència al repertori de la banda, sempre ben 
elaborat, en la que és la presentació en viu del seu sisè disc 
que dona nom al seu espectacle. Una oportunitat excel·lent 
per tots aquells melòmans que gaudeixen del diàleg profitós 
entre la música moderna i l’herència de la música clàssica.

Dissabte, 3 de setembre: 300 crits Marina Rossell. Amb 
aquest nou disc, la Marina Rossell assenyala amb cançons 
els crits nascuts de totes les emocions humanes: crits de 
goig, de desesperança, crits interminables que a vegades 
travessen la natura. Des de la França de la resistència, 
amb temes com “Sota el cel de París”, fins als nostres dies 
amb peces recents com “Morir d’un llamp “o “Guardo el 
dubte”. Cançons que neixen de la necessitat de sobreviure 
en temps maleïts.

Presenten el Musicant 2022 a 
Campllong

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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El Casal de Jubilats de Cassà està pro-
gramant una sèrie d’activitats per a 
tornar a la normalitat després de dos 
anys de pandèmia. La Junta ha treba-
llat aquests dos anys per mantenir l’es-
perit del Casal amunt i cada cop que ha 
estat possible, s’ha obert . 

En aquests dos anys tots i totes 
hem hagut de canviar hàbits, perdut 
costums, plorat, aplaudit, acomiadat, 
i patit. Des de la Junta del Casal us 
volem fer partícips de la nova il·lusió 
en programar activitats i obrir-vos les 
portes de l’entitat per tal que hi trobeu 
un espai per compartir, parlar, llegir, 
aprendre, ballar, estar acompanyat i 
sentir-vos escoltats. 

Durant el mes de setembre oferirem 

les activitats, el calendari d’inscripci-
ons, les tarifes de preus i els horaris. 
Volem començar l’octubre amb tota 
l'empenta que la tercera edat té, per 
experiència, per ganes de gaudir. 

Estem programant les activitats per 
començar a fer el proper octubre:

1.- Biblioteca: lectura de diaris, lec-
tura en veu alta, club de lectura

2.- Curs de memòria del casal
3.- Escoltem-nos. Taller per treballar 

emocions.
4.- Gimnàs i defensa personal.
5.- Anglès fàcil :real i pràctic.
6.- Noves tecnologies: informàtica. 

Wattsapp i mòbils. Assessorament/
ajuda caixers automàtics. Cita on line...

7.- Francès

8.- Ball en línia
9.- Biodansa
10.- Patchwork
11.- Llana-mitja
12.- Jocs diaris de 16 a 18 hores. 

Rummi, domino triangular,  domino,  
botifarra...

13.- Taller de decoració
14.- Ball de dijous i diumenge com 

sempre.
15.- Osteopatia
16.- Escacs
17.- Gimnàstica
18.- Excursions
19.- Visites culturals: dins i fora del 

municipi.
Jubilats, jubilades, pensionistes, us 

esperem!

CASAL DE JUBILATS DE CASSÀ DE LA SELVA.
AGENDA D’ACTIVITATS 

SETEMBRE 22.

DIJOUS 1       Ball amb berenar a les 17 h.  Músic Raimon.

DIUMENGE 4 Ball i piscolabis a les 18 h.  Xus de Llagostera.

DIJOUS 8   Ball amb berenar a les 17 h. Músic Àlex.

DIUMENGE 11 Ball i piscolabis a les 18 h. Músic Joan Siques.

DIJOUS 15       Ball amb berenar a les 17 h. Músic Jordi Bruch.

DIUMENGE 18 Ball i piscolabis a les 18 h. Músic Jordi Bofill.

DIJOUS 22   Ball amb berenar a les 17 h. Músics Pep i M. José.

DISSABTE 24 FIRA DE SANTA TECLA. Pavelló Polivalent 

Municipal. ( Programes a part al Casal)

DIUMENGE 25 Ball i piscolabis a les 18 h. Músic Jordi Tramuntana

DIJOUS 29      Ball amb berenar a les 17 h. Músic Toni Puigverd

AQUEST MES DE SETEMBRE COMENCEN LES SEGÜENTS
ACTIVITATS 

Taller de Memòria. Inscripcions a l’Ajuntament. Inici  dia 17.

Gimnàs i Defensa Personal adequats per a la 3a edat. Inici dia 5
Inscripcions al Casal

Entitats Casal de Jubilats

Tornem a l'activitat al Casal
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Ja vam informar en el Llumiguia del 
mes passat de la reunió mantinguda 
«in situ» en la rodona del Bonpreu, el 
dia 12 de juliol, entre el gerent i una 
tècnic de Vies Verdes de Girona, el re-
gidor de policia i circulació, el regidor 
d'hisenda, l’alcalde i un representant 
de Mou te en Bici. En aquesta reunió 
es va acordar de MODIFICAR EL TRA-
ÇAT DE LA VIA VERDA en la rodona, 
ADAPTANT-LO AL MATEIX SENTIT DE 
CIRCULACIÓ DELS COTXES, i els tèc-
nics de Vies Verdes havien de fer arri-
bar a l’ajuntament DUES PROPOSTES.

La PRIMERA PROPOSTA, estimada 
a priori com a millor tant pels tècnics 
de Vies Verdes com pel representant 
de Mou-te en Bici, el traçat és ÍNTE-
GRAMENT PINTAT A LA CALÇADA, 
de manera que les bicicletes fan tota 
la volta a la rodona i es reintegren al 
carril bici després d’haver superat el 
carrer del Ferrocarril i, per tant, en-
tre aquest carrer i la carretera de Cal-
des. En aquesta solució les bicicletes 
fan exactament el mateix recorregut 
que els cotxes i, per tant, són sempre 
visibles com a ocupants de la calçada.

La SEGONA PROPOSTA, demanada 
pel regidor de policia i l’alcalde, el car-
ril bici hauria de PUJAR A LA VORERA 
després de superar el carrer Germà 
Agustí, transcórrer un trosset per 
sobre la vorera, travessar el carrer 
Ferrocarril pel pas de zebra i reincor-
porar-se al carril bici aproximadament 
al lloc on comença l’aparador del 
Bonpreu. Aquesta opció és estimada 
com a menys convenient pels tècnics 
de Vies Verdes i pel representant 
de Mou-te en bici perquè és menys 
neta, ja que els ciclistes, en deixar la 
calçada, surten del camp visual dels 
conductors i es complica el seu rein-
tegrament al carril bici involucrant el 
pas de zebra.

També es va acordar que els costos 
de la senyalització aniran a càrrec de 
Vies Verdes, mentre que els rebaixos 
de voreres que s’hauran de fer els pa-
garà l’ajuntament.

El cas és, però, que el dia de fer 
aquest escrit, 10 d’agost, LA SENYA-
LITZACIÓ HORITZONTAL I VERTICAL 
DEL CARRIL BICI CONTINUA CONDU-
INT ELS CICLISTES que vénen de Sant 
Feliu EN CONTRASENTIT CAP AL PA-
RANY que pot ser MORTAL de la car-
retera de Caldes. No s’hi ha fet cap 
actuació d’urgència per impedir-ho, 
tot i que, pel que sembla, la presa de 
decisió per una o l’altra de les opcions 

plantejades, pot anar per molt llarg.
En vista d’això i de la perillositat de 

l’encreuament, creiem que hi ha una 
DEIXADESA INJUSTIFICABLE tant per 
part de l’Ajuntament com per part 
de Vies Verdes, ja que pensem que, 
una vegada activat el parany, només 
és qüestió de temps que hi hagi un 
atropellament mortal. De moment, 
sabem que HI HA HAGUT COM A MÍ-
NIM 3 CASOS DOCUMENTATS D’EN-
SURTS FORTS, sigui per al ciclista 
(que no espera que el cotxe no vegi 
el seu trànsit per la rodona) sigui per 
al conductor (que està mirant cap a 
l’esquerra i no s’espera que li arribin, 

circulant en contrasentit per la rodo-
na, ciclistes des de la dreta).

Una ACTUACIÓ TEMPORAL però 
IMMEDIATA hauria de garantir que, 
mentre no es decideix la solució de-
finitiva, no s’enviés cap més ciclista 
en contrasentit per la rodona per tal 
d’evitar el risc de col·lisió. En troba-
da informal amb l’alcalde ja l’hi hem 
demanat, i esperem que l’ajuntament 
surti d’aquesta deixadesa (estil «Ra-
joy»: no facis res, que no passa res!) 
i actuï amb la MÀXIMA URGÈNCIA 
possible.

Xavier Viñas i Teixidor /xvinas@xtec.cat

Mou-te en Bici Entitats

Deixadesa en la perillosíssima 
rotonda del BonPreu
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La colla Mans amigues aquest estiu há fet algunes exhici-
ons a Parets del Vallès, a Malgrat i a Banyuls de la Maren-
da. En tots aquests llocs va deixar constància de la seva 
excel.lent qualitat em els nostres balls tradicionals. 

COPA CATALUNYA DE SARDANES A CERET
El dia 23 de juliol va tenir lloc el concurs Copa de Catalunya 
de sardanes a Ceret amb la participació de les millors for-
macions del nostre país. La colla de Cassà,Mans amigues 
va obtenir um magnífic tercer lloc darrera LES Violetes del 
bosc i Mirant el cel de Barcelona. 

Les properes activitats de les colles i l’esbart seran les 
següents:

3 de setembre: Concurs lliure d’Olot
24 de setembre: Exhibició de l’esbart dansaire a Cassà
25 de setembre: Concursos Bàsic grans i veterans al 

Pla de la Catedral. 
125 ANIVERSARI DE LA PRINCIPAL DE CASSÀ: 
UNA FIRA ESPECIAL. 
Aquest any, les sardanes de la fira de Santa Tecl tindran um 
regust especial, ja que a més de la tradicional Nit del Cremat, 
que enguany arriba a la seva  46ena edició, que tindrà lloc 
el di 23 de setembre a les 10 del vespre a Passeig Vilaret, 
l’endemà a la tarda al Centre Recreatiu hi haurà la presen-
tació del CD commemoratiu del 125è aniversari de la cobla 
LA PRINCIPAL DE CASSÀ. Sens dubte, uma gran efeméride. 

La meva Pàtria és una gran sardana,
la formen homes, dones, xics i grans,
tothom hi cap dintre la gran rotllana,
caldrà només que es sentin catalans.

Si l’han poetitzat els grans cantaires,
en versos penetrants, sortits del cor...

si els músics l’ha descrit amb tan bells aires,
com volen que ofeguem aquest gran foc ? 

Com una flama viva, de Joaquim Grifo

Entitats Amics de la Sardana

ENS HA DEIXAT LA NÚRIA FELIU
El dia 22 de juliol va morir a l’edat de 80 anys, la Núria 
Feliu. Gran cantant i actriu catalana, que entre les se-
ves nombroses activitats, tenia um especial carinyo a la 
sardana. Descansi en pau.

A Cassà, per la Festa Major del 2009 se li va fer um 
acte de reconeixement en el qual se li va estrenar una 
composició, obra del compostor badaloní Jordi Paulí, 
dedicada a ella que porta per nom “Núria Feliu és sar-
dana” . La cantactriu, com a ella li agradava definir-se, 
ens va oferir um recital amb la lletra de les sardanes 
més populars. Va ser um acte inoblidable.

Exhibicions de ball i sardanes 
de la colla Mans Amigues

Actuacions de Mans 
Amnigues a Malgrat
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Parròquia de Cassà Entitats

Després del descans d’estiu en diferents 
activitats de la parròquia, comencem el 
setembre tot programant el nou curs, 
tant pel que fa a la catequesi, els dife-
rents serveis de Càritas (cal dir que du-
rant l’estiu han seguit el seu ritme habitu-
al), el grup de Vida Creixent,…

Pel que fa a Catequesi, seguim amb el 
Pla Diocesà establert fa una colla d’anys. 
Concretament està format per quatre 
Etapes, de dos cursos cada etapa:  

- Iniciació: és l’etapa de preparació a la 
Primera Comunió; comença als 7 anys; 
el primer curs es fa els divendres i el se-
gon curs es fa els dilluns; l’horari dels dos 
cursos és  d’1/4 de 6 a 3/4 de 7 tarda 
(17:15 a 18:45).

- Seguiment: correspon a l’etapa de 
després de la primera comunió (9-10 
anys). Es fa els dilluns.

- Professió de Fe: és l’etapa que abans en dèiem Comu-
nió Solemne; correspon als anys 11-12; aquesta etapa 
acaba amb la celebració de la Professió de Fe, que es fa 
conjuntament amb la parròquia de Llagostera (un any a 
cada parròquia).

- Confirmació: comprèn les edats de 13 i 14 anys. Pel 
que fa a aquesta etapa queda pendent la celebració de la 
Confirmació del curs passat, que s’havia de fer el passat 
23 d’abril; però, amb la mort del nostre bisbe Francesc, 
ha quedat ajornada pel dissabte, dia 24 de setembre, a 
les 8 del vespre, si no hi ha cap contratemps. Aquesta 
celebració es fa conjuntament amb les parròquies de l’ar-
xiprestat.

La periodicitat dels diferents cursos de catequesi és 
quinzenal (una hora i mitja).

Les inscripcions, de manera presencial, estan previstes 
pels dies 12, 13 i 14 de setembre, de 5 a 7 de la tarda, 
al despatx parroquial; també el dimecres, dia 14, d’11 a 
1 del migdia. Es pot fer la inscripció online, a través del 

formulari que hi ha penjat a la pàgina web 
de la parròquia, en l’apartat de catequesi 
(www.pcassallagostera.es). Els pares dels 
infants i adolescents que el curs passat ja 
participaven a la catequesi, rebran un mail 
per recordar-los els dies d’inscripció, amb 
la possibilitat, també, de fer-ho online.

Cal dir que és responsabilitat dels pares 
vetllar per la formació cristiana dels seus 
fills/es. La parròquia, per mitjà del Pla de 
Catequesi, ofereix aquest servei amb tots 
els recursos que estan al seu abast. Les 
persones que fan el servei com a cate-
quistes, són pares/mares dels mateixos 
infants i adolescents.

PEREGRINACIÓ A MONTSERRAT
Després de dos anys sense poder fer la 
peregrinació al Santuari de Montserrat, 

degut a la pandèmia, reprenem el pelegrinatge, organitzat 
per les diferents parròquies de l’arxiprestat de La Selva. 
Concretament serà el dissabte, dia 8 d’octubre. Les ins-
cripcions es fan a la botiga Dausà, de la plaça de la Coma. 
El termini per inscriure’s és el diumenge 2 d’octubre. Per 
a qualsevol informació cal posar-se en contacte amb la 
parròquia. També, en el full de la parròquia es pot trobar 
l’horari, preu, així com altres aspectes concrets.

VOLUNTARIS DE CÀRITAS CASSÀ
S’ha organitzat un berenar-sopar pels voluntaris de Càritas 
Cassà pel diumenge, 4 de setembre. S’anirà a la rectoria 
de Centenys, que està disponible per aquestes tipus de 
trobades. Els/les voluntaris/es ja han rebut la invitació a 
participar-hi. 

Igual com es va fer abans de la pandèmia, vol ser una 
trobada festiva de germanor, tot agraint el treball que les 
persones voluntàries porten a terme al llarg de l’any.

Enric Plantés i Badosa

Un nou curs
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Entitats Colla Excursionista

La nit del 2 al 3 del juliol passat, el Pirineu es va il·luminar amb 
multitud de fanalets en el que es va anomenar la Via Pirinenca: 
llums als cims del Pirineu, de l'Atlàntic al Mediterrani, del País 
Basc a Catalunya.

Els centres excursionistes i entitats afins van voler il·luminar la 
serralada de punta a punta per reivindicar la llibertat dels pobles. 
Entre els 300 cims il·luminats per l'autodeterminació, al Pic de 
Monturull de 2.800 m hi van pujar vint-i-cinc membres de la Colla 
Excursionista Cassanenca. Va ser cap al tard i després de sopar 
al refugi dels Estanys de la Pera (Cerdanya) que van enfilar el camí 
enmig d'una preciosa llum crepuscular i gaudir d'unes meravello-
ses vistes sobre la serralada del Cadí, la Cerdanya i Andorra. S'hi 
va col·locar un farell que romandria encès tota la nit, vetllat pels 
joves que hi van fer un bivac. La resta del grup tornaria a fer nit 
al refugi. Des del cim es van veure il·luminats nombrosos pics an-
dorrans i d'altres més propers: Perafita, Tossa Plana de Lles,... 

Podeu veure algunes imatges d'aquesta experiència inoblidable, 
com ho va ser també l'encesa de llums a les agulles de Montser-
rat de la tardor del 2020, que la Colla ha contribuït a fer-la gran. 

Dolors Rubirola

La Colla, a la Via Pirenenca
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Escola Aldric Entitats

El divendres, 15 de juliol, va ser l’últim dia del curs 22-
23 a la nostra Llar. Va ser un dia molt especial!  Les 
emocions estaven a flor de pell, s’acostava el moment d’ 
acomiadar-nos... 

Pels infants que han estat amb nosaltres els cursos 
d’I0 i I1  és un fins aviat, ja que tindrem la sort de retro-
bar-nos al setembre i ens podrem explicar totes les aven-
tures viscudes aquest estiu amb les nostres famílies! 

Pels més grans de la Llar, els d’I2, sí que és un arre-
veure! Aquesta etapa ja ha finalitzat i toca començar una 
de nova que de ben segur us portarà un munt de nous 
aprenentatges, descobertes, experiències, amistats... A 
la Llar us hem vist créixer i enyorarem seguir-vos acom-
panyant en aquest camí, però, tenim la certesa que con-
tinuareu sent molt feliços perquè no us faltarà qui us faci 
costat en aquesta nova etapa.

I un dia especial mereixia una celebració única! Així que 
les mares i pares de l’AMPA ens van organitzar una festa 
al pati de la Llar. Es va fer entrega de les orles a totes 
les nenes i nens d’I2, vam  berenar i vam ballar i cantar 
plegats gràcies a l’animació d’en Jaume Ibars, que ens 
va fer passar una molt bona estona, com podeu veure a 
la fotografia de la dreta.

Moltes gràcies AMPA per tota la feina que heu fet!  
Gràcies també a totes les famílies per confiar en nos-
altres un curs més! Tenim sens dubte la millor feina del 
món! 

Fi de curs a la 
Llar d'Infants
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Cada mes d’agost a La Salle Cassà 
ens agrada enviar alguna cosa espe-
cial al Llumiguia. Si algú es jubila és 
una entrevista on aquesta persona re-
corda moments especials o emotius. 
D’altres vegades publiquem notícies 
de darrera hora, o que van quedar 
penjades durant el  curs. Enguany us 
volem oferir un reportatge fotogràfic 
que reflecteix el dia a dia de la nostra 
escola. Per descomptat, unes quan-

tes fotografies no poden copsar la 
complexitat i riquesa d’una sola jorna-
da escolar. 

Veurem si aquest és el darrer any 
del malson i el primer de la tornada a 
la normalitat. A les fotografies aquesta 
dualitat queda ben reflectida: l’alumnat 
portava mascaretes o no en funció de 
l’edat, el moment i les circumstàncies. 

No només ha sigut un curs difícil per 
la pandèmia, també hem començat a 

implementar el Nou Context d’Apre-
nentatge (NCA) a diferents cursos. 
Però encarem aquestes dificultats 
amb moltes ganes i energia. La nos-
tra feina ens apassiona i la fem tan bé 
com sabem. Des dels seus inicis La 
Salle Cassà s’ha bolcat al servei dels 
infants i joves del poble i dels seus vol-
tants. Estem molt orgullosos de tota 
la feina que hem fet, i del llegat que 
deixem generació rere generació.

Resum fotogràfic curs 21/22
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Col·legi La Salle Cassà Entitats
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/ Remei, 163 – Nau 2 / 17244 – Cassà de la Selva
Telf. 972.46.44.50 – 697.678.231
email: administracio@itcassa.com

Horari: Dilluns a divendres: 7h – 15h
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Institut de  Cassà Entitats

Comiat del personal 
de neteja de l'Institut

La Carmen Saez, La Mari Salguero i la Maria 
Teresa Rodriguez conformen l'equip de nete-
ja del personal de neteja l'Institut, alguna de 
les quals amb més de trenta anys de feina al 
centre.

Amb motiu de la seva jubilació es va fer una 
petita festa de comiat al centre com podeu 
veure a les imatges. Bona sort!

primopiano
formació a mida

C/ Enric Coris 13, 1r · Cassà de la Selva

www.primopiano.cat · info@primopiano.cat

650 397 735 @primopianocassa

Ens encanten
les matemàtiques,

t’ajudem?

Inscripcions a partir del
22 d’agost

Inici del curs el
5 de setembreBuffet lliure a 

la carta

Restaurante 
shangai
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Esports UD Cassà / Futbol

Emoció fins al final al torneig 
de futbol 7 de la UD Cassà

Els campions del Grup B celebren el títol
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UD Cassà / Futbol Esports

Equips finalistes de diferents grups del torneig d'enguany
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Esports UD Cassà / Futbol

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

L’equip Yale Conec va repetir triomf al 
grup A del torneig de futbol7 de Cas-
sà que divendres al vespre va disputar 
les seves finals.

En el torneig, organitzat per la UD 
Cassà, hi ha participat més de cin-

quanta equips distribuïts en diferents 
categories que durant cinc setmanes 
han disputat els partits  de les diver-
ses fases de competició.

Els resultats de les diferents finals 
van ser:

Grup E: Júniors – Sara Goza FC, 1-2
Grup C: Rebentats – Peaky Blinders 

JDM, 2- 1
Grup C+: Tecnical – Nyec FC , 0 – 2
Grup B: Barrils Reunited – Yaya  

vayacaño, 4 -1

Molt de públic a cada jornada del torneig de futbol 7; a sota i 
a la pàgina següent, imatges de les finals.

60    Llumiguia · núm. 834 · agost 2022 



UD Cassà / Futbol Esports

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina

Grup A: Ferrocarrils Genís – Yale 
Conec, 0 – 2

Per tant, els campions de cada ca-
tegoria van ser: Sara Goza (grup E), 
Rebentats (E), NYEC FC (C+), Barrils 
Reunited (B) i Yale Conec (grup A).

Els partits es van disputar amb 
nombrós públic  a les graderies del 
municipal, una petita part del qual va 
participar en una picabaralla que es 
va produir un cop finalitzada la final 
del grup C; un jugador de l’equip per-
dedor es va abraonar contra un de 

l’equip vencedor, cosa que va motivar 
una posterior intervenció d’un grup 
d’espectadors; finalment es va res-
tablir la calma sense més incidents. 
Dotacions de la policia local i Mossos 
d’Esquadra es van personar al camp 
poc després.

PREPARANT LA TEMPORADA 
2022/23
La Unió Deportiva Cassà ja està per-
filant com serà la propera temporada 
22/23 en la qual hi ha una previsió 

d’arribar fins a 24 equips distribuïts 
en diferents categories de futbol mas-
culí i femení.

El director esportiu del club, Quim 
Boadas, considera molt important 
que la propera temporada es pugui 
fer ús del nou camp de gespa artifici-
al, ja que això pot ajudar a millorar els 
entrenaments  de tots els equips en 
gaudir de més superfícies  i un horari 
més adequat a les edats dels nois i 
noies.

De moment els equips tècnics dels 
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Esports UD Cassà / Futbol

diferents equips de la UD Cassà seran els següents:
UD Cassà A. 2a catalana. Entrenador: Javi Salamero. 

2n entrenador: Sergi Torres; porters: Marc Martínez dele-
gat: Manel Chillaron.

UD Cassà B: 4a catalana: Marc Teixidor i Kike Pardo; 
delegat: Eduard Duran.

Femení 1a catalana: Aina Maresma i Jordi León
Juvenil A: Edgar Garcia i Ali Dukuray
Juvenil B: Eduard Grau i Alejandro Sanaagorda
Cadet/Juvenil femení: David Bravo 
Cadet masculí A: Toni Rosas i Yaya Suso
Cadet B: Kike Pardo
Infantil A: Pol Masgrau i Adrià Valero
Infantil B: Natxo Garcia i Jose Garcia
Infantil C: Arnau Gamell
(pendent un  possible infantil D)
Infantil femení A: Gina Miquel i Maria Triola
Infantil femení B: Neus Juncà i Tracy Murphy
Aleví masculí A: Yaya Suso i Martí Figueras
Aleví B: Lluís Santamaria i Jordi Bosch
Aleví C i aleví femení: per concretar
Benjamí A: Xevi Subirana

Primera sessió d'entrenament de l'equip sènior masculí A; sota, Javi Salamero dona instruccons als jugadors.
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Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

Benjamí B: Àlex Martí i David Co-
mas

Benjamí C: per concretar
Prebenjamí A: Albert Izquierdo i Eu-

dald Malagon
Prebenjamí B: Arnau Matas i Marc 

Vila
Prebenjamins C: per concretar
Escoleta: Susi Risquez i Noa Duran

COMENCEN 
ELS ENTRENAMENTS
Aquest mes d’agost han començat els 
entrenaments dels equips sèniors de 
la UD Cassà de acres a afrontar la 
nova temporada. L’equip sènior mas-
culí A va encetar les sessions a les 
ordres de Javi Salamero el 12 d’agost 
i quatre dies més tard ho va fer l’equip 
femení que entrenaran Aina Maresma 
i Jordi Leon.

Els masculins van  disputar el torneig 
Vila de Cassà el diumenge, 21 d'agost, 
contra el degà del futbol català, el Pa-

lamós; el partit va servir de prova per 
ambdós equips i en el cas dels homes 
de Javi Salamero es va comprovar 
com plantaven cara de forma decidi-
da a un equip d'una categoria superior 
(2a catalana versus 1a).

Al final del matx el resultat va ser 
d'empat a un gol (espectacular el del 

Cassà, obra de Sergi Massegur) i el  
títol es va decidir als penals; a la tan-
da, el Palamós  va estar més encertat 
que el Cassà, que en va fallar dos, i va 
guanyar el Trofeu Vila de Cassà, que 
li va lliurar l'alcalde, Robert Mundet.

Fotos: Eduard Duran i J. C. C.

Màxima ambició a l'equip sènior femení de 1a 
divisió, el primer dia d'entrenaments.
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En la nova temporada 2022-2023 als 
equips de bàsquet sèniors tant mas-
culí com femení del Foment Deportiu 
Cassanenc tindrem algunes novetats.

Pel que fa a l'equip de 2a catalana 
sènior masculí hi haurà les següents 
novetats: En primer lloc el jugador 
Genís Duch Blanquera que estava a 
l'equip de 3a categoria (foto de la dre-
ta) pujarà al primer equip. En Guillem 
Torrentó es dona de baixa de l'equip i 
els altres seguiran en el mateix grup. 
Els jugadors Joel Abulí i Marc Torrent 
jugaran a 3a categoria.

Pel que fa als equips femenins, 
l'equip de 1a catalana desapareix i les 
jugadores cassanenques Carla Bar-
nés i Ana Ramirez  jugaran a 2a cata-
lana sènior femení; altrament, Maria 
Massegur fitxa pel C.B. Tordera que 
juga a Copa Catalunya.

EQUIPS  I  ENTRENADORS  TEM-
PORADA  2022-2023
Per la nova temporada 2022-2023 a 
manca de completar alguns serrells 
es compta amb un total de prop de 
300 jugadors/jugadores; tindrem els 
següents equips i entrenadors:
ESCOLETA: Laura Saubi i Jordi Tor-

rent.
PREMINI MASCULÍ”B”: Iker Cuellar.
PREMINI MASCULÍ “A” : Cristina 

Porsell.
MINI MASCULÍ : Joel Abulí.

MINI FEMENÍ “B” : Berta Besses i 
Laura Saubí.

MINI FEMENÍ “A” : Gerard Jimenez i 
Claudia Garcia,

PREINFANTIL MASCULÍ: pendent

INFANTIL MASCULÍ: pendent
INFANTIL FEMENÍ : Claudia Garcia.
CADET FEMENÍ: pendent
CADET MASCULÍ: Marc Busquets 

Rincon.
JÚNIOR MASCULÍ: Marc Busquets 

Rincón i Marc Massachs.
JUNIOR FEMENÍ : Elena Pagés i 

Berta Besses.
SÈNIOR FEMENÍ 2ª catalana: Ge-

rard Nuell. Equips participants al 
grup: C.B. Banyoles, C.B. Grano-
llers 2, C.B. Sant Celoni, C.B. Vila-
blareix, C.B.l'Escala, C.B. Parets, 
B.C. Fontajau, C.B. Blanes A, C.B. 
Tona A, C.E. Palamós, C.B. Vall d'en 
Bas, C.B. Argentona A, C.B. Quart i 
F.D.Cassanenc.

El primer partit es jugarà el dia 24 
de setembre (dissabte) a les 17h45' 
a la pista del C.B. Vall d'en Bas.

SOTS 21 MASCULÍ: Sergi Rojals.
SÈNIOR MASCULÍ B, 3a categoria: 

Damiá Xifra.
SÈNIOR MASCULÍ A, 2ª catalana: 

Albert Arderiu. Equips participants al 
grup: C.B. Tordera, C.B.Vic, U.E,Ripoll 
A, C.B. Farners A, Bàsquet Vilafant, 
CEEB Tordera, C.B. l'Escala, C.B.Salt 
B, C.B. Vall d'en Bas, C.E.Vilatorta, 
B.C. Torroella, C.E.Onyar i F.D.C Auto-
matismes Cassà.

El primer partit es jugarà a casa al 
PV3 el 25 de setembre (diumenge) 
a les 5 de la tarda contra el C.B.Vall 
d'en Bas.

Preparant la nova temporada
Desapareix l'equip de 1a categoria femenina

CAMPUS  DE  BÀSQUET. ESTIU 
2022
El dijous 23 de juny va comen-
çar el Campus de Bàsquet del 
F.D.Cassanenc que s'acabà el 29 de 
juliol en total foren 25 dies.

Els monitors i premonitors foren 
els següents: Joel Abulí, Iker Cuellar, 
Yeray Ortega, Andrea Albacete, Jordi 
Torrent, Jordi Vilà, Pol Bagué, Marti 
Vilà, Npenda Dukuray, Tanit Sanchez.

Els participants van ser: Ivet Bagué, 
Ivette Vilà, Anna Vilà, Paula Hidalgo, 
Jana Esparraguera, Jordi Senen, Nil 
Nin, Marti Amores, David Puigmolè, 
Cecs Ros, Sergi Riera, David San-
chez, Pol Puig, Arnau Senen, Oriol, 
Liam Vilà , Marina Valentí, Jan Fus-
té, David Palomo, Aran Valentí, Cecs 
Amat, Oriol Nin, Martí Duran, Arnau 
Fusté, Lluc Puig, Bryan, Arcadi Vilà, 
Oriol Pellicer, Mariona LLoveras, Leo, 
Nil Cáceres, Alex Hidalgo, Damià Rie-
ra, Tània.

En un dia normal les activitats van 
ser les següents: 

De 9 hores a 10 hores es va al 
camp de sorra al costat del PV3 es 
fan activitats conjuntes.

De 10'30 a 11'30 piscina.
De 12 hores a 14 hores entrena-

ments per grups, separats per edats 
i lligueta(torneig).

Aquest any a causa de les altes 

temperatures no s'ha pogut anar a la 
Pineda Fosca com es feia en altres 
anys que cada divendres s'hi anava 
amb bicicleta i s'han buscat altres al-
ternatives; també s'han fet activitats 
conjuntes amb les altres seccions del 
club (hoquei i patinatge).
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En Sergi Jimenez a l'actualitat; a dalt, entrenandor de l'equip cadet femení 
la temporada 2004-05, que van quedar subcampiones territorials; a la dreta, 
com a jugador del sènior de 2a catalana la temporada 2007/08..

Aquest mes parlem amb l'exjugador i exentrenador cas-
sanenc Sergi Jimenez Salvador, nascut el 9 de Febrer del 
1982.
Comenta el teu historial esportiu
Dels 6 anys als 13 anys vaig jugar a la Salle Cassà.

Dels 13 anys als 20 anys: al F.D. Cassanenc (fins a de-
butar a Copa Catalunya).

Dels 21 anys als 24 anys: C.B. Nou Caulés (Vidreres) 
Sots 25 (Campió), 2a Catalana (Campionat de Catalunya i 
1a Catalana.

Dels 24 anys als 25 anys: C.B. Riudarenes (Territorial).
Dels 25 anys als 26 anys: F.D. Cassanenc (2a Catalana).
Dels 30 anys als 34 anys – C.E. Caldes (3a Catalana)
Com a entrenador: 
Del 1997 al 2005, a l'FD Cassanenc:
1997-,98: segon entrenador Premini masculí juntament 

amb Xavier Fábregas
1998-,99: escola de bàsquet, juntament amb la Bibiana 

Ferrer.
1999-2000: Mini masculí.
2000-01: Premini masculí.
2001-02: Infantil masculí.
2004-05; Cadet femení. subcampió Provincial
2001-05: C.B.Vilobí (equips de formació).
Del 2003 al 2015: C.B. Nou Caulés. Equips de Mini fins 

al Senior femení.
2008-09: C.B. Llagostera (Sènior  Femení 1a Catalana)
2015-22, C.E.Caldes de Malavella:
2015- 16 Cadet femení; subcampiones Provincials.
201617: Júnior femení.
2017-18 júnior femení; subcampiones Provincials.
2018-19: cadet femení.
2019-20: Júnior femení 
2020 – 21 Sots 21 femení.
2021-2022 – Sots 25 masculí.

Família?
Estic casat i vivint a Vidreres.
De què treballes actualment?
Des de fa 13 anys, soc Cap de Planta en instal·lacions de 
tractament d'aigües residuals.
Quin esport practiques en l'actualitat?

Exjugadors/ores del Foment Deportiu Cassanenc

Parlem amb Sergi Jimènez

Ara mateix, cap. M'agrada anar a caminar i a córrer de 
tan en tan. I quan s'ofereix la possibilitat, alguna partida  
de pàdel però poca cosa.

Realment, fins aquest mes de maig que he deixat el món 
del bàsquet, no tenia gaire temps per fer altre esport.

Li desitgem  al Sergi molta sort i donar-li les gràcies 
per tot el que ha donat pel bàsquet a tots els clubs  on ha 
estat.

Xavier Carrera Bosch
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1R MEMORIAL ANGEL VIANA  
I  XÈ TORNEIG XEVI CARRERA
El proper dissabte,10 de setembre 
se celebrarà el Primer Memorial 
Àngel Viana i el desè Torneig Xevi 
Carrera. Al PV3 de Cassà de la Sel-
va. A les 6 de la tarda es jugarà el 
partit de sènior femení (2ª catala-
na). A les 8 de la tarda es jugarà 
el partit de sènior masculí (2ª ca-
talana). Al final de cada partit es 
farà l'entrega de trofeus a tots els 
equips participants.

L'Àngel va estar al F.D. Cassa-
nenc com a jugador, entrenador i 
com a membre de la Junta del club 
des del 1970 fins al 2006 Ens va 
deixar el 3 de desembre del 2014 
a l'edat de 56 anys.

EQUIPS GUANYADORS. 
TEMPORADA 2021-2022
Després de dues temporades 
sense poder celebrar per culpa 
de la Covid-19, el divendres 10 
de junyes va celebrar a les 7 
de la tarda al pavelló de Llam-
billes el repartiment de trofeus 
als Campions i Sots-Campions 
de les categories Territorials 
de Girona de bàsquet.

Els representants del F.D. 
Cassanenc en categoria de 
Premini masculí (foto superior 
esquerre) que ha quedat Cam-
pió del nivell A està format per 
els següents jugadors: Nil Cà-
ceres, Cesc Ros, Pol Puig, Ori-
ol Pellicer, Àlex Hidalgo, Arnau 
Fusté, Jan Fusté, Niels Heith-
brink, Arnau Senen, Andreu 
Solench. Entrenadors: Cristina 
Porsell i Robert Piñatares.

L'altre equip va ser el Cadet 
masculí (foto superior dreta) que ha 
quedat Campió  del nivell B  i està for-
mat per: Jan Amat, Pol Bagué, Arnau 
Martí, Pau Rabionet, Miquel Angel 

Villalba ,Marti Vila, Jordi Torrent  i 
Mark Shyskov. Entrenadors: Joel Abu-
lí i Joan Teixidor.

L'equip   de la 3a sènior femení B 

(sobre aquestes línies), que ha quedat 
Sotscampió, està format per: Clara 
Busquets, Cristina Porsell, Paula Tei-
xidor, Irene Vila, Claudia Garcia, Laura 
Saubí, Elena Teixidor, Tania Sanchez, 
Berta Besses i Andrea Torres. Entre-
nadors: Gerard Nuell i Irene Mayoral.

SOPAR  FINAL DE TEMPORADA 
DEL FOMENT  DEPORTIU  CAS-
SANENC
El passat dia 18 de juny (dissabte) 
de 2022 es va celebrar el sopar de 
final de temporada del Foment Depor-
tiu Cassanenc. La nova junta del club 
va portar aquesta iniciativa  estesa a  
totes les seccions (bàsquet, hoquei i 
patinatge) i a tot el públic en general 
per celebrar de manera conjunta un 
sopar de final de temporada al Pas-
seig Vilaret de Cassà de la Selva.

Va ser un èxit de participació, ja que 
hi varen assistir unes 340 persones 
que va degustar una excel·lent botifar-
rada.

Hi varen col·laborar l'Ajuntament de 
Cassà i carnisseria Lloveras.

Xavier Carrera Bosch
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PARTIT  DE  VETERANS.
El dissabte18 de juny, a les 6 de la tarda, es va celebrar 
al pavelló del Foment Deportiu Cassanenc el partit de ve-
terans amb participació d'aquesta nova generació de juga-
dors que entrenen durant tot l'any cada dimarts a les 8 del 
vespre al pavelló del F.D.Cassanenc.

EQUIP BLAU CONSTRUCCIONS  DAUSET  38  - EQUIP 
BLANC  AYACH  37

Equip  Blau CONSTRUCCIONS DAUSET: Gubau (9), 
D.Fabrega, Rojals (11), Pajares (2), Verdaguer, Solanes 
(8), Roch (6), P.Moncadas.

10 faltes pers; cap eliminat; 4 triples: 2 Roch, Rojals, 
Gubau.

Equip blanc AYACH: E.Ayach (4), Coris, Viana (4), Baijet 
(4), Abarhon (6), Mellouk (14), Sabni, P.Vila (5).

11 faltes pers; cap eliminat; 3 triples: 2 Mellouk, P.Vila.
Parcial cada 5 minuts: 9-8,19-18,26-25,38-37.
Taula: Laura Saubí.
El partit va estar molt interesant degut a la igualtat en el 

marcador, al final dels 40 minuts va guanyar l'equip BLAU 
CONSTRUCCIONS DAUSET al estar més encertat en el tir 
en  els minuts finals del partit.

Esperem que el proper dia 26 de desembre puguem 
celebrar la DIADA DE VETERANES I VETERANS tal com es 
feia tradicionalment . Fa dos anys que no es pot celebrar 
per culpa del COVID-19.

3X3 DE BÀSQUET A LLAGOSTERA
En el 3X3 de Llagostera que se celebra durant el 
mes de juliol, en aquesta edició hi ha participat 
l'equip  THE SAVIORS,( Oriol Nin, Martí Amores, 
Martíi Duran) representació Infantil masculí de Cas-
sà de la Selva. Han disputat 3 partits contra altres 
equips de Llagostera en una lligueta durant tot el 
mes de juliol. En l'últim dimecres del mes de juliol 
(dia 27), després de quedar primers de la lligueta, 
han disputat la final. Aquest partit consisteix, com 
la resta de partits de la lligueta, en 10 minuts en 
els quals l'equip THE SAVIORS ha resultat guanya-
dor. Com a Campions infantils del 3X3 de Llagostera 
han obtingut un premi consistent en un sopar en un 
restaurant de la localitat d'un import de 100 euros.

En el mateix  3X3 també es disputa un concurs de 
triples on la representació de Llagostera va obtenir 
el primer classificat.

MOLTES FELIÇITATS i a disfrutar del premi!!!
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Cassà de la Selva va aglutinar durant el cap de setmana 
del 9 i 10 de juliol les 42 formacions que van participar al 
Campionat de Catalunya de Xous Promoció 2022, celebrat 
al Pavelló Municipal de la localitat.

Dissabte van competir una vintena de grups en modalitat 
Xou Júnior i Quartets. A la primera categoria va guanyar el 
CPA Girona, amb l'actuació 'Compartim', que va rebre 38 
punts de valoració. L'AE Fornells, amb 'Vola', va fer-se amb 
la segona posició, mentre el CPA Roda va finalitzar tercer 
amb 'Here we go'. Pel que fa als quartets, l'actuació gua-
nyadora va ser 'Elàstics', del CP Térmens, que van rebre 
30'20 punts de valoració. Van completar el podi el CE Bell-
lloc amb 'Medusa' i el CE Vendrell amb 'Respect'.

Diumenge va ser torn per a la resta de grups, que com-
petien en modalitat Xou Petit i Xou Gran. El CP Ciutat de 
Sabadell va proclamar-se campió de Xou Petit, rebent 
34'30 punts per 'Invocada'. Les actuacions 'Al foc!' i 'Camí 
al Valhalla', del CPA Girona i del FC Rosario Central respec-
tivament, van consolidar-se a la segona i tercera posició. 
L'equip guanyador de Xous grans va ser el CP Guixolenc, 
amb 29'80 punts per 'Irresistible'. El CP Cristinenc va ser 
segon amb 'Un mur de sentiments' i el CPA Castellbisbal 

va ser tercer amb 'Història de la Sagrada Família'. En Xou 
promoció per pat del Foment hi va participar el grup pro-
moció júnior integrat per 12 patinadores de 10 a 12 anys 
amb l'espectacle "Més enllà dels núvols".

Obtinguen una merescuda 13ena pocició.Participants: 
Berta Ribugent, Laia Bernatallada, Ariadna Bosch, Maria 
Sanchez, Aina Valls, Nora Daza, Ivet Carreras, Nicole Orti, 
Fiona Almansa, Chloe Almansa Noa Perez i la Mercé Bou.

Un dels moments de presentació dels participants al campionat; a les altres imatges, 
actuació del grup de l'FDC.

Campionat xou promoció a Cassà
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OBERTS DE PROMOCIÓ 
I FORMACIÓ, A CASSÀ
El cap de setmana del 16 i 17 de juliol 
es va celebrar a Cassá un doble open 
que tancava la temporada del Opens 
de Girona.

El dissabte dia 16 va tenir lloc l’Open 
per els nivells de promoció 1,2,3 i 4  
al Foment i al PAv3, amb una llarga 
jornada  que va comença a les 8:30h 
del mati i va posar fi a les 8:00 del 
vespre. Mes de 12h de patinatge a 
doble pavelló que va porta a Cassà 
mes de 200 patinadores i patinado-
res que  van mostra a la pista tot el 
que saben fer! 

El diumenge 17 de juliol es va dis-
putar al Foment l’Open pels nivell de 
formació  5, 6 i 7, amb més de 100 
patinadors compatin.

Del nostre club hi van participar tota 
una colla de patinadores que demos-
tra tot el que havien millorat aquest 
any i es van aconseguir uns molt bon 
resultats!

Del nostre club hi van  participar,  
en els nivells 1,2,3 i 4: 

Nivell1:
Benjamí: Aina Viñuelas, Leyre Frei-

xas,
Prebenjamí: Paula  Albiol
Nivell 2:
Infantil: Mar Porcel
Aleví: Martina Albiol
Nivell 3:
Benjamí: Laura Navarrete
Aleví: Noa Perez
Nivell 4:
Infantil: Ada de Maria
Aleví: Natália Navarrete
I dels nivell 5, 6 i 7

Nivell 5:
Infantil: Ivet Carreras
Nivell 6:
Infantil: Ariadna Bosch, Mercé Bou i 

Maria  Sanchez
Nivell 7:
Cadet: Paula Arboleas, Nora Ribu-

gent i Dúnia Noguè
Infantil: Berta Ribugent, Laia Berna-

tallada i Carlota Vila
A més, nou d’elles van aconseguir 

pujar al podi amb  primeres, segones 
i terceres posicions, de diferent cate-
goria i nivell.

Totes elles van ser acompanyades 
per les seves entrenadores: Sílvia 
Currius, Lígia Vegas, Laura Alba, Que-
ralt Juliá i Jordi Dalmau.

L'enhorabona a totes!

Les patinadores del Foment Aina Viñuelas, Laura Navarrete, Leyre Freixes, Martina Albiol i Paula Al-
biol en la seva participació als opens celebrats a Cassà,

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com
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El divendres 15 de juliol, Sportmadness Girona va organit-
zar un torneig de pàdel nocturn en el Club Tennis Cassà.

Els partits es van disputar de 18:00 h a 00:00 h
Tots els participants, dels quals en veiem diverses imat-

ges en aquesta pàgina,  van gaudir d'un bon ambient i 
d'una botifarrada al final del torneig.

En categoria mixta la parella guanyadora va ser Robert 
Camós i Mar Rivas; en categoria masculina van guanyar 
la parella formada per  Marc Bravo i Josep Fuertes.

Esports CTC / Pàdel

Torneig de 
pàdel nocturn

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us recomana 

-només faltaria!- les especialitats 
l latines o un plat típic de casa 

nostra. 
Som al carrer del Raval,   55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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El divendres 22 de juliol es va fer l'acte de lliurament  dels 
premis de la 3a Lliga Intersetmanal del Club Tennis Cassà. 
En aquesta edició hem tingut com a novetat la categoria 
femenina.

Els premiats van ser: 

Categoria masculina 
1a fase de grups
GRUP A: campió Pablo Araya
GRUP B: campió Andreu Aguiló
GRUP C: campió Josep Vila

2a fase quadre final: 
Campió quadre principal: Pablo Araya
Fnalista quadre principal: Ishar Nicolau
Campió quadre consolació: Jordi Moll
Finalista quadre consolació : Albert Iglesias

Categoria femenina 
1a fase de grups
Campiona grup A: Elena Lloveras
Campiona grup B: Gemma Puig

2a fase quadre final: 
Campiona quadre principal: Gemma Puig

CTC / Tennis Esports

Cloenda lliga intersetmanal
Finalista quadre principal: Elena Lloveras
Campiona quadre de consolació: Mariona Molina
Finalista quadre de consolació: Sara Blanquera .
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Ocells de Cassà Col·laboracions

29. Cigonya
Som a les darreries d’agost i des de 
principi de mes es van veient cigo-
nyes creuant el cel o aturades als 
camps dels pobles del nostre vol-
tant i també de Cassà. Estan ja de 
tornada cap a l’Àfrica, on passaran 
l’hivern. 

Abans quan érem petits ens ex-
plicaven que els nounats venien de 
París portats per una cigonya, dins 
d’un farcell que transportaven pen-
jant del bec; una història tan fanta-
siosa com falsa, però que fa que la 
cigonya sigui un dels primers ocells 
de què sentim parlar quan som in-
fants. A part, com que és tan bo-
nica, també protagonitza contes i 
cançons i, és per això que tots de 
ben petits en coneixem el nom i sa-
bem com és la cigonya.

La CIGONYA (Ciconia ciconia) és 
l’ocell més gros que podrem veure a 
Cassà; fa 1 metre  d'alçada i gaire-
bé 2 metres amb les ales obertes. 
Té el plomatge de color blanc amb 
una franja negra a les ales.

El bec fa 15-19 cm de llarg i és de 
color vermellós; el coll és allargat i 
mòbil. Les potes també són llargues i de color rogenc. No 
hi ha dimorfisme sexual, mascles i femelles són iguals.

Vola a gran alçada amb el coll estirat, movent les ales 
lentament. Quan és a terra o en aigües someres, cami-
na a poc a poc buscant aliments. Quan reposa a l’aigua 
s'aguanta sobre una sola pota, això ho fa per conservar la 
calor corporal.

ALIMENTACIÓ. Menja insectes, petits mamífers, cucs, 
crancs, llagostes, granotes, sargantanes, serps petites i 
peixos. En els darrers anys s’ha acostumat a anar als abo-
cadors on troba sense gaire esforç restes de menjar.

REPRODUCCIÓ. Fa el niu dalt d'edificis alts, xemeneies, 
campanars i arbres. El niu està fet amb branques, fang i 
altres materials com fragments de roba. La femella pon 
3 o 5 ous de color blanc i els cova durant 5 setmanes; 
després neixen els pollets que romanen al niu durant unes 
8-9 setmanes. Durant tota la seva vida solen mantenir la 
mateixa parella, i cada any acostumen a utilitzar el mateix 
niu per reproduir-se. A Cassà no hi nidifica.

Les cigonyes no canten perquè no tenen siringe (òrgan 
que permet emetre sons i imitar-ne d’altres) i, per això, la 
seva manera de comunicar-se és a través del claqueig, que 
consisteix a  repicar el bec tot arquejant el coll enrere per 
amplificar-ne el so. Aquest comportament s'utilitza com a 
salutació entre les aus, després del coit, i també com una 
exhibició d'amenaça

DISTRIBUCIÓ. Viu prop de zones humides, aiguamolls i 
també en zones urbanes. A l'hivern emigra cap a l'Àfrica 
passant per damunt de l'estret de Gibraltar i a la primave-
ra retorna. Algunes cigonyes no emigren i es queden tot 
l’hivern a Catalunya; prop de casa nostra tenim poblacions 
força abundants als aiguamolls de L’Empordà i a l’estany de 
Banyoles. A Cassà les podem veure sobrevolant el poble al 
març-abril de pujada cap al nord o ara, agost i setembre, 
de tornada cap a l’Àfrica. A vegades s’aturen als camps o 
en edificis del poble, fins i tot a l’església, oferint una imat-
ge ben espectacular.

 La cigonya blanca ha disminuït força les seves pobla-

cions a nivell europeu per diverses raons: la destrucció 
del seu hàbitat, l’ús de substàncies químiques antiplaga i 
sobretot pels accidents mortals en xocar amb línies elèc-
triques. La cigonya està inclosa a la Llista Vermella d’es-
pècies amenaçades de la UICN (Unió Internacional per a 
la Conservació de la Natura), per això cal vetllar per evitar 
aquestes electrocucions.

Aquest any s’han trobat moltes cigonyes electrocutades 
al pla de Penedes i també a la zona dels estanys de Sils. 
El problema rau en la manca de manteniment del cablejat 
elèctric per part de la companyia que tots sabem, que no 
acompleix els protocols establerts.

Us animo que sortiu cada vespre a voltar, mireu enda-
vant i sobretot amunt en direcció a la plana de La Selva, ha 
començat la migració cap al sud i a Cassà estem sota les 
rutes migratòries. Vejam quantes cigonyes veiem enguany!

I si no en veieu no passa res, sempre ens quedarà la 
cançoneta:

La cigonya
(Cançó popular alemana)
Ja la cigonya s’ha aturat,

au de pota ranca,
duu mitges d’un vermell pujat

i casaca blanca.
Les granotes amb el bec,

es cruspeix tot fent qüec, qüec!
Saltant la xarranca.

Ha fet el niu al campanar
vola i mai no es cansa,

quan vingui el fred se n’anirà
a cercar bonança.

Les granotes amb el bec
es cruspeix tot fent qüec, qüec!

Saltant la xarranca.

Xon Vilahur

        Grup de cigonyes a la teulada de la col·legiata d'Alfaro, a la Rioja
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (agost 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

Referèndum: Sí, no m’he equivocat. El dia 6 de Juliol de 
1947 es va celebrar un referèndum a tot Espanya. El mo-
tiu: Votar la “Ley de Sucesión a la Jefatura del Estado”. 
Aprovar aquesta norma implicava reconstituir Espanya 
com a Regne, convertir en vitalícia la figura del “Jefe de Es-
tado” i donar-li a aquesta “persona” la prerrogativa d’ano-
menar el seu successor, a títol de Rei o Regent. A efectes 
pràctics, amb el referèndum el que es buscava per part 
del Règim era reforçar la seva imatge de cara a l’exterior 
amb una falsa obertura democràtica i enfortir la sensació 
de suport popular al “Caudillo”.  

A Cassà es van obrir cinc col·legis electorals i hi havia 
un cens de 3.486 ciutadans. Els resultats foren els se-
güents: 3.143 vots emesos (90% de participació), dels 
quals 2.963 van ser favorables a la llei, 100 van ser en 
contra i 80 van ser declarats nuls. Per entendre aquests 
resultats s’han de tenir en compte varis factors. El primer 
és que la participació era obligatòria, d’aquí la xifra del 
90% de votants. El fet de no votar implicava la publicació 
del nom del “rebel”, una amonestació, el recàrrec d’un 2% 
a la contribució i la pèrdua del 5% del seu sou en cas que 
fos funcionari públic. 

Respecte al què havien de votar els electors el règim 
també ho tenia molt ben controlat: Des de la Delegación 
General de Prensa es van dictar directrius a complir per 
tots els diaris i revistes del país per tal de convèncer la 
gent que havia d’anar a votar Sí al referèndum. Un exemple 
va ser el Diari “Los Sitios” en què en els dies anteriors a 
la votació es va implicar activament a favor del Sí amb ar-
guments tan sòlids com el que podeu veure a la fotografia 
que s’adjunta.

I per acabar de tenir-ho “atado y bien atado” es van re-
partir unes instruccions als Presidents de Mesa que ha-
vien de seguir durant el dia de la votació.  Per posar un 
exemple, es deia que a les tres de la tarda s’havia d’avisar 
als Interventors perquè portessin gent per votar a nom de 
persones que fins a aquella hora no ho haguessin fet. 

I això no s’acabava aquí perquè a l'hora de fer l’escrutini 
també hi havia unes directrius fixades: El President aniria 
clavant les paperetes de forma que  com a mínim 8 de 
cada 10 anessin al punxó del Sí fos quin fos el vot real. 
Si algú dels presents posava en dubte el sentit d’alguna 
papereta i la volia veure el President s’hauria de fer l’ofès i 
demanar que l’individu retirés la proposició. D’instruccions 

n’hi havia moltes més. però tampoc em voldria esplaiar 
doncs crec que queda clar com funcionaven les coses. 
Veient el panorama i analitzant per sobre els resultats de 
Cassà es fa difícil definir com a versemblants quantitats 
tan rodones com els 100 vots en contra, els 80 nuls i el 
90% de participació. Almenys al meu humil entendre. 

 
Un missioner a Cassà: A l’estiu de 1947 feia dos anys 

i escaig que s’havia acabat la II Guerra Mundial i els estralls 
que havia causat encara es notaven a la població que ho 
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havia patit. A la nostra vila ens va vi-
sitar un missioner alemany, el Rdo. P. 
Baussmann per explicar precisament la 
situació desoladora en què es trobava 
el seu país després del pas de la guer-
ra. L’acte va tenir lloc el dia 3 de juliol 
al Teatro Nacional i des de la revista ja 
s’anunciava que s’organitzaria una cam-
panya de recollida de tot tipus de roba 
així com també es recollirien almoines 
en metàl·lic pel poble alemany.  

 
Festival de final de curs de les Es-

coles Nacionals: El mencionat festival 
va tenir lloc al Teatro Nacional el dia 
12 de juliol i els alumnes van obsequiar 
el públic amb diverses cançons, poesi-
es, cants rítmics i altres números des-
tacables fent-los xalar de valent. 

Altres: El 18 de juliol de 1947 es 
va publicar l’aprovació de la gratifica-
ció excepcional (paga doble) per les 
activitats no reglamentades equiva-
lent a una setmana de treball. Per 
aquest motiu i no cap altre es va dis-
putar un partit de bàsquet entre una 
selecció local i una altra de la ciutat 
de Girona, amb victòria pels nostres. 
A continuació es va celebrar un con-
curs sardanístic local que va oferir el 
següent resultat: 

1r premi: “Rebrolls de Primavera”. 
2n premi: Colla “Primavera”. 

Concurs infantil: 1r premi: “Colla In-
fantina”; 2n premi: “Colla Minyonets”.  

 
Calor, calor, quina calor que fa: 

Em fa l’efecte que trobareu alguna 
coincidència amb el present si us dic 
que el Luz y Guía d’aquell mes d’agost 
de 1947 es feia ressò de l'onada de 
calor que s’havia instal·lat a la Penín-
sula durant la segona quinzena de ju-
liol. A la notícia es mencionava que a 
Andalusia s’havia arribat als 50 graus 

de temperatura i que al nostre poble 
aquestes havien escalat fins a xifres 
similars. Servidor no voldria posar 
aigua al vi, però veient el mapa de 
temperatures màximes d’aquells dies 
podem veure que, efectivament va fer 
molta calor, però en cap cas s’arriba-
ria als 50 graus. Segons els registres 
oficials,  les temperatures màximes a 
l’Estat espanyol foren els 43 graus a 
Sevilla i els 42 a Bilbao. Pel que fa a 
Catalunya destaquen els 40.5 graus a 
Figueres del dia 2 d’agost. 

 
Esports: Arribem als “deports” i 

ho fem parlant de la U.D. Cassà, no-
vament. Recordeu que l’equip estava 
competint al Torneo Copa Consolación 
i que anava primer del seu grup amb 6 
punts empatat amb el Lloret i 1 punt 
per sobre del C.D.Gerona a falta d’una 
jornada. Malauradament en aquest 
últim encontre el Cassà va empatar 
amb el Banyoles (1-1) i el C.D.Gerona 
va guanyar al Lloret per la no presen-
tació d’aquests últims a Vista Alegre. 
Cassanencs i gironins quedaven em-
patats a dalt de la taula classifica-
tòria, però el goal-average feia que 
els de la capital acabessin guanyant 
aquell grup. Segurament per aquest 
final tan decebedor el nostre cronista 
preferit va passar de puntetes expli-
cant aquest desenllaç i ni va mencio-
nar l’empat contra el Banyoles. Supo-
so que per no fer-se mala sang atès 
que en l’edició anterior havia afirmat 
que els banyolins eren l’equip més fluix 
del grup. El que sí que va destacar va 
ser la derrota del C.D. Gerona a la 
final d’aquell Torneig contra el Sant Hi-
lari (2-4). No hi ha res més català que 
alegrar-te de les derrotes dels teus 
rivals més directes.

Xavier Casabó Rabassedas
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Viure bé El Vi de la PIlar

M’agrada donar importància a les persones que gairebé mai 
són protagonistes. A les segones parts que queden amaga-
des de la principal. Aquest mes de juliol i agost he assistit a 
diferents concerts d’estiu on he pogut gaudir de bona música 
de molts estils diferents. A destacar, la versió en concert 
de l’òpera Nabucco de Verdi, a càrrec de l’Orquestra i cors 
del Teatre Reial de Madrid sota la direcció del director italià 
Nicola Luisotti al festival de Peralada, amb la veu espectacu-
lar de la soprano Anna Pirozzi, del baríton George Petean i 
del baix rus Alexander Vinogradov, juntament amb les altres 
veus solistes acompanyants. Però com he dit al principi del 
text, és curiós destacar que en aquest cas el protagonisme 
d’aquesta obra mestra de Verdi se l’emporta el cor, amb la 
interpretació del famós “Va, pensiero”. El conegut càntic dels 
esclaus hebreus, convertit el seu dia en himne dels patriotes 
italians enfrontant-se a la sobirania del domini austríac. Un 
cant a l’exili i la nostàlgia per la terra natal. Amb una interpre-
tació magistral per l’ocasió.

Fent un paral·lelisme amb el vi que aquest mes us presen-
to, aquest cop l’actor principal té un paper molt secundari 
dins el panorama vinícola català. Les varietats d’aquest vi són 
molt senzilles, gairebé desaparegudes i oblidades. Ceps que 
mai han estat protagonistes i que, en el vi que us comento, 
prenen tot el seu sentit i en son la melodia principal. Em re-
fereixo a la Sumoll i la Mandó.

La DO Pla de Bages està situada a la Catalunya Central. 
La seva situació la fa gaudir d’unes brises mediterrànies, 
però amb certa influència continental, amb poca pluja i oscil-
lacions tèrmiques rellevants, seguint el curs del riu Llobre-
gat. Té una llarga tradició vinícola, documentada ja en l’època 
romana. S’han trobat cups enmig dels boscos per fermentar 
el raïm i produir vi, ja que la zona es va convertir a inicis del 
segle XIV en el principal proveïdor de vi de la muntanya cata-
lana. Les barraques de pedra seca són un altre dels grans 
testimonis de la zona. Actualment, la identitat de la DO Pla de 
Bages es basa en la recuperació de varietats minoritàries, 
sobretot la Picapoll blanc i la Picapoll negre.

A la població de Navàs, porta d’accés al Berguedà i amb 
mirada a la muntanya de Montserrat, s’hi troba Can Serra 
dels Exibis, un celler relativament nou, fundat l’any 2011 i 
gestionat per la família Cots, amb l’enòleg Joan Soler al cap-
davant després del seu pas pel Celler Abadal. Es tracta d’un 
projecte pioner a la comarca en aplicar conceptes biodinà-
mics a una activitat agrícola ecològica, treballant la vinya de 
manera natural i seguint el calendari dels astres. Envoltada 
de boscos, al nord de la Denominació d’Origen Pla de Ba-
ges, aquesta finca de 260 hectàrees a 500 metres d’altitud, 
ofereix terres pobres de matèria orgànica, però amb gran 
riquesa de patrimoni històric. 

LA BAULA és un vi vermell de dues varietats minoritàries 
com el Sumoll o fins i tot perdudes com la Mandó, vinificades 
sense contacte amb l’acer inoxidable. Fermentació en bota 
oberta i ceràmica, amb criança i repòs de 12 mesos. Una 
Baula és l’anella d’una cadena i és utilitzada sovint com a 
metàfora per a descriure els passos evolutius d’una espècie, 
cultura o tradició.

El seu color de mitjana intensitat ve donat per les tonalitats 
vermelles brillants del Sumoll. És un vi on destaquen les es-
pècies i la mineralitat. Un vi que presenta rusticitat, al principi 
potser difícil d’entendre. Olors que el nostre nas ha d’anar as-
similant, perquè d’entrada té un marcat aroma de sequedat. 
A mida que es va obrint apareixen les fruites vermelles i la 

La Baula - Can Serra 
dels Exibis  (DO pla de Bages)

part més confitada de les varietats. El trobarem lleuger, però 
amb certa densitat, i ens omple de manera agradable tota la 
boca, amb una acidesa llarga i un bon regust de persistèn-
cia. Una mica de frescor no hi fa mal o l’hora de degustar-lo, 
sobretot ara a l’estiu. Un vi que deixa molt bones sensacions, 
per combinar-lo amb tot tipus de plats, sobretot amb unes 
verdures a la brasa. Un petit descobriment on actors secun-
daris son els grans protagonistes.

El vaig poder tastar en un sopar informal entre bons amics 
prop de mar. El que us deia abans, millor una mica de frescor. 
De fet, les ampolles es van acabar després d’una passejada 
amb barca en una nit de lluna plena i amb remullada inclosa.

Preu aproximat:  23 eur

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
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www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
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Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

la utilització de pastes o gels den-
tifricis específics per al tractament 
de les dents sensibles.

Per acabar, no oblidar els trau-
matismes dentals més freqüents 
durant l'estiu, que també són més 
habituals en aquestes dates. És im-
portant tenir clar com actuar da-
vant d'aquestes situacions: mante-
nir la calma i comprovar si la dent 
està o no fora de boca, si només 
està trencada o fracturada i/o si 

té mobilitat.
Dues recomanacions finals per als usuaris de fèrules 

d'ortodòncia i de relaxació: si se'n surt de viatge no obli-
dar-les a casa, ja que a la tornada pot passar que ja no 
ajustin; a més, cal intentar posar-les en la mesura del pos-
sible, encara que sigui de manera discontínua en moments 
aïllats al llarg del dia. No oblidar les cures de la nostra 
boca durant l'estiu farà que no ens emportem desagrada-
bles sorpreses a la tornada de les vacances.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

L'arribada del període de vacances 
no ha de significar un canvi en la 
nostra salut bucal i periodontal. 
Tot i això, en la nostra experièn-
cia, observem amb freqüència que 
a la tornada de les vacances els 
nostres pacients han empitjorat 
la seva higiene dental amb la con-
següent aparició d'inflamació a les 
genives, la recaiguda en el seu pro-
blema periodontal, així com altres 
trastorns bucodentals.

Això sol estar relacionat amb el canvi d'hàbits a l'estiu 
a causa de la relaxació de la rutina diària, els viatges, el 
nombre més gran de menjars fora de casa o entre hores 
etc. Tenir en compte una sèrie de recomanacions bàsiques 
ens ajudarà a arribar al final de l'estiu amb una dentició en 
unes bones condicions.

Durant l'estiu pot augmentar el risc d'acumulació de pla-
ca bacteriana i un empitjorament a la salut gingival, en 
disminuir la freqüència del raspallat o bé perquè aquest no 
es fa de la manera habitual. Encara que no es tingui la pos-
sibilitat de raspallar-se després de cada àpat, el raspallat 
de la nit és imprescindible, així com el raspallat després 
de l'esmorzar, podent ser més lax quan la higiene bucal al 
llarg del dia. Per això mateix, el raspallat abans de ficar-se 
al llit hauria de realitzar-se de la manera més exhaustiva 
possible: durant 2 minuts i sempre acompanyat de neteja 
interdental.

Però a més, si a aquest problema de manca d'higiene 
bucal durant les vacances s'hi afegeix un increment en la 
ingesta de begudes alcohòliques i/o del consum de tabac, 
probablement juntament amb els problemes periodontals 
apareixerà o empitjorarà l'halitosi. Per descomptat, per 
evitar el mal alè, a més de mantenir una bona higiene oral, 
és molt important una ingesta freqüent d'aigua que ajudi a 
mantenir el flux de saliva i la hidratació de la mucosa oral.

Un altre problema freqüent és l'aparició o l'empitjora-
ment de la sensibilitat dental. Amb l'arribada de l'estiu aug-
menta considerablement el consum d'aliments i begudes 
fredes. Aquest canvi d'hàbits pot tenir repercussions a la 
nostra boca, hi hagi problemes previs d'aquest tipus o no. 
La conseqüència és l'aparició d'aquesta sensació molesta 
o fins i tot dolorosa, intensa i breu que apareix després 
de la presa d'aquests productes; sensació que es coneix 
professionalment amb el nom d'hipersensibilitat dentinària.

En la majoria dels casos, quan el consum de sucs, re-
frescos de cua, vi blanc, begudes isotòniques o energèti-
ques, cervesa o el gaspatxo per posar-ne uns exemples, 
es combina amb un raspallat incorrecte (ja sigui amb un 
raspall dur o amb excessiva força), es desmineralitzen i 
es desgasten els colls de les dents amb el que s'exposa la 
dentina (teixit de la dent que en condicions normals està 
cobert per l'esmalt), cosa que afavoreix l'aparició d'aques-
ta sensibilitat dental. Per disminuir i controlar la sensibili-
tat les recomanacions són simples: reduir en la mesura 
que sigui possible el consum d'aquestes begudes àcides, 
sobretot si es prenen aïllades (és preferible fer-ho acom-
panyat d'algun aliment sòlid). Altres, el raspallat s'ha de 
realitzar com més aviat millor després del consum de l'àcid 
(millor abans d'una hora) i aquest s'ha de dur a terme amb 
un moviment de rotació suau o d'escombrada des de la 
geniva a la dent, sense fer massa força per evitar el més 
gran desgast de la dent per la combinació efecte de l'àcid 
i el raspallat. Així mateix, si la sensibilitat és molt accentu-
ada convindria, a més, recórrer durant el període estival a 

Problemes dentals a l'estiu

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Així titulava un escrit que vaig fer per 
la revista de Cassà pocs anys des-
prés de  la meva sortida de l’alcaldia.

Ara en que s’ha editat el llibre sobre 
els alcaldes caçanencs, que es co-
mencen a fer reunions preparatòries 
cara a les properes eleccions legislati-
ves, que comencen a presentar-se els 
voluntaris a cap de llista i la qüestió 
política la trobem fins i tot a la sopa, 
com es diu vulgarment, m’ha estat im-
possible no remoure tots els records 
d’aquells més de quaranta anys de les 
primeres eleccions democràtiques 
que, com explicava llavors, em feren 
venir la fal·lera de revisar tot el que 
la premsa va escriure sobre el nostre 
pas de l’alcaldia, alegrant-me la feina 
que fèrem amb el meu equip de go-
vern i obviant, en el possible, les críti-
ques de les que no ens vam escapar.

Per això em sembla un moment 
adient per reescriure algun fragment d’un escrit del Cor-
reo Catalán” del dia 23 de junt de 1982:

“Juny ens sona a nervis de final de curs per nens i joves. 
Aquest any, per primera vegada, cinquanta ancians han 
rebut amb una il·lusió renovada el títol universitari que els 
acredita haver cursat Geriatria, Sociologia i Economia.

L’aforisme “El saber no té edat per a la Tercera edat”, en-
cara que soni a tòpic, s’ha acomplert una vegada més...”

“...A l’acte de cloenda i homenatge a la tercera edat s’hi 
han unit les tres universitats catalanes i hi han assistit 
també les autoritats civils i acadèmiques i una representa-
ció de catedràtics universitaris jubilats..."

“...Hi han assistit diverses representacions dels alum-
nes dels cursets de la tercera edat de Lleida, Tarragona I 
Girona. Parlant amb l’alcaldessa de Cassà de la Selva que 
acompanya a la seva gent gran, ha manifestat a El Correo 
Catalán  que espera que per el pròxim curs funcioni l’Aula 
de la Tercera Edat a la Universitat de Girona...”

“...Dissortadament –deia en l’escrit i repeteixo ara- la ma-
joria d’aquelles persones amb les quals vaig compartir no 
solament l’acte institucional, sinó també la divertida actua-
ció de la tuna universitària i la gegantina “paella” que ens va-
ren servir al poble espanyol, ja no estan entre nosaltres...”

Aprofito aquesta pausa per dedicar un record entranya-
ble al que fou un gran professor de la nostra Vila i l’ànima 
d’aquells cursets, el Sr. Rutllan i reocordant també al Dr. 

Jubilem el cos, però no el cervell

Ruscalleda sempre disposat a donar-me ànims, Al Sr. Joan 
Riera Vidal que ens feu unes interessants conferències, al 
Casal Familiar, sobre les masies catalanes i el perquè de 
la seva estructura, a tots els companys de govern i perso-
nal de l’ajuntament i de fora que recolzaren generosament 
tots els nostres projectes. 

Que divertides i interessants foren les visites que férem 
al Museu Picasso, a les drassanes de Barcelona on ens 
explicaren tota la feina dels mestres d’aixa, el passeig amb 
la golondrina pel moll de Barcelona mentre ens explicaven 
la seva història, la visita al Palau de Pedralbes,  al parc  
Güell, a unes famoses caves, etc.etc.

I, deixada portar per la meva imaginació, intentava plas-
mar el que esperava per un futur no llunyà:

“...En la nostra aula cultural hi tindríem arrenglerats tot 
un seguit d’ordinadors i aquelles persones fruirien d’allò 
més adonant-se de com la tecnologia moderna els hi per-
met assumir ràpidament nous coneixements –i parlo de fa 
quasi 40 anys!- trobar resposta a una munió de preguntes 
–encara no coneixíem la vikipèdia- relacionar-se amb altre 
gent, inquieta com ells, d’arreu del món i, en les tertúlies 
amb els fills i amb els néts, no tindrien la sensació que 
es parla un llenguatge incomprensiu fet de paraules com 
internet,  xats, megas, webs i altres sinó que podrien pren-
dre part en la conversa perquè havent jubilat el seu cos no 
han jubilat el seu cervell i que, alhora, coneixent i vivint la 
realitat del temps actual en el qual els hi toca viure, com-
prendrien millor el perquè de la manera d’actuar, de parlar 
i sentir de les noves generacions.

M’imagino aquella gent gran dels qui tant vaig apren-
dre, anant-se’n al llit no amb la tristor de ja haver-ho fet 
tot, sinó llevant-se amb l’alegria del molt que encara poden 
aprendre...”

“...Deia Menéndez Pidal que no s’és vell mentre cada 
matí, al despertar-nos, sentim inquietud per realitzar una 
tasca atractiva i per adquirir nous coneixements...”

Per sort les coses han millorat molt. Tenim a Cassà un 
Casal amb uns voluntaris extraordinaris, es fan moltes ac-
tivitats i sortides però, l’experiència del viure quotidià i de 
tot el que passa en el nostre entorn i en entorns més 
llunyans, demostra que la Tercera edat no té encara, en 
molts àmbits, el reconeixement que es mereix.

    M.Dolors Godoy Rotllens
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Mots encreuats 
Núm. 434
HORITZONTALS
1.- Feu una enquesta per conèixer l’opinió d’un col·lectiu sobre 
els manaments de la llei de Déu. S’hi persona amb una idea 
enginyosa. 2.- Tendència política que rebutja l’independentis-
me. Acaba a contracor. 3.- Ho és qui suporta amb calma 
la llarga espera al servei d’urgències d’un hospital. Quantitat 
molt petita d’un determinat formatge. 4.- Composició musi-
cal cantada a la boda. Comença la rauxa. Faré nusos amb 
molta oposició. 5.- Porció de ferritja que queda adherida a 
la peça metàl·lica que estem serrant i que cal llimar per no 
lesionar-nos els dits. Nom d’home, encerador professional de 
terres. 6.- Una tos muda. La nota musical més productiva. 
S’estimba amb el vehicle dins un cràter. 7.- Un cavallet. Nota 
musical. Un sac de gemecs a la tribuna. El nord. 8.- l’Est. 
Ornament que es posa al voltant del coll. 9.- Tira a terra, amb 
un esforç violent, el superior d’un monestir. Sigla de sindicat. 
Ganxo de carnisser. 10.- Cinc romans victoriosos. Hidrocar-
bur terpènic del grup de la càmfora. Estimo el cap de casa. 
11.- Impedeixi procurant no trobar-lo. Gust donat als sentits.
 
VERTICALS
1.- Aguanta el pes de la càrrega i la tragina sense ajuda. Aquell 
tren que vola per les terres de Castella. 2.- Els fenòmens de 
calor extrema més desitjats pels surfistes. Les capes centrals 
de la ceba. Abreviatura de verb. 3.- Mocador musulmà que 
no deixa veure ni el cap. Al cap del carrer. En aquest lloc. 
4.- Beneiteria. Li ha produït una forta impressió perquè està 
mancat de naturalitat. 5.- Es posa nerviós quan juga a tennis 
sobre pista de gespa. Una mica d’oxigen. Una nota musical al 
final del camí. 6.- Cau de baix a dalt. Una escala de pintor. Ac-
ció de fer veure que una cosa és molt més important del que 
realment és. 7.- Estel sense cap ni peus. L’europeu més man-
cat de distinció. 8.- La hi té trencada a capgirar les paraules. 
Adduint els motius que justifiquen una cosa. L’est. 9.- Camp 
plantat de cebes pel ballarí. Abreviatura d’agost. 10.- El núme-
ro dels campions. Escarransit i raquític. Aptesa per saludar 
instintivament amb una encaixada. 11.-  Esmicolant el moble 
de menjador. Aquestes dues són agafades al vol.

 Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 7

Per passar l’estona Entreteniments d’estiu
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